
اوجی: 
 تحریم ها در حوزه نفت و گاز در حال

 بی اثر شدن است
 وزیر نفت با اشاره به استقبال گسترده شــرکت های خارجی از نمایشگاه 
ایران پلاســت، گفت: تحریم ها در حوزه نفت و گاز در حال بی اثر شــدن 

است.
جواد اوجی با حضور در هفدهمین نمایشگاه ایران پلاست، افزود: با همت 
متخصصان و سازندگان توانمند کشور، به جز پالایشگاه های فراسرزمینی 

به پتروشیمی های فراسرزمینی هم ورود کرده ایم.
وی درباره همکاری با شرکت های روسی، گفت: برای توسعه هفت میدان 

نفتی با شرکت های نفتی روسیه قرارداد داریم و همکاری می کنیم.
اوجی ادامــه داد: هم در بخش بالادســتی و هم در بخش پایین دســتی 
تفاهم نامه هایی با شــرکت های روس از جمله گازپروم منعقد کرده ایم و 

فازهای نخست بعضی از میادین به بهره برداری و تولید نفت رسیده است.
وزیر نفت درباره میدان آرش نیز گفت: جمهوری اســلامی از ســهمش 
نخواهد گذشت و مشــکل این میدان هم مانند ســایر میادین مشترک با 

مذاکرات وزارت خارجه با طرف کویتی حل و فصل می شود.
وی همچنین درباره طــرح میانکاله گفت: هر طرحــی که مجوز محیط 

زیست دارد عملیاتی می شود.
اوجی درباره میعانات گازی روی آب، خاطرنشــان کرد: با شــروع به کار 
دولت ســیزدهم، ۸۷ میلیون بشــکه میعانات گازی روی آب داشتیم که 

مدام به تعداد آن افزوده می شد.
وی با یــادآوری اینکه وزیر ســابق نفت بــا رئیس جمهور ســابق برای 
نگهداشــت این میعانات مکاتباتی انجــام داده بود، ادامــه داد: در دولت 
ســیزدهم برای میعانات گازی بازار خوبی پیدا کردیم، بر این اساس هیچ 
بشــکه ای در بحث میعانات گازی روی آب نداریــم، ضمن اینکه مصارف 

بیش از تولید است.
وزیر نفت گفــت: در یکــی دو دهه گذشــته توجه چندانی بــه زنجیره 
ارزش نمی شــد و روی تولید مواد اولیه و صنایع پتروشــیمی صنایع پایه 
پتروشیمی ســرمایه گذاری می شــد. اما در این دولت قصد داریم به طور 
عمده توســط بخش خصوصی وارد زنجیره ارزش شویم و از خام فروشی 

جلوگیری کنیم؛ ضمن اینکه این زنجیره تحریم ناپذیر است.
وی تاکید کرد: برگزاری نمایشــگاه ایران پلاست به بحث ورود به زنجیره 
ارزش کمک می کند و در این دوره شاهدیم بیش از ۲۳۰ شرکت خارجی 

در این نمایشگاه حضور دارند.
اوجی تأکید کرد: رشــد اقتصادی گروه نفت و گاز در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
بیش از ۱۰ درصد بوده یعنی بالاترین رشد اقتصادی را در مقایسه با سایر 

گروه ها داشته ایم.
وزیر نفت اظهار داشت: این نمایشگاه محلی مناسب برای صدور خدمات 
فنی و مهندسی است و جمع فعالان پتروشــیمی در این نمایشگاه به هم 

افزایی در این صنعت کمک می کند.
وی تصریح کــرد: مشــکلات موجــود در این صنعــت با برگــزاری این 

نمایشگاه ها، رایزنی ها و گفتگوها حل و فصل می شود.
نمایشــگاه ایران پلاســت، بزرگ ترین رویداد صنعت پلاستیک در غرب 
آسیا و یکی از نمایشــگاه های معتبر صنعت پلاستیک جهان با مشارکت 

۷۸۰ شرکت داخلی و خارجی آغاز به کار کرد.
این نمایشــگاه در چهار گــروه مــواد اولیه، محصولات پیش ســاخته و 
ساخته شــده، ماشــین آلات و تجهیزات و خدمات و با مشــارکت ۵۵۰ 
شرکت داخلی و ۲۳۰ شرکت خارجی از جمله کشورهای آلمان، اسپانیا، 
ایتالیا، چین، ترکیه، کره جنوبی، تایوان، ســوریه و هند برگزار می شود. 
قدرت گرفتن صنعت پلاســتیک کشــور یکی از مزایــای برگزاری این 

نمایشگاه بوده است.

وزیر و هدایت اعتبار موفقیت  نهضت ملی مسکن در گر
خریــدار  کارشناســان اعتقــاد دارند، 
اعتبارات نظام بانکی بایــد در جهت منافع 
عمومی و برای حل مهمترین مسئله مردم 

یعنی مسئله مسکن به کار گرفته شود.
 مسکن مناسب، یکی از مهم ترین نیازهای 
اساسی اســت که تامین آن بخش بزرگی از 
هزینه های هر فرد در طــول زندگی را در بر 
می گیرد. اهمیت این موضوع تا جایی است 
که داشتن مسکن مناســب حق هر فرد به 
شــمار می آید و در ماده ۳۱ قانون اساســی 
جمهوری اســلامی ایران نیز مــورد تاکید 

واقع شده  است.
طبق این اصل داشــتن مســکن متناسب 
با نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی اســت، 
دولت لازم اســت  با رعایت اولویت برای آنها 
که نیازمندترند به خصوص روستانشــینان 
و کارگران زمینه اجــرای این اصل را فراهم 
کند.همچنیــن قوانین مختلفــی از جمله 
قانون جهش تولید مســکن بر ساخت یک 
میلیــون واحد مســکونی در ســال تاکید 
کرده اســت. با این حال، کارشناسان اعتقاد 
دارند، اشکالاتی در تحقق قوانین مرتبط با 
ساخت یک میلیون مســکن وجود دارد که 
در ادامه این گزارش به شــرح بخشی از آن 

خواهیم پرداخت.

 2 مسئله پیش روی دولت برای 
ساماندهی بخش مسکن

به گــزارش فــارس، دو مســئله ی اصلی 
مســکن در کشــور بحث تامیــن زمین و 
تامین مالــی آن می باشــد. در بحث تامین 
زمیــن از آن جایی کــه بخــش بزرگی از 
اراضی موجود در اطراف شــهرها متعلق به 
دولت و دســتگاه های دولتی است با الحاق 

این اراضی به شهرها مشــکل تامین زمین 
تا حد زیادی حل خواهد شد. در این زمینه 
دولت مسیری را شروع کرده است اما به نظر 
می رســد با وضعیت مطلوب فاصله  زیادی 
وجود دارد.اما مهمتر از مســئله زمین بحث 
تامین مالی ساخت مسکن که در این بخش 
همچنان مشــکلات اساســی وجود دارد. 
براساس ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن، 
نظام بانکی موظف شــد، حداقل ۲۰ درصد 
از تسهیلات پرداختی خود در هر سال را به 
ساخت مسکن تخصیص دهد اما با گذشت 
بیش از ۲۰ مــاه از ابلاغ قانون و در آســتانه 
دومین سالگرد دولت ســیزدهم، همچنان 
نظام بانکی همکاری لازم برای حل مشکل 

مسکن را نداشته  است.

 بانک ها وعده رئیس جمهور را زمین 
گذاشته اند

در این راستا، علی نادری شاهی، کارشناس 
اقتصاد مسکن اظهار داشت: نظام بانکی به 
کم تر از ۲۰ درصــد از تعهدات خود تاکنون 
عمل کرده اســت و بســیاری از بانک ها و از 
جملــه بانک هــای خصوصــی عملکردی 

نزدیک به صفر داشته اند.
وی افــزود: در حــال حاضر بیــش از یک 
میلیــون واحد مســکونی در صــف انتظار 

بانک هّا برای دریافت تسهیلات قرار دارند.
نادری شــاهی بیــان کرد: عــدم همکاری 

بانک ها یکــی از مهم ترین وعده های رئیس 
جمهور محترم و شــاید مهم ترین مشــکل 
اقتصادی حال حاضر خانواده ها را در هاله ای 

از ابهام قرار داده است.

 خلق پول برای حل مشکلات مردم 
ساماندهی شود

با توجه به اظهار نظر کارشناسان، تبصره ی 
۵ مــاده  ۴ قانون جهــش تولید مســکن 
ســازمان امور مالیاتی را موظف کرده است 
تا ۲۰ درصــد از تعهد ایفای نشــده  بانک ها 
را به عنــوان جریمه ی مالیاتــی ملحوظ و 
به صندوق ملی مســکن واریز کنــد. با این 
حال علی رغم گذشــت ۱۰ ماه از شــروع 

ســال دوم قانون، همچنان مالیات ســال 
اول اخذ نشده اســت. مهم ترین دلیل عدم 
اخذ ایــن مالیات، اعتــراض بانک ها به رقم 
مالیات محاسبه شده و تطویل این موضوع 
در فرایندهای اداری اســت. به همین دلیل 
این بند از قانــون، بازدارندگــی لازم برای 
جلوگیری از تخلف بانک هــا را ایجاد نکرده  
اســت. در این راســتا، محمد حمیدزاده، 
کارشناس حوزه مسکن بیان کرد: به عنوان 
یک راهکار جایگزین، ضروری اســت، بانک 
مرکزی با توجه به سیاست کنترل مقداری 
ترازنامه، رشد سقف ترازنامه برای بانک های 
متخلف را به میزان تعهد ایفا نشده موضوع 
مــاده ۴ قانــون جهــش تولید مســکن و 
دستورالعمل احداث و نوسازی ابلاغی بانک 
مرکزی، کاهش داده و آن را به بانک مسکن 
منتقل کند.وی افزود: از طــرف دیگر، باید 
امکان دریافت تســهیلات قاعده مند با نرخ 
متناسب برای بانک مســکن فراهم شود تا 

این بانک نیز دچار کسری نشود.
حمیــدزاده تاکید کرد: با توجــه به این که 
خلق پول یــک حــق حاکمیتــی و رانت 
بزرگ اســت، لازم بوده این رانت در جهت 
منافع عمومی و برای حل مشــکلات عموم 
مردم اســتفاده شــود؛ این در حالی است 
که بررســی عملکرد نظام بانکی در ســال 
۱۴۰۱ نشــان می دهد بیش از ۹۰ درصد از 
رشد پایه پولی در این ســال ناشی از اضافه 
برداشت بانک ها، علی الخصوص بانک هّای 
خصوصی بوده  است.با توجه به گزاره ها یاده 
شــده، تغییر وضع موجود در حــوزه نظام 
بانکی و حرکت به ســوی توسعه کشور عزم 
جدی دولت برای تغییــر ریل نظام بانکی را 

می طلبد.

دو سال از دستور رئیس جمهور گذشت

تدوین نقشه راهبردی صنعت چه شد؟
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خانه  هنر   میرا

پیش بینی قیمت طلا و سکه در روزهای آینده
خریداران از بازار طلا و سکه فرار کردند

چرا نقره داغ کردن آژانس نتیجه خواهد داد؟

ح کلید به کلید باز می شود  قفل بافت فرسوده با طر

آشنایی با رقیبان آسیایی پرسپولیس
ونالدو و کوتینیو می آیند زخم خورده ها با ر
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ون رفت از رکود تورمی چیست؟ فرمول دولت برای بر
مجید ســلیمی بروجنی تــورم بالایــی مثل تورم امــروز ایــران هر گونه 

سرمایه گذاری را با ریسک بالایی همراه می کند.
در ایران ایــن تورم با ســازوکارهای دیگری هم ضد رشــد اقتصاد عمل کرده 
است؛ از جمله این که تورم باعث می شــود بخش هایی از دولت تصمیم بگیرند 
از طریق ســرکوب قیمت و قیمت گذاری دستوری، رشــد قیمت ها را کنترل 
کنند. این عمل از طرفی درمان تورم نیست؛ چراکه تورم بیشتر از طریق تبدیل 
کســری بودجه دولت به چاپ پول ایجاد شده است و از ســوی دیگر، از طریق 
تضعیف محیط کسب وکار، ایجاد فســاد و مهم تر از آن، اختلال در فرآیندهای 
بازار، ایجاد ارزش افزوده و انگیــزه برای ســرمایه گذاری را از بین می برد. در 

کشور ما، سازوکار افزایش نقدینگی موجب تشدید تورم شده است.

یادداشت

وانی در پنجره پشتی ر
رومینا روشن بین  دهه شصت در ایران آلفرد هیچکاک بهانه ای برای مقابله 
با فضای روشنفکری سینما بود؛ مرتضی آوینی و مسعود فراستی هیچکاک را 
علم کردند و سینمای او را مورد بررسی قرار دادند و از این امر برای ارائه جوابیه ای 

به سینمای روشنفکری آن زمان استفاده کردند.

دیدگاه

 عضو اتــاق بازرگانی ایران گفت: تــلاش دولت و بانک 
مرکزی، کاهش دغدغه های معیشتی و کنترل بازار ارز 
است که منابع ارزی آزادشده تاثیر خوبی در تحقق این 

اهداف خواهد داشت.
 محمــد امیــرزاده، عضو اتــاق بازرگانــی ایران در 
خصوص اثرات منابع ارزی آزاد شــده ایران توســط 
آمریکا بر بازار ارز گفت: مطمئنــا یکی از مهمترین 
مســالی که می تواند دســتاورد مثبت آزادســازی 
منابع ارزی طی روزهای اخیر باشد، دسترسی بانک 
مرکزی به این منابع ارزی اســت تا بتوانــد بازار را به 
بهترین شــکل مدیریت کند. در نتیجه باید امیدوار 
بود که آزادسازی ۶ میلیارد دلار از منابع ارزی ایران 

می تواند بــرای چندین ماه، دســت بانک مرکزی را 
برای مدیریت بــازار ارز بازتر بگــذارد و نقطه اتکای 

اصلی ترین نهاد پولی ارزی کشور باشد.
این فعال اقتصادی افتتاح حســاب بانکی شش بانک 
ایرانی در قطر برای واریز منابع ارزی آزاد شده را بسیار 
مثبت ارزیابی کــرد و گفت: گویا انتقــال منابع ارزی 
به این حســاب ها برای مصارف مورد نیــاز به صورت 
مبادلات بانکی خواهد بود که پیش بینی می شود اثرات 
منابع آزاد شــده در بازار اســکناس هم از همین هفته 

مشاهده خواهد شد.
وی افزود: بطور کلی افزایش منابــع ارزی می تواند 
تاثیر بسزایی در اطمینان بخشــی و ایجاد اعتماد در 

بازار و اقتصاد محسوب شــود. امیدواریم این مساله 
تداوم داشــته باشــد و ثابت کند که ایــران در حال 
گذر از مســیر ســخت تحریم های ظالمانه غرب و 

آمریکاست.
عضو اتاق بازرگانی ایران با تاکید بر اینکه آزادســازی 
۶ میلیارد دلار روند بسیار خوبی است، گفت: بی تردید 
این مبلغ می توانــد برای چندین مــاه ضمن کنترل، 
تثبیت و تأمین ارز در بخش تامین کالاهای اساســی 

هم اثرگذار باشد. 
در واقع تمام تلاش دولت و بانــک مرکزی، کم کردن 
دغدغه های معیشــتی و کنترل تورم و بازار اســت که 
امیدوارم این منابع ارزی بتواند تاثیر خوبی در رسیدن 

به این اهداف داشته باشد.
امیرزاده با تاکید بر اینکه با آزادسازی این منابع ارزی، 
بازار اسکناس با کاهش قیمت مواجه خواهد شد، افزود: 
معتقدم بانک مرکزی از روزهای آینده به مدیریت بازار 

اسکناس ورود خواهد کرد. 
در واقــع زمانی کــه توافقی بــه این شــکل صورت 
می گیرد، ســطح توقع و انتظار فعالان  بــازار ارز نیز 
مبنی بــر گشــایش های خارجــی بهبــود می یابد. 
همچنین این انتظارات به شــکلی اســت که نشــان 
می دهد مــا هر چقدر به ســمت گشــایش های بین 
المللی پیــش برویم، انتظارات هم به ســمت کاهش 

نرخ ارز تغییر می کند.

اتاق

باز شدن دست بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز با آزادسازی منابع
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یک عضو کمیسیون صنایع و معادن:
و ادامه می یابد اگر... کاهش قیمت  خودر

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
دولت به زودی آئین نامه واردات خودورهای کارکرده را نهایی و به شکل 
واقعی آن را اجرا کند، رونــد کاهش قیمت ها ادامه می یابــد اما اگر به 

صورت مقطعی باشد اینگونه نخواهد شد.
حجت الاسلام سیدجواد حسینی کیا، درباره تاثیر واردات خودروهای 
کارکرده بر بازار و زمان نهایی شــدن آئین نامــه واردات این خودروها، 
بیان کرد: قطعــا تدوین آئین نامه واردات خودروهــای کارکرده و آغاز 
ورود این خودروها به بازار می تواند ناترازی موجــود در بازار خودرو را 

از بین ببرد.
نماینده سنقر در مجلس ادامه داد: امروز نزدیک به یک میلیون و ۷۰۰ 
دســتگاه خودرو مورد تقاضا اســت که حدود یک میلیــون خودرو در 
کشور تولید می شــود. به دلیل وجود این ناترازی قیمت خودرو نوسان 

داشته و التهاباتی در بازار ایجاد می شود.
این عضو کمیســیون صنایع مجلس اظهار کرد: اگر آئین نامه واردات 
خودروهای کارکرده نهایی و اجرایی شــود، هم ناترازی موجود در بازار 
خودرو را از بین خواهد بــرد و هم در بازار خــودرو رقابت ایجاد خواهد 
کرد. از طرف دیگر به نوعی بازار خودرو مدیریت خواهد شد و بخشی از 

نقدینگی که امروز التهاب آفرین است از بین خواهد رفت.
حســینی کیا در پایان تصریح کرد: امیدواریم که به ســرعت آئین نامه 
واردات خودروهــای کارکرده در هیــات دولت نهایی شــده و با انجام 
واردات، مردم بتواننــد از این خودروها نیز اســتفاده کنند. اگر واردات 
خودروهای کارکرده به شکل واقعی اجرایی شود می تواند سایه خوبی 
بر بازار انداخته و روند کاهش قیمت ها در بازار خودرو ادامه پیدا خواهد 

کرد اما اگر به صورت مقطعی انجام شود خیر.

در جلسه شورای اقتصاد به ریاست مخبر مطرح شد

خرید گندم از کشاورزان با عبور از ۱۰ میلیون تن 
رکورد زد

هشــتمین جلســه شــورای اقتصادی به ریاســت معاون اول رئیس 
جمهور برگزار شــد و ضمن ارائه چند گزارش، درخواســت های برخی 

دستگاه های اجرایی مورد بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت.
 هشــتمین جلســه شــورای اقتصادی به ریاســت معاون اول رئیس 
جمهور برگزار شــد و ضمن ارائه چند گزارش، درخواســت های برخی 

دستگاه های اجرایی مورد بررسی و تصمیم گیری قرار گرفت.
در این جلســه که رئیس دفتر رئیس جمهور، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه، وزرای نفت، نیــرو، صنعت، معدن و تجــارت، امور اقتصادی و 
دارایی، رئیــس کل بانک مرکزی و نمایندگان مجلس عضو این شــورا 
نیز حضور داشتند، وزیر جهاد کشاورزی گزارشی از پرداخت مطالبات 
گندم کاران ارائه کرد و گفت: در سال جاری ۱۰,۳۱۹ میلیون تن گندم 
از کشــاورزان خریداری شــده و از ۱۵۴.۸ همت مطالبات گندم کاران 
تاکنون ۱۱۰ همت به آنها پرداخت شــده اســت و مابقی مطالبات نیز 

پرداخت خواهد شد.

رئیس سازمان هدفمندی یارانه ها نیز در این جلسه گزارشی از عملکرد 
۶ ماهه پرداخت یارانه هــای نقدی و نحوه تامین مالــی برای پرداخت 

یارانه های معیشتی ارائه کرد.
در ادامه این جلســه دو درخواســت وزارت نیرو مبنی بر انتشار اوراق 
مالی اسلامی برای اجرای طرح های انتقال نیروی برق ۱۶ شرکت برق 
منطقه ای به مبلغ ۱,۳۰۰ میلیارد تومان و اجرای ۹ طرح نیروگاهی به 
مبلغ ۲,۲۷۰ میلیارد تومان مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت که پس 
از توضیحات وزیر نیرو، شورای اقتصاد با این درخواست ها موافقت کرد.

همچنین در این جلســه درخواســت وزارت نفت برای اصلاح مصوبه 
شورای اقتصاد در خصوص طرح »حمایت از تولید خودروهای دوگانه 
ســوز، تبدیل کارخانه ای خودروهای بنزینی به CNG ســوز و کمک 
به احداث جایگاه های هوشمند عرضه ســوخت CNG« مورد بررسی 
قرار گرفت و پس از ارائه نظرات و دیدگاه های اعضاء، این درخواست به 

تصویب رسید.
تقاضای افزایش ظرفیت تولید میدان نفتی مشترک یادآوران تا سقف 
۱۵۲ هزار بشــکه در روز نیز از جمله پیشــنهادات مصوب در جلســه 

شورای اقتصاد بود.

بانکی پور مطرح کرد
 پیشنهادات مجلس برای تشویق به ازدواج

 و فرزندآوری در برنامه هفتم
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: در جریان بررسی لایحه برنامه 
هفتم توسعه پیشنهاداتی برای تشــویق جوانان به ازدواج و فرزندآوری 

مطرح خواهد شد.

امیرحســین بانکی پور، درباره مســائلی که باید در لایحه برنامه هفتم 
توســعه مورد توجه قرار گیرد، گفت: در جریان بررســی لایحه برنامه 
هفتم توسعه باید تســهیلات ویژه ای برای ازدواج افراد مجرد دهه ۵۰ 
و ۶۰ در نظر گرفــت.وی با بیان اینکه افراد مجــرد دهه ۵۰ و ۶۰ حدود 
۴ و نیم میلیون نفر هســتند، اظهار داشت: پیشــنهاد بنده آن است که 
تسهیلاتی مانند زمین، خودرو و امکان اشــتغال برای تشویق این افراد 

به ازدواج در نظر گرفته شود.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: همچنین 
در راستای تشویق به فرزندآوری، برای خانوارهای دارای ۴ فرزند به بالا 

باید تسهیلات ویژه ای در برنامه هفتم توسعه در نظر گرفته شود.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: یکی 
از تســهیلاتی که می توان برای این خانوارها در نظر گرفت، این اســت 
که ۵۰ درصد هزینه های تحصیل فرزندان آنان رایگان باشــد و به آنان 
تخفیف داده شــود. اســتخدام پدر و مادری که ۴ فرزند به بالا دارند یا 
بازنشســتگی زودتر از موعد مادر این فرزنــدان از جمله حمایت هایی 

است که باید در برنامه هفتم توسعه مدنظر باشد.

تریبون

خریدار  دولت ســیزدهم که توانســت با 
دیپلماســی فعالانه، ترمــز قطعنامه های 
سیاسی شورای حکام را بکشد اکنون مصمم 
اســت ماجراجویی غربی ها در سواستفاده 
سیاســی از تریبون آژانــس و بیانیه خوانی 

علیه کشورمان را متوقف کند.
 شب گذشته رافائل گروســی در بیانیه ای 
اعلام کــرد ایران رســما به مــا از تصمیم 
خود برای لغو مجــوز فعالیت چنــد نفر از 
با تجربه ترین بازرســان آژانــس که برای 
راســتی آزمایی فعالیت های این کشــور 
ذیل توافقنامه پادمان های منع گســترش 
ســلاح های اتمی تعیین شــده بودند، خبر 
داده اســت.در این بیانیه آمده است ایران با 
اقدام خود عملا حدود یک ســوم از باتجربه 
ترین بازرســان آژانس را از فعالیت خود در 
ایران بازداشته است. مدیرکل آژانس ضمن 
محکوم کردن این اقدام مدعی شــد اکنون 
فعالیت های آژانس در زمینه راستی آزمایی 

تحت تاثیر قرار می گیرد.
ساعاتی بعد ســخنگوی وزارت امور خارجه 
به این خبر واکنش نشــان داد و ضمن تایید 
تلویحی آن گفت: ایران پیشــتر نســبت به 
عواقب سوءاســتفاده های سیاسی از جمله 
تلاش برای سیاســی کردن فضای آژانس 

هشدار لازم را داده بود.

ماجرا از چه قرار است؟
رونــد همکاری هــای ایــران و آژانس بین 
المللی انــرژی اتمی از اســفند ماه ســال 
گذشته و ســفر رافائل گروســی به تهران 
وارد دور جدیدی از روابط فنــی و پادمانی 
شــده و به صورت قابل توجهی در خصوص 
موضوعــات فی مابین پیشــرفت داشــته 
اســت. این مهم را می توان از بســته شدن 
پرونده ادعــای غنی ســازی ۸۴ درصدی 
و همچنین بســته شــدن پرونــده یکی از 

ســایت های ادعایی در پی نشســت فصل 
گذشــته مشــاهده کرد.همچنین در پی 
همین همکاری هــای فنی بود کــه ایران 
نصب تعدادی از دوربین های نظارتی البته 
بدون دسترسی آژانس را اجرایی کرد. عدم 
صدور قطعنامه های شورای حکام از اسفند 
سال گذشــته تاکنون نشان می دهد آژانس 
همکاری های فنی و قانونــی تهران را مورد 
توجه قرار داده و با نگرانی نسبت به واکنش 
تهران از صدور قطع نامه های سیاســی در 

شورای حکام عقب نشینی کرده است.
اما آژانس بیــن المللی انرژی اتمی و ســه 
کشــور اروپایی به همراه آمریکا بدون توجه 
به همکاری های پادمانی ایــران همچنان 
تــلاش دارند تا بــا بیانیه خوانی سیاســی 
و قرائتی خــلاف واقع از رفــت و آمدهای 
دیپلماتیــک و فنــی، جمهوری اســلامی 
ایران را متهم به عدم همکاری کنند تا شاید 
بتوانند با این اقدامات بر فضای داخلی ایران 

تاثیر بگذارند.

ادعاهای واهی بی پاسخ نماند
با وجــود همکاری های قانونــی، پادمانی 
و ســازنده ایران و آژانس، رافائل گروســی 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
نشســت خبری و همچنین گزارش خود در 
نشســت فصلی این نهاد که هفته گذشــته 
برگزار شد به تکرار ادعاهای بی پایه و اساس 
پرداخت و مدعی شــد هیچ پیشــرفتی در 
اجرای فعالیت های تعیین شــده در توافق 
اسفند سال گذشــته مبنی بر نصب و فعال 
ســازی دوربین ها و همچنین دسترسی به 

دو سایت ادعایی، صورت نگرفته است.
اما واقعیــت میدانی گویای آن اســت که 
آژانس هیچ گاه اسناد معتبری در خصوص 
مواد هسته ای اعلام نشــده و فعالیت های 
مرتبط بــا هســته ای را در اختیــار ایران 

نگذاشــته و همواره به توضیحات ایران بی 
توجهی کرده است.

علی رغم نداشتن تعهدات، ایران به صورت 
داوطلبانه به آژانس اجازه دسترســی داده و 
اطلاعات و توضیحاتــی را در خصوص این 
دو مکان ادعایی ارائه داده است. با این حال، 
آژانس اسناد غیر معتبری که شجاعت ارائه 
آن به ایران را هم ندارد مبنای بیانیه خوانی 
سیاســی خود قرار داده و توضیحات معتبر 
ایران را مورد توجه قرار نداده اســت. آژانس 
با وجود این کارشکنی ها انتظار دارد، دولت 
جمهوری اســلامی ایران برخــلاف قانون 
اقدام راهبری مجلس شــورای اســلامی، 
داده های دوربین ها را در اختیار آژانس قرار 
داده و حتــی دوربین های جدیــدی نیز در 

مکان دیگری نصب کند!
سه  کشــور اروپایی عضو برجام نیز، با صدور 
بیانیه ای مشترک در نشست فصلی شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی، بدون 
اشــاره به اینکه کــدام طــرف مقصر وضع 
موجود در اجرای توافقات ســال ۹۴ است و 
باید گام های لازم را برای ازسرگیری اجرای 
آن بردارد، مدعی شدند ایران بیش از چهار 
سال است که تعهدات برجامی خود را نقض 

کرده است.
خبرنگار از یک منبع آگاه مطلع شــده است 

که جمهوری اســلامی ایــران در روزهای 
گذشــته به اطلاع طرف های غربی رسانده 
است که نسبت به صدور هرگونه بیانیه علیه 
کشورمان و همچنین اتهام زنی به ایران علی 
رغم اقداماتی که مبتنی بر حســن نیت در 
تعامل با آژانــس صورت گرفتــه، واکنش 
قاطعانه نشــان خواهد داد.اکنــون ایران 
براســاس حقوق حاکمیتی مصرح در ماده 
۹ موافقتنامــه جامع )پادمــان بین ایران و 
آژانــس INFCIRC ۲۱۴( مجوز فعالیت 
چند نفــر از بازرســان آژانس کــه تابعیت 

اروپایی نیز داشته اند را لغو کرده است.

انتظار برای عقب نشینی غرب
تجربه نشــان داده اســت اقدامات متقابل 
و قاطعانه تهــران، در برابر سیاســی کاری 
و اقدامــات مخرب غرب در سواســتفاده از 
آژانس بین المللی انــرژی اتمی می تواند به 

تغییر رفتار آنها منجر شود.
نمونه این دیپلماســی فعالانه را می توان در 
کشیده شــدن ترمز قطعنامه های شورای 
حکام مشــاهده کرد. روند مخرب استفاده 
سیاســی از آژانس که از اسفند سال ۱۳۹۹ 
با صدور قطعنامه ضدایرانی توسط شورای 
حکام رقم خورده بود تا آبان ســال ۱۴۰۱ 

ادامه داشت.
ایران در جریان آخرین قطعنامه نشســت 
شــورای حکام کــه در آبان ســال ۱۴۰۱ 
منتشــر شــد، رســما اعلام کرد در پاسخ 
بــه ایــن اقــدام ضدایرانی، غنی ســازی 
۶۰ درصــد را بــرای اولین بار در ســایت 
راهبردی فــردو آغاز کرده اســت. تعویض 
ماشــین های ســانتریفیوژ نســل اول بــا 
ماشین های پیشــرفته، آغاز تجهیز سالنی 
جدید و اقدامات فنی و مهــم دیگر از جمله 
واکنش هایی بود کــه نگرانی طرف غربی از 
تبعات تصمیم خود را بوجود آورد. از همین 

رو برای کشــورهای اروپایی و آمریکا محرز 
شــد که ادامه این رویه مخــرب در صدور 
قطعنامه ضدایرانــی و تصاعد تنش با تهران 
می تواند پاســخ قاطعانه دیگــری را در پی 
داشــته باشــد.روند واکنش های قاطعانه 
دســتگاه های تصمیم گیر دولتی باعث شد 
از اسفند ســال گذشــته تاکنون و با وجود 
برگزاری ســه نشســت فصلی، آژانس بین 
المللی انرژی اتمی هیچ قطعنامه ضدایرانی 

توسط شورای حکام منتشر نکند.
دولت ســیزدهم اکنون با هوشیاری کامل 
اجازه جایگزین شــدن بیانیــه ضدایرانی با 
قطعنامه شورای حکام را نخواهد داد و اعلام 
کرده اســت که بیانیه خوانی سیاسی علی 
رغــم همکاری های موجــود را نمی پذیرد. 
ایران مصمم اســت کــه طــرف مقابل را 
همچون مساله قطعنامه های شورای حکام 

مجبور به عقب نشینی کند.
این رویه نشان می دهد آژانس و کشورهای 
اروپایی باید از این تاریخ به بعد، منتظر پاسخ 
و واکنش قاطعانه ایــران به بیانیه های خود 
در حاشیه نشست های آژانس و سواستفاده 
سیاســی از این نهاد فنی باشــند؛ چرا که 
تکرار رویه مخرب غــرب می تواند اقدامات 
مبتنی بر حســن نیت ایران را تحت الشعاع 
قرار دهد.دولت سیزدهم اثبات کرده است 
که در چهارچوب پادمان در مقابل اقدامات 
ماجراجویانــه و سواســتفاده سیاســی از 
آژانس از خــود واکنش نشــان  می دهد و 
اقدامات غرب در این خصوص را بدون پاسخ 
نخواهد گذشت.به نظر می رسد اکنون این 
آژانس و کشــورهای غربی هستند که باید 
انتخاب کنند مســیر دیپلماسی و تعامل را 
برمی گزینند و یا مســیر تنش ســازی های 
بی حاصل و لفاظی هایی که مصرف سیاسی 
داشته و با واقعیات عینی بی ارتباط هستند 

را انتخاب خواهند کرد.

عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه »ســلامت حوزه ای کلیدی و 
پایه ای در برنامه هفتم توســعه اســت«، اظهار کرد: 
پوشــش بیمه ای آحاد مــردم در حوزه پیشــگیری، 
بهداشــت و درمان باید اولویت نخســت ما در برنامه 

هفتم توسعه باشد.
زهرا شــیخی درباره اولویت های لایحــه برنامه هفتم 
توســعه در حوزه بهداشــت و درمان با تاکید بر اینکه 
»عدالت« یکی از جنبه های مهم برنامه هفتم توســعه 
اســت امروزه یکــی از مهمترین جنبه هــای عدالت، 

موضوع سلامت اســت و اگر این حوزه در اولویت قرار 
نگیرد، ســایر بخش ها نیــز تحت تاثیر قــرار خواهند 

گرفت.
وی با بیان اینکه » »سلامت« حوزه ای کلیدی و پایه ای 
در برنامه هفتم توســعه اســت«، عنوان کرد: پوشش 

بیمه ای آحاد مردم در حوزه پیشــگیری، بهداشــت و 
درمان باید اولویت نخســت ما در برنامه هفتم توسعه 
باشــد. مقدم بودن پیشــگیری بر درمــان و کاهش 
هزینه کرد مردم از جیب نیز باید به عنوان اولویت های 

دیگر مورد توجه قرار بگیرد.

برنامه

سلامت حوزه ای کلیدی و پایه ای در برنامه هفتم توسعه است

خریدار   رئیس جمهور با تاکید بر اجرایی 
کردن عدالت آموزشی  گفت: هرگونه هزینه 
در آموزش و پرورش ســرمایه گذاری برای 
کشور است و نباید از بالا رفتن هزینه در این 
وزارتخانه نگران شد بلکه مدیران باید برای 

افزایش بهره وری تلاش کنند.
 آیت الله سید ابراهیم رئیســی در همایش 
سراســری مدیران مدارس کشــور ضمن 
تبریک به مناسبت فرا رسیدن روز اول ربیع 
الاول تصریح کرد: این نشست در آغاز سال 
تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ با شرکت مدیران 
برگزار می شــود که نقش آفرین در تحقق 

تحول در آموزش و پرورش هستند.
وی نقــش مدیــران در شــکل گیــری 
شــخصیت و هویت دانش آمــوز و تعلیم 
و تربیت را بی بدیل دانســت و افزود: یک 
تحول باید شناختی، فرایند و نهادی باشد 
و در انجام ایــن تحول شــرط اول باور به 
تحول اســت، به این نحو که مدیران وضع 
موجود را ببینند و وضع مطلوب را ترسیم 
کنند و بایــد فاصله میان وضــع موجود و 

مطلوب، کم شود.
رئیس جمهور ادامه داد: شــرط انجام یک 
مدیریــت موفق، هدفــدار بــودن، برنامه 
دار بــودن و کنتــرل و نظــارت فرایندها و 
به کارگیــری تمام ظرفیت ها در راســتای 

رسیدن به هدف است. 
آیت الله رئیســی با تاکید بــر اینکه مدیران 
قبــل از هرچیــز و هرکس باید خــود را در 
محضر پــروردگار متعال و پاســخگوی او 
ببینند، اظهار داشت: در سلسله مراتب اول 
پاســخگویی به خدا، دوم عموم شهروندان، 
ســوم ارباب رجوع و چهارم پاسخگویی به 
سلسله مراتب ســازمانی تعریف می شود. 
در نظام مدیریتی و فرهنگی، دینی بخشی 
از پاســخگویی که از همه کار ســازتر است 
پاسخگویی به ذات مقدس کبریایی است و 
لذا در تعریف نظام هــای کنترلی و نظارتی 
معتقدیم خود کنترلــی کارآمد ترین نظام 

کنترلی است. 
وی اظهار کرد: یک فــرد باید خود را موظف 
به اجــرای وظیفه و توجه بــه اخلاق فردی 
و جمعــی بداند و همواره تــلاش خود را در 

راستای این ماموریت بکار گیرد.

تحول در آموزش و پرورش باید 
مستند به سند تحول باشد

وی توســعه اخلاق در هر سازمان را از نکات 

مهم در یک دستگاه برشــمرد و بیان کرد: 
تعلیم و تربیت نماد و نمود اخلاق اســت و 
رفتار الگویی و تربیت برای همگان اهمیت 
دارد به ویژه برای کســانی کــه در مدارس 
تعلیم می بینند.انســان های عدالت خواه و 

حق خواه در مدارس ساخته می شود.
رئیس جمهــور محور تحــول در آموزش و 
پرورش را مدارس دانست و تاکید کرد: این 
تحول باید مستند به ســند تحول آموزش 
و پرورش باشــد تا یک حرکــت هماهنگ 
ایجاد شــود و تمامی بخش ها با هم مرتبط  
و مستند به این سند شوند و باید مدرسه ای 

در تراز شکل گیرد.

آنچه در رتبه بندی معلمان انجام شده 
کف کار است نه سقف کار

وی با اشــاره به اینکــه باید با اســتفاده از 
تجربیات و اندوخته های مدیران و معلمان 
گامی بلند در راســتای این تحول برداشته 
شــود، خطاب به مدیــران و معلمان اظهار 
داشــت: عنوان کرد: این همت شــما را می 
طلبد زیرا در تربیت نیروی انســان کارآمد، 

مومن و انقلابی اثرگذار هستید. 
رئیــس جمهور بــا تاکید بر اینکه جلســه 
شــورای عالی آموزش و پــرورش از دیگر 
شوراهایی اســت که برای من متمایز است 
زیرا ماموریت متمایــز دارد، گفت: آنچه در 
رتبه بندی معلمــان انجام شــده کف کار 

است نه ســقف کار و این تنها بخش مالی و 
معیشتی است و این مقدمه جایگاه و منزلت 

معلم است.  
آیت الله رئیســی اســاس کار رتبــه بندی 
معلمان  را دانش افزایی، به هنگام شــدن و 
به روز شدن جایگاه علمی، دانشی و بینشی 

معلم و هویت وی دانست.
وی با اشــاره به اینکه نیروهایــی که آینده 
کشور را رقم خواهند زد در اینجا )مدارس( 
تربیت می شــوند  و این به دســت مدیران 
آموزش و پرورش است و این جایگاه اهمیت 
بسزایی دارد و باید حساسیت لازم را داشت. 
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه اگر سخن 
از مدیریت و معلم می شــود، نقش والدین 
تعیین کننده اســت، گفت: الته سازوکاری 
مثل انجمن اولیا خوب است ولی نباید به آن 

بسنده شود.
وی تجهیز مــدارس را از اولویت های مهم 
آموزش و پــرورش برشــمرد و اظهار کرد: 
تجهیز واحدهای آموزشی در راستای حرفه 
آموزی و مهارت افزایی بسیار اهمیت دارد و 
باید صمیمانه از خیرین مدرســه ساز تشکر 

کنم. 

نباید از بالارفتن هزینه در آموزش و 
پرورش نگران شد

رئیس جمهور به عدالت آموزشــی  تاکید و 
بیان کرد: تلاش کنید این عدالت آموزشــی 

اجرایی شــود. عمیقا باور دارم که هرگونه 
هزینه در آموزش و پرورش سرمایه گذاری 
برای کشور اســت و نباید از بالا رفتن هزینه 
در آموزش و پرورش نگران شــد بلکه باید 
نگران بهــره وری صحیح شــد باید مدیران 
برای افزایش بهره وری در آموزش و مرورش 

تلاش کنند.
آیت الله رئیســی ادامه داد: نمرات مســاله 
مهمی اســت و جلوه نمره برای یک معلم و 
دانش آموز اهمیت دارد و باید ســطح دانش 
یک دانش آمــوز ارتقا یابد کــه این یکی از 

نکات بهره وری است.
وی پرداخــت حــق الزحمــه معلمــان را 
خواسته به حقی دانســت و وزیر آموزش و 
پرورش و ســازمان برنامه بودجــه را مامور 

پیگیری این امر کرد.
رئیس جمهور همچنین گفت: باید اعتماد 
مردم به مدرسه به عنوان یک سرمایه بزرگ 
تلقی و روز به روز افزون تر شود. این اعتماد 
با بخشنامه حاصل نمی شــود و این در گرو 

مدیریت کاری شما مدیران است.

مشکل مسکن معلمان را با قدرت 
پیگیری می کنم

وی با تاکید بر اینکه مشکل مسکن معلمان 
را با قدرت پیگیری می کنیم، اظهار داشت: 
مشــکل مســکن برای عموم کســانی که 
نیازمند مســکن هســتند به ویژه اساتید و 

معلمان در برنامــه های دولت اســت تا با 
خیال راحــت کار تعلیم و تربیــت را انجام 
دهند و دغدغه مسکن نداشــته باشند. کار 

در شهر و روستا با قوت دنبال می شود.
رئیس جمهور با بیــان اینکه عدالت در پرتو 
تعلیم و تربیت شکل می گیرد، گفت: توسعه 
اخلاق حرفه ای در تمام مشــاغل به ویژه در 
حوزه تعلیم و تربیت بســیار اهمیت دارد و 

این حرفه نماد اخلاق است.
آیت الله رئیسی با اشاره به بیانات حکیمانه 
رهبر فرزانــه انقلاب مبنی بــر آنکه معمار 
انسان سازی، جامعه  سازی و تمدن سازی، 
آمــوزش و پروش اســت، رفع مشــکلات 
آموزش و پــرورش  را از اولویــت های مهم 

دولت عنوان کرد. 
وی ادامه داد: اگــر آینده ای برای کشــور 
ترســیم  می کنیم و در چشم انداز کشور می 
بینیــم و در برنامه هفتم توســعه به آن نگاه 
می کنیــم باید با نگاه به آمــوزش و پرورش 
و آموزش عالی باشــد زیرا در اینجا نیروی 
هایی که می توانند آینده کشور را رقم بزنند 
تربیت می شــوند از این رو باید نســبت به 
آموزش و پرورش حساسیت داشت و این به 
دســت مدیران و معلمان آموزش و پرورش 

است.
آیت الله رئیسی با اشاره به بیانات حکیمانه 
رهبر فرزانــه انقلاب مبنی بــر آنکه معمار 
انسان سازی، جامعه  سازی و تمدن سازی، 
آمــوزش و پروش اســت، رفع مشــکلات 
آموزش و پــرورش  را از اولویــت های مهم 

دولت عنوان کرد.
 رئیــس جمهور بــا بیــان اینکــه تقویت 
هنرســتان برای مهارت آمــوزی و مهارت 
افزایی باور ما است، افزود: ما ۴۰ هزار شهید 
آموزش و پرورش داریم و پیــام آنها در این 
فضا طنین افکن اســت و گوش شــنوا می 

خواهد.
آیت الله رئیســی با بیان اینکــه طرح جدید 
برگزاری کنکــور باید از ســوی معلمان و 
مدیران مدارس ارزیابی شــود، گفت: قطعا 
روش جدید برگزاری کنکور بدون اشــکال 
نیست اما مهم این است که مدیران آموزش 
و پــرورش همت کــرده و بــا آن همراهی 

کردند.
وی تاکید کرد: قطعا بهتریــن اظهارنظرها 
از سوی شــما انجام خواهد شــد چرا که در 
تخصص، تعهد و ارتباط کامل با موضوع قرار 

دارید.
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ون رفت از رکود  فرمول دولت برای بر
 تورمی چیست؟

مجید ســلیمی بروجنی تورم بالایی مثل تورم امروز ایران هر گونه 
سرمایه گذاری را با ریسک بالایی همراه می کند.

در ایران این تورم با ســازوکارهای دیگری هم ضد رشــد اقتصاد عمل 
کرده اســت؛ از جمله این که تورم باعث می شــود بخش هایی از دولت 
تصمیم بگیرند از طریق سرکوب قیمت و قیمت گذاری دستوری، رشد 
قیمت ها را کنترل کنند. این عمل از طرفی درمان تورم نیســت؛ چراکه 
تورم بیشتر از طریق تبدیل کسری بودجه دولت به چاپ پول ایجاد شده 
است و از ســوی دیگر، از طریق تضعیف محیط کسب وکار، ایجاد فساد 
و مهم تر از آن، اختلال در فرآیندهای بازار، ایجاد ارزش افزوده و انگیزه 
برای ســرمایه گذاری را از بین می برد. در کشور ما، ســازوکار افزایش 

نقدینگی موجب تشدید تورم شده است.
اقتصاد ایران بعد از انقلاب به طور مســتمر تحریم را تجربه کرده است؛ 
ضمن این کــه همواره با رشــد درآمدهای نفتی وارد شــرایط بیماری 
هلندی شده و در شــرایط کاهش درآمدهای نفتی بحث رکود تورمی 
و دامنگیرش شده است. علاوه بر آثار شــوک های خارجی، یک شوک 
داخلی اما برون زا هم از طریق سیاســت به اقتصاد ایران وارد شــده که 
همان حکمرانی نامطلوب اســت که خــود یک عامل بســیار مهم در 

شکل گیری مجموعه شرایط اقتصاد کشور بوده است.
دخالت های دولت در قیمت گذاری ها، تغییرات هر روزه بخشنامه های 
اداری، نوســانات نرخ ارز بر مشــکلات تولید افزوده و موجب اخلال در 
کسب وکار بنگاه های اقتصادی شده اســت. از طرف دیگر، شکاف رشد 
بخش اســمی و واقعی اقتصاد به طور مستمر طی ســال های گذشته 
افزایش یافته اســت. رشد شــدید بخش اســمی اقتصاد در شرایطی 
که بخش واقعــی در وضعیت رکود یا انقباض قرار داشــته اســت، به 

شکل گیری زمینه تورم بالا منجر شده است.
علاوه بر عامل نقدینگی، جهش نرخ ارز و انتظارات تورمی نیز بر شتاب 
فزاینده قیمت ها افزوده اســت. رکود تورمی همچون زخمی است که 
می تواند سطحی یا عمیق باشد و حیات یک جامعه را تهدید کند یا پس 

از مدتی، استراحت و گذشت دوران نقاهت، بهبود یابد.
همه آنچه گفتیم، تابع آن اســت کــه دولتمردان بــرای درمان به چه 

روش هایی متوسل خواهند شد و چگونه بتوانند از پس آن برآیند.

عضو اتاق بازرگانی مطرح کرد
 بازگشت تعادل به اقتصاد با تصمیمات

 دولت سیزدهم
 

عضو اتاق بازرگانی ایران سیاســت جدید ارزی دولت را تصمیم درست 
عنوان کرد و گفت: این تصمیم باعث می شــود تا ضمن بازگشت تعادل 
به اقتصاد کشــور، منابع ارزی از بین نرود و دســت رانتخواران را کوتاه 
می کند.حمیدرضا صالحی، در خصوص سیاســت جدید ارزی دولت و 
نیز تاثیر آن بر اقتصاد کشور اشــاره کرد و اظهار داشت: سیاست تغییر 
قیمت ارز از ۲۸ هزار  و ۵۰۰ تومان به نرخ مرکز مبادلاه طلا و ارز ایران در 
مبالات تجاری و اقتصادی بورس کالا تصمیم درستی است که از سوی 
دولت اتخاذ شد.وی با بیان اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی نشان داد که این ارز 
تا چه میزان می تواند زمینه ســاز اتفاقات منفی در اقتصاد کشور باشد، 
افزود: استفاده از این نوع ارزها موجب شکل گیری واسطه گری و ایجاد 
رانت شده و آثار بسیار بدی را در تولید برجای خواهد گذاشت که ضمن 
مختل شدن تولید و افزایش عرضه کالا، تعادل در بازار را از بین می برد و 

تقاضای کاذب ایجاد می شود.
عضو اتاق بازرگانــی ایران گفت: همچنین در گذشــته بــا پایین نگه 
داشتن نرخ ارز، صنایع با ســودآوری مطلوبی همراه نبودند، اما اکنون 
صنایع با کمک سیاســت جدید ارزی ضمن صادرات بیشتر، سودآوری 
مناسبی را پیدا خواهند کرد؛ همچنین شــرایط بازار سهام و حمایت از 

سهامداران قطعا بهتر شده و می توان معاملات را دقیق تر رصد کرد.
صالحی ادامــه داد: در این میان سیاســت گذار نیز می تواند درســت 
تصمیم گیری کند؛ بنابراین با توجه به چنین مســایلی سیاست جدید 

ارزی می تواند خبر خوشی برای تولید و اقتصاد مولد باشد.
وی ضمن تشــکر از دولت به دلیل اخذ این تصمیم، بیــان کرد: دولت 
با این تصمیم می تواند دســت رانتخواران، ویژه خواران و کسانی که از 
واسطه گری و رانت اســتفاده می کنند، را کوتاه کند؛ اکنون تصمیمی 
اتخاذ شده که باعث می شود ضمن بازگشــت تعادل به اقتصاد کشور، 
منابع ارزی نیز از بین نرود.این فعــال بخش خصوصی گفت: هماهنگ 
شــدن بانک مرکزی با سیاســت های اقتصادی دولت منجر می شود تا 
قدم های بعدی هم بهتر برداشته شود و کمتر شــاهد ضرر و زیان برای 

جامعه و اقتصاد ملی کشور باشیم.

مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( اعلام کرد

ودگاه امام  وازهای فر افزایش ۱۵ درصدی پر
خمینی)ره( در اربعین ۱۴۰۲

مدیرعامل شــرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( با اشاره به رشد 
۱۵ درصدی پروازها و افزایش ۲۹ درصدی تعداد مسافران گفت: در ایام 

اربعین امسال حتی یک پرواز کنسلی هم نداشتیم.
به نقل از وزارت راه و شهرســازی، ســعید چلندری مدیرعامل شرکت 
شــهر فرودگاهی امام خمینی )ره( با اشــاره به آمار کلــی پروازهای 
اربعین، گفــت: از ۲۷ مردادماه تا ۲۰ شــهریورماه که بــه عنوان بازه 
سفرهای اربعینی در ستاد اربعین وزارت راه و شهرسازی و ستاد اربعین 
وزارت کشور تعیین شــده بود، یک هزار و ۷۵۵ پرواز از شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( از ترمینال ســلام به فرودگاه نجف اشرف و فرودگاه 
بغداد انجام شــد و در طول این پروازها بیش از ۲۳۵ هــزار و ۹۰۷ نفر 
به عتبات عالیات مشــرف شدند.مدیرعامل شــرکت شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( در ادامه تاکید کرد: امســال با ۱۶ شرکت هواپیمایی 
پروازها پیش رفت که دو شــرکت العراقیه و فلای بغداد و ۱۴ شــرکت 

هواپیمایی داخلی مسئولیت اعزام زائران را عهده دار بودند.
وی گفت: ۹۳ درصــد پروازها به نجف اشــرف و ۷ درصــد پروازها به 
فرودگاه بغداد انجام شــد و میانگین تأخیرها حدود ۵۶ دقیقه تخمین 
زده شــد و امسال نســبت به ســال قبل در مجموع ۱۵ درصد افزایش 
پرواز و ۲۹ درصد افزایش مســافر را داشــتیم.چلندری در پایان تاکید 
کرد: در بازه زمانی مذکور حدود ۸۳ هزار دســتگاه خودرو و روزانه بین 
۸ هزار و ۳۰۰ تا ۹ هزار و ۳۰۰ خودرو متوقف و پارک بودند که به دستور 
وزیر راه و شهرســازی تمامی خدمات از این قبیــل در این فرودگاه به 
صورت رایگان ارائه شــد و در پروازهای اربعین امســال نیز حتی یک 

مسافر جامانده از پرواز و یا یک پرواز کنسلی نداشتیم.

یادداشت

بازار

 معاون بازرســی و نظارت بر کالاهای مصرفی سازمان 
حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان اعلام کرد 
که در راســتای حمایت وزارت صمت از حقوق مصرف 
کننــدگان، قیمت انواع روغن نباتــی ۱۰ تا ۱۵ درصد 

کاهش یافت.
به گزارش وزارت صنعت، معــدن و تجارت، »قربانعلی 
رفیعی« در این زمینه افــزود: با توجه به کاهش قیمت 
جهانی انواع روغن خام نســبت به مقطع اجرای طرح 
مردمی سازی یارانه ها، ســازمان حمایت با هماهنگی 

انجمــن صنفــی صنایــع روغــن نباتی و 
کارخانجــات تولیدی، قیمت انــواع روغن 
نباتی مصارف صنــف، صنعــت و خانوار را 

کاهش داد.
همیــن  بــر  داشــت:  بیــان   وی 
اســاس به منظــور حمایــت از حقــوق 
مصرف کنندگان، بخــش مربوط به خانوار 

۱۵ درصد و بخش صنــف و صنعت حدود ۱۰ درصد 
کاهش یافت. این قیمت هــا در کارگروه تنظیم بازار 

نهایی و از چهارشــنبه )هشــتم شهریور( 
اعمال شد.

معــاون بازرســی و نظــارت بــر کالاهای 
مصــرف  حمایــت  ســازمان  مصرفــی 
کننــدگان و تولیدکنندگان با بیــان اینکه 
قیمت ها در ســامانه ۱۲۴ بارگذاری شــده، 
خاطرنشــان کرد: از روز هشــتم شــهریور، 
قیمت های جدید به همه مراجع از جمله سازمان های 
صنعت، معــدن و تجارت اســتان ها بــرای اقدامات 

نظارتی ابلاغ شده است.
رفیعــی در مــورد نقــش وزارت صمت بــر کاهش 
قیمت روغن، گفت: ســازمان حمایت در راســتای 
وظایف و تکالیف قانونی خــود و به عنوان تنها مرجع 
کارشناســی قیمت  با رصد قیمت های جهانی، مرداد 
پارســال نیز پس از بررســی های کارشناسی قیمت 
محصولات را ۱۰ تا ۱۵ درصد تعدیل کرد و امســال 
مجدد با کاهش قیمــت جهانی، قیمت هــا را تا ۱۵ 

درصد کاهش داد.

معاون امــور رفاهی وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
از اســتقبال ۶,۵ میلیــون خانوار از طــرح کالابرگ 

الکترونیکی  خبر داد.
علیرضا عســکریان در مــورد طرح جدیــد خرید 
اینترنتی کالاهای مشــمول کالابرگ اظهار داشت: 
خرید  اینترنتی کالاهای مشــمول کالابرگ، مانند 
ســایر خریدهای دیگر اینترنتــی کالاهایی انجام 
می شــود و هنگام اتمام مرحله خریــد، از خریدار 
سؤال می شــود که آیا تمایل دارد از اعتبار کالابرگ 
استفاده کند، که اگر دکمه بله را فشار دهد، از اعتبار 
کالابرگ در خرید اینترنتی هم می تواند اســتفاده 

کند.
وی گفت: در حــال حاضر ۵ دهــک کم درآمد جامعه 
شــامل حدود ۴۱ تا ۴۳ میلیون نفر تحت پوشش طرح 

کالابــرگ الکترونیکی قرار دارنــد؛ ما با یک 
فروشــگاه بزرگ اینترنتی ارتباط گرفته ایم 
که خرید اینترنتی کالابرگ هم از این طریق 
امکان پذیر است و تا آخر هفته فروشگاه های 
اینترنتــی دیگــر هم بــه این طــرح اضافه 

می شوند.
معاون امور رفاهی وزیر تعــاون اضافه کرد: 

فروشــگاه های اینترنتی در صورت تمایل می توانند 
نرم افزار فروش خود را به سامانه کالابرگ الکترونیکی 
متصــل کننــد و نرم افزارهــای آنها باید با ســوئیچ 
کالابرگ الکترونیک هماهنگ شــود؛ ثبت نام از آنها 
انجام  و با آنها ارتباط برقرار می شود و خود ما نرم افزار 
کالابرگ را بــه نرم افزارهای آنها متصــل می کنیم؛ 
بدین ترتیب مردم می توانند همان گونه که کالاهای 

معمولــی را از طریق اینترنــت خریداری 
می کننــد، کالاهــای مشــمول کالابرگ 
الکترونیکی را هم از ایــن طریق می توانند 

خریداری کنند.
عسکریان در مورد اســتقبال مردم از طرح 
کالابــرگ الکترونیک بعد از پیوســتن دو 
دهک ۴ و ۵ به این طرح اظهار داشــت: در 
یک ماه اخیــر که دو دهک جدید اضافه شــدند، ۱,۳ 
میلیون خانوار از این طرح اســتقبال کردند و با توجه 
به اجرای طرح کــه از ابتدا به صــورت پایلوت انجام 
شــده بود، در مجموع تاکنون ۶,۵ میلیــون خانوار از 
طرح کالابرگ الکترونیکی در سراســر کشور استفاده 

کرده اند.
وی اضافه کرد: میزان استقبال خانوارها با اضافه شدن 

دو دهک نســبت به دوره قبلی و مشــابه، چهــار برابر 
افزایش یافته است.

به گفته عســکریان تاکنون ۱۲۰ هزار فروشــگاه در 
سراســر کشــور به طرح کالابرگ متصل شــده اند؛ 
همچنین ۱۵ هزار شعب فروشــگاه های زنجیره ای که 
در مجموع ۱۳۵ هزار فروشگاه و شعبه شامل می شود، 

متصل هستند.
به گفتــه معاون امــور رفاهــی وزیر تعــاون، طرح 
کالابــرگ الکترونیکی شــامل ۱۱ قلــم کالا مانند 
شیرخام، ماســت، پنیر، مرغ و تخم مرغ، قند و شکر، 
روغن، برنج، گوشــت قرمز، حبوبات و ماکارونی است 
که این کالاها اســتاندارد بوده و به قیمت سال ۱۴۰۱ 
برای اســتفاده کنندگان از کالابرگ الکترونیک ارائه 

می شود.

وغن ر

کالابرگ

سمیه رســولی  زمستان ســال ۱۴۰۰ 
رئیس جمهــوری در ماموریتــی به معاون 
اول دستور داد که نقشــه راهبردی صنعت 
تدوین شــود، با این حال هنوز خبری از این 

نقشه نیست.
 با توجه به اینکه طی چند سال گذشته شعار 
سال تحت عناوین مختلفی به حوزه تولید و 
صنعت مرتبط بوده اما در عمل، مســئولان 
امر برای بهبود شرایط این حوزه گام مهمی 
برنداشــته انــد، در سلســله گزارش هایی 
چالش ها و مشــکلات حوزه تولید و صنعت 

را بررسی خواهیم کرد.

2 سال از دستور رئیس جمهور گذشت
بهمن ماه ســال ۱۴۰۰ رئیس جمهوری در 
پی بیانات رهبری در دیــدار فعالان حوزه 
تولید و صنعت به معــاون اول مأموریت داد 
نسبت به تدوین نقشــه راهبردی صنعتی و 

ارتقا تولید داخل اقدام کنند.
آنطور که مســئولان وزارت صمت تاکید 
کردند نقشــه راهبردی صنعت کشور یک 
بعُــد بین المللی و تجــارت خارجی و یک 
بعُد در رشته فعالیت های صنعتی به ویژه 
صنایع پیشــران همچون خودرو خواهد 
داشــت؛ یک نــگاه منطقــه ای و مبتنی 
با آمایش ســرزمینی هم باید در آن وجود 

داشته باشد.
بنابراین بــا توجه به همه جانبــه بودن این 
نقشه، پس از ابلاغیه رئیس جمهوری، تیم 
اقتصــادی دولت شــامل وزارت خانه های 
جهاد کشــاورزی، صمــت، نفــت، نیرو و 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعــات مأموریت 
یافتند تا با تقســیم کار، نقشــه راهبردی 

صنعت را تدوین کنند.
همچنیــن بــا حکــم معــاون اول رئیس 
جمهــوری، مؤسســه عالــی آمــوزش و 
پژوهش مدیریت و برنامــه ریزی، به عنوان 

مرکزیت ایــن مطالعات و تدویــن برنامه 
مذکور تعیین شد؛ در حکم مخبر آمده بود 
که »کلیه دستگاه های اجرایی، شرکتهای 
دولتی، نهادها و مؤسســات آموزش عالی و 
دانشــگاه ها نهایت همکاری را با مؤسسه به 
عمل آورند تا منویات رهبر انقلاب و دستور 
رئیس جمهــور در کوتاه ترین زمان محقق 

شود.«
پیگیری هــا از وضعیــت تدویــن نقشــه 
راهبردی حکایت از آن دارد که هنوز تدوین 

نقشه، به مرحله نهایی نرسیده است.

صنعت نیاز به نقشه راه همه جانبه دارد
نکته قابل توجه آنکه طی چند سال گذشته، 
همواره حوزه صنعت شــاهد تدوین اسناد 
متعددی بوده اما شــواهد نشان می دهد که 
این اسناد به دلیل اینکه جامع و کامل نبوده 

و پیچیدگی هــا و تنوع صنعت را پوشــش 
نداده اند، نتوانســته اند تأثیر ملموســی در 
بهبود فرایندهای مختلــف حوزه صنعت و 

تجارت بگذارند.
به صورت جزئی تر باید اشــاره شــود که 
سند اول در دهه ۸۰ )ســال ۸۲( تدوین 
شــد؛ این ســند یک مجموعه ۱۰ جلدی 
تحت عنــوان راهبــرد توســعه صنعتی 
کشــور بود که در آن برای دو دهه کشور 

هدف گذاری شده بود. 
سه برابر شــدن درآمد ســرانه و دستیابی 
به درآمد ســرانه ۲۰ هــزار دلاری در افق 
۱۴۰۰، رشــد اقتصادی متوســط سالانه 
۱.۷ و ۹.۷ درصد در دهه هــای ۸۰ و ۹۰ و 
رشد ارزش افزوده سالانه بخش صنعت به 
ترتیــب ۱۰ و ۸.۹ درصــد در دو دهه، جز 
اهداف راهبرد تدوین شده توسط دانشگاه 

شریف بودند.
سال ۱۳۹۲ دومین ســند راهبرد صنعتی 
کشــور تحت عنوان برنامه راهبری صنعت، 
معدن و تجــارت، با اهدافی نظیــر ارتقای 
جایگاه بین المللی کشــور و امکان پذیری 
زندگی مطلوب، حفظ اســتقلال کشــور، 
حفظ پایداری، افزایــش بهره وری، افزایش 
خودســازماندهی، برقراری توازن در توزیع 
فرصت ها و منابع، برقراری تناســب ســود 
و مخاطــره، کاهش فســاد، کاهش اقتصاد 
غیررســمی و حفظ حقوق انســانی تدوین 

شد.
در ادامه نیز و در سال ۱۳۹۴ سومین سند 
راهبرد توسعه صنعتی کشور تحت عنوان 
ســند راهبردی وزارت صنعــت، معدن 
و تجارت، بــا اهدافی نظیر دســتیابی به 
ارزش افزوده بالا، رقابت پذیری، پایداری، 

ثبات اقتصــاد کلان، نــوآوری، کاهش 
نابرابری درآمــدی، ارتقای آموزش و رفاه 
اجتماعی جــز اهدافی بودنــد که در این 
سند با استفاده از توســعه رقابت پذیری 
در بخش، بهبود محیــط قانونی و فضای 
کســب وکار، توســعه فناوری، نوآوری و 
تحقیق و توسعه، سرمایه گذاری و تأمین 
منابع مالی، توســعه تجــارت و تعاملات 
بین المللی و تأمین و توســعه زیرساخت، 
بهبود مستمر ســهولت انجام کسب وکار، 
پشتیبانی از تولید و عرضه کالا و خدمات 
مبتنی بر فنــاوری با ارزش افــزوده بالا، 
بهبود و توســعه روابط تجاری بین المللی 
و تســهیل تجارت در فضــای رقابتی با 
اولویت صادرات غیرنفتی، توانمندسازی 
بخش خصوصی و رفع موانع توســعه آن، 
جلب و توسعه سرمایه گذاری خارجی در 
بخش صنعت، معدن و تجــارت، ارتقای 
توانمندی و شایســتگی ســرمایه های 
انسانی با تکیه بر فرهنگ اسلامی-ایرانی 

تدوین شد.
ســال ۹۶ نیز وزارت صمت، یک سند دیگر 
تحت عنوان سند راهبرد توسعه صنعتی را 
تدوین کرد که این سند هم با اقبال عمومی 

مواجه نشد.
 با توجــه به اینکه تدوین ســند و نقشــه 
راه همــواره یکی از پایه هــای ثابت حوزه 
صنعت بــوده و ۲۰ ســال از تدوین اولین 
ســند راهبردی می گذرد و هیــچ گاه نیز 
هیچکدام از آنها نتوانســتند بــه توفیق 
خاصی برســند، بنابراین به نظر می رسد 
باید در تدوین چهارمین ســند راهبردی 
صنعت، ضمن توجه بــه پیچیدگی های 
حوزه صنعــت و تولید، ســند واقع بینانه 
تدوین شــود تا بالاخره بعد از ۲۰ ســال 
تدوین ســندهای مختلف، این ســند به 

مرحله اجرا برسد.

وغن ۱۰ تا ۱۵ درصد کاهش یافت در راستای حمایت وزارت صمت از حقوق مصرف کنندگان؛ قیمت انواع ر

ونیکی ح کالابرگ الکتر استقبال 6.5 میلیون خانوار از طر

پیش بینی قیمت طلا و سکه در روزهای آینده

خریداران از بازار طلا و سکه فرار کردند
خریدار  اتحادیه طلا و جواهر با اشــاره به 
کاهش ۶ تا ۹ درصدی قیمت  طلا و ســکه 
در نیمه نخست امســال گفت: مردم نگران 
هســتند که این کاهش قیمت بیشتر شود 
ولی ما می توانیم بگوییم که با توجه به اینکه 
کاهــش قیمت ها در ماه های اخیر بیشــتر 
از تحلیل کارشناســان و ما بوده، این اتفاق 
نمی افتد.رئیــس اتحادیــه طــلا و جواهر 
در مورد تغییــرات قیمت طلا و ســکه در 
هفته های اخیر گفت: در هفته گذشــته به 
طور میانگیــن قیمت انــس جهانی ۹ دلار 
کاهش یافت. در بازارهــای داخلی هم یک 
مقطع افزایش و یک مقطع کاهش قیمت ها 
را داشــتیم ولی در کل وضعیــت قیمت ها 
کاهشــی بود. امروز هم با توجه به اینکه در 
بازارهای جهانی افزایش ۱۲ دلاری قیمت 
انس طلا را داشــتیم در بازارهــای داخلی 

قیمت طلا و سکه مقدار افزایش یافت.
نادر بذرافشان با اشــاره به شرایط بحرانی 
صنعت طلا و جواهر کشــور افزود: ما طی 
ســال های گذشــته حتی در زمان کرونا 
به این حــد در صنعت طــلا و جواهر رکود 

نداشتیم و امســال از ابتدای ســال نهایتا 
بین یک ماه تــا ۴۰ روز همکاران ما فعالیت 
مطلوبی داشــتند اما با توجه به ماه رمضان، 
ماه محرم و صفــر و همچنین بحث احیای 
برجام و آزادســازی پول های بلوکه شــده 
و ثبت نام خودرو، از ابتدای ســال بین ۶ تا 
۹ درصد کاهش قیمت را داشــتیم که این 
کاهش قیمت هم کاهش تقاضا را تشــدید 
کرد به حدی کــه کارگاه های تولیدی ما در 
این مدت دچار آسیب مالی بسیاری شدند 
و در پرداخت هزینه ها هم با مشکل مواجه 

شدند.
بذرافشــان در مورد وضعیت تقاضا در بازار 
طلا و ســکه گفت: همانطور که اشــاره شد 
امســال صنف ما دچار رکود شدیدی بود به 
طوری که نسبت به مشابه سال گذشته بین 
۳۰ تــا ۴۰ درصد کاهش تقاضا را داشــتیم 
در حالی که در ســال های گذشته در نیمه 
اول سال ما اینچنین شرایط رکود و کاهش 

تقاضا را نداشتیم.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر در مورد دلایل 
کاهش تقاضا گفت: به هــر حال تحت تاثیر 

شــرایط اقتصادی، قدرت خرید مردم هم 
کم شده اســت به طوری که خرید سرویس 
نقره و حتی بدلیجات از سوی برخی عروس 
و دامادها نسبت به ســنوات گذشته بیشتر 
شده است. از طرف دیگر، یک مقدار کاهش 
قیمت ها اتفاق افتاد و مردم نگران هســتند 
که ایــن کاهش قیمت بیشــتر شــود ولی 
ما می توانیــم بگوییم که با توجــه به اینکه 
کاهش در ماه های اخیر بیــن ۶ تا ۹ درصد 
و بیشتر از تحلیل کارشناسان و ما بوده، این 

اتفاق نمی افتد.

پیش بینی قیمت طلا و سکه 
در روزهای آینده

رئیس اتحادیــه طلا و جواهر در پاســخ به 
اینکه وضعیت بازار طلا و ســکه در روزهای 
آینده را چگونــه پیش بینی می کند؟ گفت: 
فعلا برای پیش بینی زود است اما اگر تقاضا 
بهتر شود پیش بینی می شود که یک مقدار 

نوسان افزایشی در قیمت ها داشته باشیم.
بذرافشــان ادامه داد: عامــل موثر دیگر که 
ممکن اســت بر بازار طلا اثر بگذارد قیمت 

انس جهانی طلاســت و اگر قیمت انس طلا 
افزایش یابد به تبع آن بازار داخلی نیز تحت 

تاثیر قرار خواهد گرفت.
رئیــس اتحادیه طــلا و جواهــر ادامه داد: 
برخی تحلیلگران و اقتصاددانان پیش بینی 
کرده اند که قیمت انس جهانی طلا تا ژانویه 
به ۲ هزار و ۵۰۰ دلار هم برســد اما باید به 
این نکته هم توجه داشــت که شرایط در در 
بازارهای داخلی ما یک مقدار متفاوت است 
و نوسانات بازار ارز و شــرایط داخلی هم در 

نوسان قیمت ها تاثیرگذار است.

بذرافشــان افــزود: به طــور کلی بــه نظر 
نمی رســد فعلا نوســان خاص افزایشی یا 
کاهشی در بازار طلا و ســکه داشته باشیم 
و همان نوســان ۱ تا ۳ درصدی قیمت ها را 
خواهیم داشــت که آن هم طبیعی است بر 
این اســاس توصیه ما به مردم این است که 
با توجه به ثبات قیمت ها از ابتدای ســال و 
با کاهش نسبی خوبی که اتفاق افتاده است 
مبادلات خود را در رابطه با خرید مصنوعات 
طلا و ســکه انجام دهند و خیلــی منتظر 

کاهش یا افزایش خاصی نباشند.
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 ایستایی در اجرای مهم ترین برنامه 
وزارت بهداشت

برنامه ســلامت خانواده به عنوان مهم ترین اولویت وزارت بهداشت در 
سال جاری کلید خورده است، اما به نظر می رســد که روند اجرای این 

برنامه، آن طور که باید به سرعت پیش نمی رود.
برنامه سلامت خانواده از اردیبهشــت ۱۴۰۲، با ۵۹ شهر کلید خورد و 
قرار بر این بود که شهرهای بالای ۲۰ هزار نفر جمعیت وارد فاز اجرایی 

این برنامه شوند.
حسین فرشیدی معاون بهداشــت وزارت بهداشت، با اشاره به ویرایش 
شیوه نامه ۰۲ برنامه پزشکی خانواده و نهایی ســازی مدل اجرایی آن 
تحت عنوان »طرح ســلامت خانواده در قالب توســعه برنامه پزشکی 
خانواده و نظام ارجاع« در شــیوه نامه ۰۳، گفت: در نظام ارائه خدمات 
سطح یک، ســلامت تمامی افراد جامعه در قالب بســته های خدمتی 
گروه های سنی و آســیب پذیر در قالب ســلامت خانواده تعریف شده 

است.
در همین حال، بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت، با مهم خواندن برنامه 
ســلامت خانواده و نظام ارجاع، گفت: این برنامه اقدامی پایه ای اســت 
که اگر درست شــکل بگیرد، بسیاری از مســائل نظام سلامت مرتفع 

می شود.
وی، کاهش پرداخت از جیب مــردم را از اهداف مهم برنامه ســلامت 
خانواده دانست و افزود: این برنامه باید به نحوی به اجرا در آید که نتیجه 
آن اجتناب از خدمات القایی و برچیده شــدن تجویز غیر منطقی دارو 

باشد.
وزیر بهداشت با بیان اینکه برنامه ســلامت خانواده قادر است اطلاعات 
لازم درباره مؤلفه های اجتماعــی تأثیر گذار بر ســلامت را در اختیار 
تصمیم سازان و شورای عالی ســلامت قرار دهد، تاکید کرد: در دو سال 
آینده باید با همه توان در مســیر اجرای برنامه ســلامت خانواده قدم 
برداریم.بعد از اینکه برنامه ســلامت خانواده در ۵۹ شــهر کلید خورد، 
۳۲ شهر دیگر نیز به شهرهای قبلی اضافه شد و در حال حاضر که نیمه 
اول سال ۱۴۰۲ رو به اتمام است، ۹۱ شهر تحت پوشش برنامه سلامت 

خانواده قرار دارند.
از طرفی، به گفته معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، تمامی شهرهای 
بالای ۲۰ هزار نفر در سه استان کرمان، کرمانشاه و کردستان کاملًا زیر 

بار اجرای برنامه سلامت خانواده قرار دارند.
فرشــیدی افزود: در این شــهرها بیمار در صورت لــزوم از خانه های 
بهداشت به مراکز جامع خدمات ســلامت و سپس به بیمارستان ارجاع 
داده می شود اما در مورد بیمارســتان ها هنوز مشکلاتی داریم در واقع 
برخی از بیمارســتان ها شــلوغ هســتند و برخی از متخصصین از این 

سیستم استفاده نمی کنند.
معاون بهداشت وزارت بهداشت گفت: فکر می کنم تا پایان سال بتوانیم 
تحت عنوان فازهای مختلف برنامه ســلامت خانــواده به بیش از ۱۰۰ 

شهر برسیم.

آنچه از گفته های معاون بهداشــت وزارت بهداشت، می توان برداشت 
کرد، این اســت که در نیمه دوم ســال نمی توان انتظار داشت اجرای 
برنامه سلامت خانواده؛ ســرعت بگیرد و تعداد شهرهای تحت پوشش 
برنامه، افزایش قابل ملاحظه ای داشته باشــد. زیرا، در حال حاضر، ۹۱ 
شهر تحت پوشــش قرار دارند. یعنی در حالت خوشبینانه، فقط ۹ شهر 
دیگر به تعداد شــهرهای تحت پوشش برنامه ســلامت خانواده اضافه 

خواهد شد.

رئیس مرکز اورژانس استان تهران خبرداد
ثبت بیش از ۲۴ هزار ماموریت اورژانس تهران 

در هفته گذشته
 رئیس مرکز اورژانس اســتان تهران گفت: ۲۴ هــزار و ۶۱۲ ماموریت 
اورژانس استان تهران در هفته گذشته ثبت شــد که از این تعداد، پنج 
هزار و ۵۳۰ نفر به مراکز درمانــی منتقل و ۱۹ هــزار و ۸۲ مورد نیز از 

خدمات اورژانس استفاده کردند.
 محمداسماعیل توکلی افزود: در این مدت ۵۵ هزار و ۹۲ تماس با مرکز 
دیسپچ اورژانس تهران برقرار شــد که از این تعداد ۲ هزار و ۴۸۳ تماس  

مزاحم با این مرکز بوده است.
وی اظهار داشت: از مجموع ماموریت های ثبت شده طی هفته گذشته، 
ســه هزار و ۷۱۳ مورد حوادث ترافیکی و ۲۰ هزار و ۷۵۹ مورد حوادث 

غیرترافیکی بوده است.
رئیس اورژانس اســتان تهران با بیان اینکه طی هفته گذشته، اورژانس 
هوایی ۱۴ ســورتی پرواز داشــته که در پی آن ۱۴ نفر به مراکز درمانی 
انتقــال یافتند، ادامه داد: تصــادف زنجیره ای بــا ۹ مصدوم، محبوس 
شدگی در چاه با ســه کشــته و یک مصدوم، تصادف ۴۰۵ و پرشیا با ۹ 

مصدوم از حوادث مهم این هفته بود.

دیوار

خریدار   در ایران ۲ هزار و ۵۰۰ روستا در 
مناطق حفاظت شــده واقع شده اند که تابع 
قوانین این اراضی هستند، بنابراین اگر این 
روستاها نیاز به توسعه داشــته باشند باید 
زیر نظر ســازمان حفاظت محیط زیســت 
و موافقــت شــورای عالی محیط زیســت 
انجام شود؛ بر این اســاس به زودی توسعه 
۵۰ روســتا در این مناطــق تعیین تکلیف 
و همزمــان ۱۰۰ هــزار هکتار بــه مناطق 

چهارگانه اضافه می شود.
حتما در مســیرهای طولانی در جاده های 
بیرون شــهرها، تابلوهایی را دیــده اید که 
منطقه حفاظت شــده را نشــان می دهند، 
شاید عده ای تعریف آنرا بدانند و عده ای هم 
که البته قطعا این روزها بسیار کم هستند؛ از 
معنای این تابلوها سر در نیاورند، با نگاهی به 
تاریخچه مناطق حفاظت شــده می توان به 
معنا و علت به وجود آمدنشــان پی برد، در 
واقع اولین گام های ایجاد مناطق حفاظت 
شده در سال ۱۳۳۶ با تشکیل کانون شکار 
ایران نهاده شد، به این ترتیب اولین منطقه 
حفاظت شــده در ایــران در ســال ۱۳۴۶ 
احداث شــد که امروز به عنوان پارک ملی 
گلســتان معروف اســت، همچنین در این 
سال پیشنهاد تاســیس دو پارک ملی و ۱۵ 
منطقه حفاظت شــده به  عنوان نخســتین 
گــروه از مناطق حفاظت شــده ایــران به 
تصویب شورای عالی شکاربانی و نظارت بر 
صید وقت رسید که با گذشــت زمان امروز 
تعداد این مناطق در کشــور به بیش از ۳۰۰ 

منطقه رسیده است.
ایجاد مناطق حفاظت شــده همانطور که 
برای حیات وحش و طبیعــت مزیت هایی 
دارد و ضامن بقــای تنوع زیســتی در این 
دنیای وانفسا است؛ اما مشکلاتی را هم برای 
روستانشینانی ایجاد کرده که روستایشان 
داخل ایــن مناطق واقع شــدند، زمانی که 
قانون مناطق حفاظت شــده نوشــته شد 
جمعیت کشور به سختی به ۳۰ میلیون نفر 
می رسید، تعداد روســتاها و روستانشینان 
محدود بود بنابراین تعداد زیادی روستا در 
این بافت قرار گرفت که باید تابع قوانین این 

مناطق می بودند.
به مرور بــا افزایش جمعیت و نیــاز افراد به 
زمین برای ساخت مسکن مشکلاتی را برای 
آنها ایجاد کرد، از طــرف دیگر هم تصویب 
طرح هادی مزید بر علت شــد، هر چند این 
طرح با هدف ســاماندهی، نظم بخشیدن و 

اصلاح بافت روستا یا شــهر در ۱۲ دی ماه 
ســال ۱۳۷۸ توســط دولت تصویب شد تا 
میزان و مقدار گســترش اراضــی موجود 
در منطقــه بــرای کاربری هــای تجاری، 
مســکونی، صنعتی و زراعی مدیریت شود 
اما اجــرای آن همراه بــا افزایش جمعیت 
روســتاها ، دســت و بالشــان را برای تهیه 

مسکن بست.
امروزه حدود ۲ هزار و ۵۰۰ روستا در مناطق 
حفاظت شــده قرار گرفته اند و این شرایط 
باعث شــد که روســتاییان داخل بافت این 
مناطق اشــتیاق کمتری بــرای حفاظت از 
این مناطق نشــان دهند و حتــی بعضاً در 
صدد تخریب آن برآیند تا مشکلشــان حل 
شود، بنابراین از این رو این شرایط در قانون 
پیش بینی شده که در صورت نیاز به زمین 
بیشتر البته آنهم در چارچوبی خاص، اهالی 
روستا درخواست خود را به سازمان حفاظت 
محیط زیســت اعلام و بعد از بررســی در 
شــورای عالی محیط زیست تصمیم گیری 

شود.
بر این اســاس چندی پیش درخواســت 
بیش از ۱۳۰ روســتا به ســازمان حفاظت 
محیط زیســت ارسال شــد مبنی بر اینکه 
بخشــی از مناطق حفاظت شــده به بافت 
روســتا اضافه شــود که بعد از بررسی، ۵۰ 
روستا واجد شــرایط تشــخیص داده شد 
و حالا باید تصمیم نهایی در جلســه آینده 

شورای عالی محیط زیست گرفته شود اما 
مساله این اســت که این واگذاری به غلط 
به عنوان واگذاری مناطق حفاظت شده به 
بنیاد مسکن برای ســاخت مسکن منتشر 
شده است که معاون محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیســتی ســازمان حفاظت محیط 
زیســت در این بــاره به خبرنــگار محیط 
زیست ایرنا گفت: در مناطق حفاظت شده 
حدود دو هزار و ۵۰۰ روستا وجود دارد که 
گاهی در شــرایط خاص باید نیــاز مردم را 
تأمین کنیم و محدوده طرح هادی روســتا 
به شــکلی در شــورای عالی محیط زیست 
تغییر کنــد تا بتواند نیاز روســتا را برآورده 

کند.
حسن اکبری افزود: طبیعی است روستایی 
که در داخل منطقه حفاظت شده قرار دارد 
بعد از افزایــش جمعیت و نیــاز جوانان به 
مسکن به زمین بیشــتری نیاز داشته باشد 
و دولت باید این زمین را در اختیار آنها قرار 
دهد تا مشکلشان برطرف شــود، از این رو 
این درخواست را به سازمان محیط زیست 
ارســال می کنند اما زمانی که امکان تامین 
زمین مــورد نیاز داخل بافــت طرح هادی 
وجود داشته باشد به هیچ وجه موافقت نمی 
کنیم اما در شــرایط خاص که امکان تامین 
زمین وجود نداشــته باشــد و هیچ گزینه 
دیگری هم نباشــد با تایید شــورای عالی 
محیط زیســت آن محدوده به طرح هادی 

الحاق می شود.
وی تاکید کرد: البته میزان زمین الحاقی در 
این درخواست ها زیاد نیست و معمولا بین 
ســه، هفت و یا حدود ۱۰ هکتار از مساحت 
مناطق حفاظت شده و یا طرح هادی است و 
همواره هم تمام مراحل طی و شرایط دیده 
می شــود و همچنین باید حداقل افزایش 

مساحت لحاظ شود.
وی اظهار داشــت: در این راســتا، بیش از 
۱۳۰ روستا درخواســت خود را به سازمان 
حفاظت محیط زیســت ارسال کردند که از 
میان آنها ۵۰ روستا واجد شرایط تشخیص 
داده شــدند به طوری که تامین زمین برای 
مســکن این روســتاها اجتناب ناپذیر بود، 
نکته مهم اینکه در صــورت موافقت نهایی 
با این تعداد روســتا در مجموع حدود ۲۶۰ 
هکتــار از مناطــق حفاظت شــده اطراف 
روســتاها کــه ارزش زیســتگاهی اندکی 
هم دارند بــه طرح هادی الحاق شــوند که 
نسبت به مســاحت مناطق حفاظت شده، 
مساحت بســیار کمی اســت این درحالی 
اســت که همزمان بیش از ۱۰۰ هزار هکتار 
به عرصه های مناطق حفاظت شده افزوده 
خواهد شد. طبیعی اســت روستاهایی که 
داخل مناطق حفاظت شــده قرار دارند باید 
نیازشان تامین شــود تا آنها هم در حفاظت 
مشارکت کنند، قطعا طوری اقدام خواهیم 
کرد که نه تنها کاهش عرصه های حفاظت 

شده را نداشته باشــیم بلکه همواره افزایش 
این مناطق را شاهد باشیم.

اکبری با اشــاره به اینکه قرار است به زودی 
بیش از ۱۰۰ هزار هکتار به ســطح مناطق 
حفاظت شده اضافه شود، گفت: پیش بینی 
ما این است که جلســه شورای عالی محیط 
زیست به زودی برگزار شود که در آن جلسه 
علاوه بر اینکه درخواســت این ۵۰ روســتا 
تعیین تکلیف می شــود برای افزایش ۱۰۰ 
هزار هکتاری به مناطق حفاظت شــده هم 

تصمیم گیری خواهد شد.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
ســازمان حفاظت محیط زیســت افزود: 
البته ما نزدیک به ۴۰ منطقه را شناســایی، 
طرح های توجیهی را آماده و اســتعلام ها 
را از دســتگاه های مرتبط دریافت کردیم 
که در نهایــت تاکنون با حــدود ۱۰۰ هزار 
هکتار موافقت شده و آماده ارتقاء به منطقه 

حفاظت شده هستند.
وی اظهار داشــت: بــرای اینکــه مناطق 
حفاظت شده را افزایش دهیم یا یک منطقه 
جدید را حفاظت شــده اعلام کنیم، علاوه 
شناســایی، تهیه طرح توجیهــی و احراز 
شــرایط فنی، باید دو وزارتخانــه موافقت 
کتبی خود را به ما اعــلام کنند، یکی وزارت 
صمت چون وقتی منطقه ای را که ارتقاء می 
دهیم دیگر از باب توسعه معدن محدود می 
شود و دیگری وزارت جهاد ) منابع طبیعی 
و آبخیزداری( که نماینده دولت در مالکیت 
عرصه های طبیعی است که اکنون موافقت 
بیش از ۱۰۰ هزار هکتار را از این دو دستگاه 
گرفتیم و با موافقت در شورای عالی محیط 
زیســت ارتقاء خواهند یافت کــه غالبا در 
استان های خراســان رضوی و آذربایجان 

غربی واقع شده اند.
اکبری تاکید کرد: بنابراین مناطق حفاظت 
شده به هیچ عنوان قابل واگذاری نیستند و 
صرفاً تأمین زمین برای مسکن که اجتناب 
ناپذیر باشــد مورد پیگیری در شورای عالی 
قرار می گیرد، البته بیشــتر این روســتاها 
هم در مناطق بیایانی و کویری هســتند که 
زمین های آنها ارزشی از باب زمین خواری 
یا خوش نشــینی ندارد و صرفا برای تامین 
نیاز واقعی مردم روســتاها اتفــاق می افتد 
که بیشــتر در اصفهان، فارس و یا کرمان و 
سایر استان ها واقع شــده اند، اما روستایی 
از استان های شمالی کشور در میان این ۵۰ 

روستا نیست.

عضو هیات رئیسه مجلس:

تاثیر قطعی معدل در کنکور عقب گرد در عدالت گستری آموزشی است
خریدار  عضو هیات رئیسه مجلس گفت: 
تاثیر قطعی معدل در کنکــور ثمره ای جز 
تقویت نظام آموزش طبقاتی و دور شدن از 

اصل عدالت تحصیلی را ندارد.
 محســن پیرهــادی، عضو هیأت رئیســه 
مجلس بــا بیان اینکه رفع نظــام طبقاتی و 
برقراری عدالت آموزشــی یکــی از اصول و 
شــعارهای اساسی انقلاب اســلامی بوده و 
بر همین اساس دسترســی برابر و همگانی 
به امکانات آموزشــی در اصل سی ام قانون 
اساسی گنجانده شده است، گفت: نمی توان 
بــا آزمون و خطــا و اتخــاذ تصمیمات غیر 
کارشناســانه در اصل عدالت گســتری و 
توســعه متوازن اجتماعی- فرهنگی کشور 

عقب گرد کرد.
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه 
قریب یک سال اســت ابلاغ بخشنامه ای از 
ســوی دولت به تبعیت از مصوبه شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی موجــی از نارضایتی 
و اضطــراب را در بیــش از یــک میلیون 
خانــواده دارای فرزندان کنکــوری ایجاد 
کرده اســت، ادامه داد: بحث تبعیض و عدم 
برخورداری یکسان مردم از نظام آموزشی 
و ریشه دواندن مافیای کنکور محل شکوه 
و گلایه جامعه در دو دهه اخیر اســت و هر 

خانواده ای به تعداد جوانان داوطلب شرکت 
در کنکور با آن درگیر بوده اســت و حالا به 
جای رفع این گلایه به حــق، نباید با وضع 
دســتورالعمل ها و ابلاغیه هــای جدید آن 
هم در خفا و به دور از اطلاع رســانی دقیق 
و به موقع، سرنوشت نســل جوان کشور به 
آزمون و خطای مدیریتی دچــار و موجی 
از اضطراب و نارضایتی را بــه مردم تزریق 

کنیم.
پیرهادی با بیــان اینکــه مهم ترین اصل 
این مصوبه که ســبب شــکل گیــری این 
انتقادات شــده تأثیر قطعی بالای نمرات 
امتحان نهایی در پذیرش کنکور سراسری 
اســت، ادامــه داد: ترازبنــدی ســالیانه 
امتحانات نهایــی و اختلاف بــالای ترازها 
نســبت به ســال قبل، امکان تنها یک بار 
ترمیم نمره، ایجاد فضای تقلب گسترده در 
حوزه های امتحان نهایی و ناتوانی آموزش 
و پــرورش در اجرای صحیــح امتحانات و 
همچنیــن تصحیح ســلیقه ای و اختلاف 
نمرات بالای تصحیــح کنندگان یک برگه 
امتحــان از جمله ایــرادات وارد بــر تأثیر 
قطعی معدل اســت که ثمره ای جز تقویت 
نظام آموزش طبقاتی و دور شــدن از اصل 

عدالت تحصیلی را ندارد.

وی تاکید کــرد: مجلس به این مســئله 
ورود می کنــد و بــه مطالبــه خانواده ها 
پاسخ مناســبی خواهد داد و مانع قدرت 
گرفتن مافیای آموزشــی خواهد شد که 
همواره با روش های جدید به دنبال خلق 
تشــریفات نوظهــور در نظام آموزشــی 

کشور هستند.
پیرهادی با اشاره به اینکه متأسفانه مدارس 
ما کیفیت آموزشی یکســانی ندارند و حتی 
در پایتخت مدارس دولتی شــمال و جنوب 
کیفیت آموزشــی متفاوت است، ادامه داد: 
آنچه از نتایج آزمون امتحانات نهایی دانش 
آموزان سراسر کشور بر می آید این است که 
کیفیت آموزشی در کل کشور و در مقیاس 

همه مدارس بسیار نا همگون و نامتوازن تر 
اســت، لذا دخیل کردن این سطح آموزش 
از طریق تأثیر قطعی معدل ســبب کاهش 
شــانس ورود دانش آموزان مناطق محروم 
و کم برخوردار به دانشــگاه ها می شــود و 
مهجور شدن بیش از پیش این مناطق را به 

دنبال خواهد داشت.
رئیس فراکســیون مدیریت شهری مجلس 
افزود: در کشوری به وسعت ایران و با سطح 
توســعه متفاوت که هنوز برخی نقاط آن از 
داشتن مدارس متوســطه بی بهره اند و در 
بعضی اســتان های محــروم، خانواده ها با 
حداقل درآمد مجبورند ماهانه بخشــی از 
درآمدشان را صرف هزینه تردد بین شهری 
فرزندانشــان برای حضــور در کلاس های 
درس کنند، چگونه می توان از تأثیر قطعی 
معدل بر آزمــون کنکور صحبــت کرد آن 
هم در زمانی کــه مدارس غیــر دولتی در 
کلانشــهرها در الگو سازی برای کسب رتبه 
در کنکور باهــم در رقابت انــد و با تحمیل 
هزینه هــای خیلــی زیــاد بــه خانواده ها 
موفقیــت کنکوری هــا را پیــش فــروش 

می کنند.
وی با اشــاره بــه اینکه هنوز سرنوشــت 
و چنــد و چــون طــرح جدیــد جــذب 

دانشجویان ورودی ســال جدید از سوی 
سازمان ســنجش مشخص نشــده است 
و ورودی هــای جدید و خانواده هایشــان 
درگیر سرنوشــت تحصیلی فرزندانشــان 
هســتند، ادامه داد: وضع قانون جدید آن 
هم بدون اطلاع رســانی دقیق جز تحمیل 
اضطراب بــه مــردم دســتاوردی ندارد، 
کاش مبدعان شــرایط جدید کنکوری ها 
مســتندات علمی و کارشناسانه شأن برای 
وضع چنین شــروطی را اعــلام می کردند 
تا مشخص شــود مسیر و مشــوقات اتخاذ 
چنیــن تصمیمــات عجیــب و حاشــیه 
سازی چیست و چه کســانی از آن منتفع 

می شوند.
پیرهادی افــزود: برخی از تغییــرات کنکور 
امسال نسبت به سال گذشته مثبت بوده که از 
آن جمله می توان به تخصصی تر شدن و حذف 
دروس عمومی اشــاره کرد، اما دو مرحله ای 
شــدن و افزایش تأثیر معدل آن هم به صورت 
قطعی و در شــرایطی که آمــوزش و پرورش 
امکان برگــزاری عادلانه و دقیــق امتحانات 
نهایی را ندارد، می تواند محل اشــکال باشد. 
از همه اینها بدتر، نحوه اطلاع رسانی سازمان 
سنجش از تغییرات کنکور و ایجاد نگرانی در 

دانش آموزان و خانواده ها ست.

ایران درحالی در نمایشــگاه گردشــگری شــانگهای 
شرکت کرد که به تازگی یک هیأت گردشگری از ایران 
به چین سفری داشته و در دیدار با آژانس های سه شهر 
چین، برای افزایش سفر گردشــگران چینی به ایران، 

رایزنی و توافق هایی داشته است.
مصطفی شفیعی شــکیب، رییس هیأت مدیره جامعه 
تورگردانان ایــران ـ دربــاره تازه تریــن رایزنی های 
گردشــگری ایــران در چیــن گفت: سه شــنبه ۲۱ 
شــهریورماه برابر با ۱۲ سپتامبر در شــهر شانگهای 
نمایشــگاه ITB  برگــزار شــد و از ایران ســه آژانس 
گردشگری حضور داشــتند. نمایشگاه ITB شانگهای 
یکی از بزرگترین نمایشــگاه های گردشــگری چین 
است که به مدت سه روز به صورت B2B برگزار شد و از 

سراسر دنیا در این نمایشگاه حضور داشتند.

او افزود:  این نمایشــگاه در واقــع نمونه ای 
کوچک تــر از ITB برلین اســت که تفاوت 
عمده آن در حضور پرتعــداد توراپراتورهای 
اســتان های مختلف چین است که برحسب 
نیاز، همکاران خود را از کشــورهای مقصد 
شناســایی می کنند و با آن ها قرار همکاری 

می گذارند.
به گفته رییــس هیأت مدیــره جامعــه تورگردانان 
ایران، این نمایشــگاه پــس از چهار ســال تعطیلی و 
رکود به خاطر همه گیری کرونا برگزار شــد و اسپانیا، 
ایتالیــا، ترکیه،   فنلاند، عربســتان، مالــزی، آمریکا، 
جمهــوری آذربایجــان، ازبکســتان، روســیه، نروژ، 
اسرائیل، ترکمنســتان، مصر،   اکوادور، تایلند، ویتنام، 
امارات متحــده عربی، مالتا، ایســلند، ارمنســتان و 

بسیاری از شــرکت های بزرگ رزرواسیون 
هتل و تعــدادی از هتل هــای بین المللی در 
آن حضور داشــتند.پیش از این نمایشگاه، 
هیأت گردشــگری ایران نیز در ســفری به 
سه استان گوانگجو، شــنزن و شانگهای در 
چیــن، رایزنی هایی را با برخــی آژانس های 
گردشگری این کشــور برای افزایش سطح 

تعاملات گردشگری بین دو کشور انجام داده بود.
چین از جملــه بازارهای در اولویت گردشــگری ایران 
است که با رکود سفر گردشــگران غربی، همچنان در 
تعامل گردشگری با ایران اســت. آمار دقیقی از تعداد 
گردشــگران چینی که با کاهش محدودیت های کرونا 
سفر به ایران را از ســرگرفته اند، در دسترس نیست، اما 
بنا به اظهارات آژانس های گردشگری ایران، تعداد سفر 

این گردشگران به ایران درحال افزایش است. داده های 
برخی پلتفرم های ســفر نیز بیانگر آن اســت که ایران 
در فهرســت مقاصد مورد علاقه گردشگران چینی در 

تابستان گذشته قرار داشت.
شفیعی شکیب، رییس هیأت مدیره جامعه تورگردانان 
ایران معتقد اســت: اگر مشــکلات و زیرساخت های 
اساســی گردشگری در کشــور برطرف شــود، چین 
بازاری به شدت گســترده و ســودآور در گردشگری 
اســت. هرچند طبق اظهارات این تورگــردان، ایران 
هنوز نتوانســته گردشــگران پولدار و متمولی را که به 
اروپا و امریکا سفر می کنند جذب کند. در عین حال که 
همچنان کشوری ناشناخته برای مردم چین به شمار 
می آید و تبلیغات گردشگری ایران در این کشور هنوز 

پررنگ نشده است.

گردشگری

ایران به دنبال گردشگران چینی بیشتر

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
نظر بر اینکه تحدید حدود در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
شماره پلاک 294 فرعی از 178 اصلی قریه بودالالو واقع در بخش 3 
اردبیل برابر آراء به شماره 2816-1402/02/16 هیات حل اختلاف 
مســتقر در منطقه یک اردبیل موضوع قانون  تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رســمی بنام آقای رامین 
قنبری بودالالو فرزند نوراله به مساحت 10099/77 به شناسه ملی 
1463755171 تایید مالکیت گردیده است و تاکنون تحدید حدود 
آن به عمل نیامده اســت، فلذا طبق ماده 13 آئین نامه قانون مزبور 
تحدید حدود پلاک مرقوم روز شــنبه مورخــه 1402/07/22 راس 
ساعت 10 صبح در محل شروع و به عمل خواهد آمد. بدین وسیله به 
مالکین و مجاورین اخطار می شود در موعد مقرر در محل حاضر تا طبق 
مقررات نسبت به تحدید حدود پلاک مزبور نظارت فرمایند و اعتراض 
به حقــوق ارتفاقی و حدود آن مطابق مــاده 20 قانون ثبت از تاریخ 

تحدید حدود به مدت 30 روز خواهد بود. 
تاریخ انتشار:1402/06/29 

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک اردبیل
 رضا احمدیان

سازمان ثبت اسناد واملاک کشور حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

آگهی فقدان سندمالکیت
آقای علی انتظاری طبق درخواســت  بشــماره  وارده 40169 مورخ  1401/11/10و با تقدیم دو برگ استشهادیه  
محلی مصدق شده بشماره 124600 مورخ 1401/11/08دفتر خانه اسناد رسمی شماره 21 کرمانشاه مدعی است 
ســند مالکیت علی انتظاری فرزند بهزاد شماره شناســنامه 1324  تاریخ تولد  1364/05/21صادره از کرمانشاه  
دارای شماره ملی 3258906807 با جز سهم 0.5 از کل سهم 6بعنوان مالک پنج دانگ مشاع از شش دانگ عرصه 
و اعیان  پلاک 2  فرعی از 2774 اصلی بخش دو  شــهر بشــماره چاپی 078384 ســری د  سال 97 یا شماره دفتر 
الکترونیکی 139820316001005527  صادر و تسلیم گردیده است و بعلت سهل انگاری سند مالکیت به شماره 
ســریال 078384 سری د سال 97 مفقود شده است . لذا  مراتب طبق ماده 120-آیین  قانون ثبت در یک نوبت 
اگهی می شود تا چنانچه فرد یا افرادی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد انان میباشد از تاریخ انتشار 
این اگهی به مدت 10 روز مراتب را به این اداره اعلام دارند در غیر  اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت طبق 

مقررات اقدام و سند مالکیت اولیه از درجه اعتبار ساقط وابطال خواهد شد.
سجاد مویدی-  سرپرست واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک 
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وانی در پنجره پشتی ر
رومینا روشن بین  دهه شصت در ایران آلفرد هیچکاک بهانه ای برای 
مقابله با فضای روشنفکری سینما بود؛ مرتضی آوینی و مسعود فراستی 
هیچکاک را علم کردند و ســینمای او را مورد بررســی قرار دادند و از 
این امر برای ارائه جوابیه ای به ســینمای روشنفکری آن زمان استفاده 

کردند.
فارغ از ماهیت و جدا از آنکه کدام فیلمســاز را دوســت داریم؛ این امر 
یکی از مهم ترین اتفاقات سینمای ایران بود چراکه هیچکاک از معدود 
فیلمسازان آمریکایی بود که قدرت مقابله تئوریک با این فضا را داشت. 
کمتر فیلمسازی را می شناسیم که وقتی اسمش می آید با خود واژگان 

و مفاهیمی را به همراه دارد.
 وقتی واژگانی همچون تعلیق، دلهره آور و زن فم فتال موبلوند به میان 
می آید هر سینما دوســتی یاد آلفرد هیچکاک می افتد. زمانی که بچه 
های کایه دو سینما تئوری مولف را مطرح کردند با آن جو روشنفکرانه، 
عاشقانه هیچکاک را دوســت داشــتند و او را نمونه بارز یک مولف می 
دانستند و فارغ از ســتایش هایشان نســبت به هیچکاک، یک کتاب 
بســیار خوب به ما هدیه دادند که شــامل گفت وگــوی توروفو و آلفرد 

هیچکاک است.
اینکه با جو روشــنفکرانه بچه های کایه دو ســینما یکی از فیلمسازان 
مورد بحثشــان آلفــرد هیچکاک بود، فــارغ از حســادت های دیگر 
فیلمســازان، عجیب بود چــرا که هیچــکاک از دل اســتودیوهای 
هالیوودی متولد شــده بود و انتظار می رفت بچه های کایه دو سینما 
بیشــتر به فیلمســازان روشــنفکر اروپایی بپردازند اما با این وجود 
هیچکاک را مورد ســتایش قرار می دادند و از همیــن رو او را باید یک 
فیلمســاز تمام عیار دانست که امضای شــخصی خود را دارد و به قول 
موج نویی ها، مولف است و اســتودیوهای آمریکایی مشتاق تهیه فیلم 
هایش هستند که این سعادت نصیب کمتر کسی در تاریخ سینما شده 

است.
هیچکاک مانند نقــاش ها که در جایی در تابلوی خود به شــکل عینی 
امضای خود را می گذارنــد یک امضای عینی در آثــارش دارد، حضور 
خودش در فیلم هایش که فارغ از دیگر مولفه های آثار وی محســوب 

می شود.
وقتی در مقاله دوربین قلم آســتروک صحبت از قلم نویسنده می شود 
منظور دوربین برای فیلمساز اســت، یعنی دوربین جایگزین قلم برای 

مولف فیلمساز محسوب می شود.
 این امر موضوعی مهم و تئوریک در ســینما اســت که امــروزه کمتر 

سینماگری به این موضوع اشراف دارد.
به نوعی در ســینمای امروز دوربین نظاره گر قصه است اما هیچکاک و 
دوربینش کاری فراتر از مفهوم قصه گویی صــرف دارد. دوربین آلفرد 
هیچکاک راوی است؛ حس می ســازد، حرف می زند، روایت می کند و 
لایه می سازد. می توان کارنامه کاری هیچکاک را به چند دوره تقسیم 
کرد که در نگاه ســاده تر آنرا اینگونه بیان می کنم: در فن شعر ارسطو، 
ساختاری معرفی می شود که اکثر تئوری های فیلمنامه نویسی بر روی 
آن استوار هســتند و یکی از معروف ترین این الگوها، الگوی سید فیلد 

است الگوی سه پرده.
الگوی سه پرده ای را تصور کنید؛ من فیلمسازی او را سه دوره می بینم، 
دوران ربکا، دوران از ربکا تا پرندگان و از پرندگان تا توطئه ی خانوادگی 
که دقیقا همچون الگوی ســید فیلد دوران اوجــش در اواخر پرده دوم 
کارنامه اش یعنی از مرد عوضی تا پرندگان بــروز و ظهور پیدا می کند. 
در این دوران سه شاهکار معروف او ســرگیجه، شمال از شمال غربی و 

روانی می شود.
خیلی از الگوهای رایج ســینما از آلفرد هیچکاک به ارث رســیده است 
مانند مک گافین که این مهم از طریق هیچکاک در عامه نهادینه شــد. 
درست است که او مبدع این مهم نبوده اما هر جا که اسم مک گافین می 

آید ما یاد هیچکاک می افتیم. 
مکافین ابژه ای اســت که یا ماجرا را پیش می برد یا همــه به دنبال آن 
هســتند. به طور مثال تاثیر مک گافین در ســینمای اصغر فرهادی به 

شدت تاثیر گذار بود.
هیچکاک یکی از پدران سینمای جهان اســت، چه او را دوست داشته 
باشیم چه نداشــته باشــیم. همچون داستایوفســکی که در ادبیات 
کلاســیک جایگاه ویژه ای دارد هیچکاک هم در سینما کلاسیک لقب 
خاص خود را دارد. کســی که فیلم هایش چه از لحاظ تکنیکی و فرمی 
هنوز مورد توجه اســت و از منظر تماتیک و محتوا، لایه هایی بیشتر از 
قصه گویی صرف دارد. مــی توان از تحلیل های ژیژک بــر آثار او نکات 
جالب یافت. در آخر برای ورود به سینما فیلم های هیچکاک، حکم یک 

واحد دانشگاهی را دارد.

روایتی از تحقق رویای زنی جوان
با من فریاد بزن به مکزیک رسید

فیلم کوتاه »با من فریاد بزن« ســاخته شــیوا مردان نیا در بیستمین 
جشنواره فیلم کوتاه خلاق مکزیک به نمایش درمی آید.

 به نقل از مشــاور رســانه ای پروژه، فیلم کوتاه »با من فریــاد بزن« به 
نویســندگی، کارگردانی و تهیه کنندگی شــیوا مردان نیا به بیستمین 
دوره جشــنواره فیلم کوتاه خلاق در مکزیک )Corto Creativo( راه 

یافت.

این جشــنواره تنها رویــداد اختصاصی فیلــم کوتــاه در منطقه باخا 
کالیفرنیای مکزیک به شــمار می آید که با هدف گســترش محتوای 
کیفی آثار کوتاه هر ساله ۲۰ تا ۲۲ سپتامبر مصادف با ۲۹ تا ۳۱ شهریور 
ماه در ســالن UDCI شــهر تیجوانــا )TIJUANA( مکزیک برگزار 

می شود.
هیــات داوران بین المللــی این رویداد ســینمایی، امســال نیز مدال 
افتخاری اســتعداد برتر این دوره را در مراسم اختتامیه به منتخب خود 

اهدا می کنند.
فیلم کوتاه »با من فریاد بزن« روایتی از زندگی زن جوانی اســت که از 

کودکی رویای بازیگر شدن را در سر داشته است.
در خلاصه داســتان ایــن اثر آمده اســت: »زن بــا مقاومــت در برابر 
ناملایمات، چشــمانش را بر آنچه اتفــاق افتاده می بندد و به ســوی 

آینده ای پر امید پرواز می کند…«
شیوا مردان نیا، لنا پورحسین، امیر معراجی، احسان محسنی در این اثر 

به ایفای نقش پرداختند.
از دیگر عوامل این اثر می توان به مدیر فیلمبرداری: ســیاوش مزروعی، 
تدوین: لیلی نوروزی، طراحی صدا: مهراد ابوالقاســمی، موسیقی: علی 
نیکان، پخش بین الملل: نشاط باقری و مشــاور رسانه ای: حامد قریب 
اشــاره کرد. پخش بین الملل این فیلم کوتاه برعهده کمپانی سینه راما 

به مدیریت نشاط باقری است.

دیدگاه

قاب

زهرا منصوری  احمد نجفی بازیگر باسابقه 
ســینما و تلویزیون ضمن اشــاره به اینکه 
دوره »صندلی داغ« گذشــته است، از ارائه 
طرح یــک برنامه اقتصــادی و اجتماعی به 
تلویزیون و بلاتکلیفی یک ساله آن خبر داد.

احمد نجفــی بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیون دربــاره تازه تریــن فعالیت های 
خود گفت: درباره یکی دو پروژه ســینمایی 
صحبت هایی داشته ایم و احتمالاً در آینده 
نزدیک شــروع می شود. یک ســریال هم 
بــه تهیه کنندگــی محمدرضا شــفیعی و 
کارگردانی احمد معظمی داشــتم. »شور 
عشق« یکی از پروژه های سینمایی ام هست 
و دیگری هم »نامیرا« اســت که ان شاءالله 

آبان ماه کلید می خورد.
وی درباره تجربــه موفق خــود در اجرای 
برنامه هایــی همچون »صندلــی داغ« هم 
گفت: در زمینه اجرا هم یک طــرح را ارائه 
کرده ام اما متأســفانه بعد از یکســال هنوز 
جوابی به آن نداده انــد و همچنان منتظرم 
تا نتیجه اش مشــخص شــود. ایــن طرح 
بیشــتر نگاه اقتصادی و اجتماعی داشــت 
و چارچوبش مانند »صندلــی داغ« بود اما 
باید توجه کنیم که شــرایط امروز ما دیگر 
شــرایط زمان تولید »صندلی داغ« نیست. 
تصمیم گرفتیم بیشتر توجه مان را به سمت 
استان ها توسعه دهیم و مناطق دیگر را هم 
مدنظر داشته باشــیم. طرح مان حرکت به 
سمت اســتان ها بود تا بتوانیم عملکردها رو 
مورد نقد قرار دهیم. طبیعتاً پیشنهادهایی 

هم داریم.
نجفی ادامه داد: خود من بســیار اهل سفر 
هســتم. در برخی ســفرهایی که داشــتم 
واقعاً چیزهای عجیب و غریبی را به چشــم 
دیده ام کــه باید به آن ها بیشــتر بپردازیم. 
نمی خواهیم در قالب این پیگیری ها چیزی 
را رد کنیم، بلکه بیشتر پیشنهادهایی برای 
اصلاح داریم. زمان آن گذشته است که فقط 
ضعف ها را بگوییــم. خیلی هایمان از آن ها 
خبر داریم و باید به سمت پیدا کردن راه حل 

برویم.

دوره »صندلی داغ« تمام شده است
این بازیگر در پاســخ به اینکه آیا امروز توان 
و انگیزه زمان تولیــد »صندلی داغ« را برای 
بازگشــت به عرصه اجرا دارد یــا خیر هم 
تأکید کرد: هم توانش را دارم و هم تفکرش 
را. اما قرار نیســت دوباره در قاب یک برنامه 
بنشــینیم و حرف هــای خودمانــی بزنیم 
که حاصلی هم نداشته باشــد. همه چیز به 
شرایط جامعه بازمی گردد. »صندلی داغ« 
دوره اش تمام شده است و حالا باید فکرهای 
تازه ای ارائه کرد. فکــر می کنم این ظرفیت 
وجــود دارد و اگر مردم هم از آن اســتقبال 
کنند می تــوان برنامه هــای خیلی خیلی 

بهتری هم ساخت.
این بازیگر باســابقه دربــاره مواجهه مردم 

در کوچــه و خیابان با خود گفــت: خیلی از 
مــردم همچنان به واســطه »صندلی داغ« 
و »کارآگاه علوی« من را بــه یاد می آورند. 
در کارهــای تلویزیونی ام این ها بیشــتر به 
یادها مانده و گاهی متوجه می شــوم مردم 
آقــای »صندلــی داغ« یا آقــای »کارآگاه 
علوی« خطابم می کنند و اســم خودم را به 
یاد نمی آورند )می خنــدد(! انگار آن نقش 
در حافظه ها خیلی ماندگار شــده اســت و 
به خصوص در شهرستان ها که می روم کاملًا 
آن را به یاد دارند و هنوز هــم با خوبی از آن 

یاد می کنند.
وی افزود: مردم واقعاً لطف دارند و خیلی ها 
این برنامه ها را با علاقه یاد می کنند. برخی 
حتی پیگیر می شــوند که چــرا دیگر ادامه 
آن کارها ساخته نمی شــود. اما واقعیت این 
اســت که زمان گذشته اســت و باید تغییر 
رویکرد داشته باشــیم. نمی توان کارها را با 

همان شکل و شمایل دوباره تولید کرد.

استقبال پیمان جبلی از ساخت دنباله 
»کارآگاه علوی«

بازیگــر »کارآگاه علوی« درباره ســاخت 
دنباله ایــن پروژه که در چنــد نوبت مطرح 
شد اما به ســرانجام نرســید، توضیح داد: 
واقعیت این اســت که آقــای جبلی رئیس 
سازمان صداوســیما هم خیلی از این اتفاق 
استقبال کرده اند و حتی پیشنهاد آن را هم 
مطرح کردند امــا معتقدم »کارآگاه علوی« 
را با ۱۱ ســال تأخیر نمی توان دوباره دنبال 
کرد. باید فکرهای جدیدتری داشته باشیم و 
کاراکترهای دیگری را به متن اضافه کرد که 
حتی آن ها محور داســتان باشند و کارآگاه 
علوی در حاشــیه داســتان حضور داشته 
باشــد. اگر بخواهیم کاری انجام دهیم باید 
فکرهای جذاب تری داشــته باشیم. بخشی 
از آن بودجه و نظر مســئولان جدید اســت 

اما من هم پیشــنهاد خــودم را می دهم. در 
آخر اعضای شــوراهای تصمیم گیر هستند 
که باید نظر نهایی را بدهند. ما هم صبرمان 

زیاد است )می خندد(!
نجفی دربــاره خاطرات خــود از مواجهه با 
مردم در شــهرهای مختلف هــم گفت: از 
آنجایی که خیلی اهل سفر هستم، مردم در 
مناطق مختلف اظهار لطف دارند و بسیاری 
هم پیگیری می کنند که چرا آن کارها ادامه 
پیدا نکرده اســت. من هم همین پاســخ را 
می دهم کــه من تنها می توانم پیشــنهاد و 
طرح ارائه کنــم و تصمیم گیری درباره آن با 
دوستان است. این فرآیند تصمیم گیری در 

تلویزیون کمدی کند است.
وی ادامــه داد: احتمالاً در آینــده نزدیک 
تهیه کنندگی یک فیلم سینمایی را برعهده 
خواهم گرفت کــه کارگردانش فرد دیگری 
خواهد بود. این طرح متعلــق به دوره کرونا 
بود و به دلیل همان شرایط تولید آن متوقف 
شد. بعدها هم اوضاعی پیش آمد که جلوی 
دســت و پای مان را برای ادامــه کار گرفت. 
شــخصاً نمی خواهم تحت تأثیــر اتفاقات 
سیاســی کار کنم و هیچ گاه نمی خواهم از 

موقعیت ها استفاده یا سوءاستفاده بشود.
ایــن بازیگر باســابقه تأکید کــرد: کار من 
همواره فرهنگی بوده است و اگر هم بخواهم 
حرف سیاســی بزنم، حتمــاً در قالب یک 
برنامه سیاســی آن را مطــرح خواهم کرد. 
خیلی برایم عجیب اســت کــه هنوز برخی 
مردم برای این دست تولیدات مطالبه دارند 
و چیزهایی از برنامه های من بــه یاد دارند 
که خودم خاطرم نیســت! برخی حتی این 
مطالبه را دارند که با توجه به سن و سال شان 
پیش خودم می گویم چطور بــه یاد دارند؟ 
آنها که سن و سال بیشتری هم دارند، تندتر 
به من اعتراض می کنند که چرا آن کارها را 

ادامه ندادیم.

ظاهرم شبیه »هارون الرشید« بود
نجفی درباره نقش آفرینی کوتاهش در نقش 
»هارون الرشید« در سریال »ولایت عشق« 
به کارگردانی مهدی فخیم زاده هم گفت: در 
آن پروژه برای چند ســکانس کوتاه، در حد 
دو ســه روز آفیش بودم و این نقــش را ایفا 
کردم. در مواجهه با پیشنهادات من معمولاً 
نقش منفی و مثبت را جــدا از هم نمی بینم 
و بیشــتر این نکته را مدنظــر دارم که یک 
نقش باید خوب اجرا شود و در خدمت قصه 
و کارگردان باشــد. اصلًا به این بعد آن فکر 

نمی کنم. 
من نقش منفی در فیلم »پناهنده« زنده یاد 
ملاقلی پور هم ایفا کرده بودم. اگر بدانم توان 
اجرا یک نقش را دارم و قصــه اش هم قصه 
خوبی اســت، به راحتــی آن را می پذیرم. 
دیگر به این فکــر نمی کنم که قرار اســت 
چهره منفی از من دیده شــود. بیشتر تلاش 

می کنم امانت دار کار باشم.
وی افزود: ســریال »ولایت عشق« سریال 
بســیار خوبی بود و مهدی فخیم زاده خیلی 
حرفه ای آن را کارگردانــی کرد. از بازیگران 
هم به خوبی اســتفاده می گیرد و می تواند 
کاراکترهایی که در ذهــن خود دارد را جان 
ببخشــد. من با اعتماد کامل به فخیم زاده 
داشــتم، به پشــتوانه تجربه قبلی ام با او در 
خارج از کشــور در قالب فیلم »تاواریش«، 
می دانســتم او این توانایی را در کارگردانی 

دارد.
 البته او نقش دیگری را برایم در نظر گرفته 
بود اما خودم احســاس کردم در این نقش 
می توانم تأثیرگذارتر باشم و از نظر فیزیکی 
هم شباهت های بیشــتری با او داشتم. در 
تاریخ معروف اســت که هارون الرشید قد 
بلندی داشــته و چشــم هایش روشن بوده 
اســت. این ها شــباهت های فیزیکی بود و 
وقتی پیشــنهاد را به فخیــم زاده دادم، او 

هم اســتقبال کرد. این نقش کوتاه بود، اما 
به نظرم در قالب سریال تأثیرگذار بود.

این بازیگر ادامه داد: همین بخش های کوتاه 
هم کار سختی بود. به خصوص قسمت های 
بیرونی مثل ســکانس های مربوط به ورود 
کاراکتر هارون الرشید به مشهد با همراهی 
ســپاهیانش که به دلیل تعداد زیاد هنرور، 
خیلی مهم بود برداشت ها تکرار نشود. فقط 
برگشت این کاروان ســه هزار نفره، تقریباً 
سه ساعت طول می کشــید! در مجموع اما 
با توجه بــه تخصص فخیــم زاده، همه چیز 
خیلی خوب پیــش رفت. او وقتــی کاری 
را قبــول می کند، بــرای آن تــوان بالایی 

می گذارد.

زمان به عقب برگردد بازهم درخانه 
سینما را گل می گیرم

نجفی درباره خاطره ای کــه از اقدام او برای 
گل گرفتــن در »خانه ســینما« در حافظه 
رسانه ها باقی مانده است و اینکه اگر زمان به 
عقب بازگردد آیا آن اقــدام را تکرار می کند 
هــم تأکید کــرد: صددرصد همــان کار را 

می کنم. 
حتــی هــزار درصــد! اینکه یــک عده ای 
بخواهند دور هم بنشــینند و برای کار افراد 
دیگر و اینکه فیلمشان چه زمانی اکران شود 
تصمیم بگیرند، یک ظلم است. تصمیم برای 
تأیید پروانه ســاخت و اکران یک مســئله 
دیگر اســت اما ظلم زمانی اتفاق می افتد که 
گروهی با تعمد و بــرای زدن یک فرد که او 
را مزاحم خود می داند، اقدام به مانع تراشی 

برای اکران فیلمش کنند. 
حتمــاً باید جلــوی ایــن اقدام ایســتاد و 
صددرصد اگر دوبــاره در آن موقعیت قرار 
بگیرم، آن اقدام را تکــرار می کنم. حتی اگر 
همین امروز این ظلم را ببینم به آن واکنش 

نشان می دهم.
وی افزود: کار صنفی بــه معنای حمایت از 
همکاران اســت. آن زمان حتی می شنیدم 
که برخی می گفتند نجفی چرا اسم فیلمش 
را گذاشــته »من یــک ایرانــی ام«! یعنی 
آنقدر فیلم هــای منفی ســاخته بودند که 
نمی خواســتند چیزی به نام ایران و پرچم 
ایران در فیلم ها مطرح شود. به همین دلیل 
معتقدم با نیت های خــاص آن فیلم را نابود 
کردند. همان جریانات هم باعث شد خیلی 
از آن افرادی که نیت سو داشتند شناسایی 

شوند. 
همچنان اقدام خودم در گل گرفتن در خانه 
سینما را اقدام درستی می دانم که تبدیل به 
هشــدار به برخی از این افراد شد تا از درون 
خانواده سینما به همکاران خود ظلم نکنند. 
مردم هم در این سال ها واکنش های بسیار 
مثبتی به این اقدام من داشــته اند. حتی در 
سفرهایی که با خارج از کشور دارم این اقدام 
من را به یــاد دارند و درود می فرســتند که 

جلوی بی عدالتی ایستاده ام.

مدیرکل هنرهای تجســمی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی با صدور حکمی، سید مصطفی زراوندیان را به 
عنوان دبیر شــورای هنری اداره کل هنرهای تجسمی 

منصوب کرد.
محمــد خراســانی زاده مدیرکل هنرهای تجســمی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی و سرپرســت موزه 

هنرهای معاصر تهران با صدور حکمی ســید مصطفی 
زراوندیان را به عنوان دبیر شــورای هنــری اداره کل 
هنرهای تجسمی منصوب کرد.در حکم خراسانی زاده 
آمده اســت:»نظر به تخصص، تجارب و شایســتگی 
جناب عالی، بــه موجب این حکم شــما را بــه عنوان 
دبیــر شــورای هنــری اداره کل هنرهای تجســمی 

منصــوب می نمایم تا با تشــکیل این شــورا، در کلیه 
موارد محتوایی و هنری، مشــاور امیــن این جانب در 

تصمیم سازی و اجرای امور باشید.
توفیقات جناب عالــی را در خدمت بــه نظام مقدس 
جمهوری اســلامی ایران، در ذیــل توجهات حضرت 
ولی عصر )عــج( و رهبری حکیمانــه حضرت آیت الله 

العظمی امام خامنه ای )مدظلــه العالی( از درگاه الهی 
خواستارم.«ســیدمصطفی زراوندیان تــا پایان مرداد 
ســال جاری به عنوان معاون هنری اداره کل هنرهای 
تجسمی مسئولیت داشــت و از آغاز شهریور، به عنوان 
دبیر شورای هنری در این اداره کل مشغول به فعالیت 

است.

تجسمی

انتصاب دبیر شورای هنری اداره کل هنرهای تجسمی

هادی حجازی فر؛ ناجی سینمای دفاع در دوران جدید
خریدار   هــادی حجازی فــر در طول ۲ 
دهه فعالیت حرفه ای در ســینما، به تجارب 
بزرگی دســت یافتــه که تنهــا »موقعیت 
مهــدی« او، ریل گذاری نوینی در مســیر 
سینمای دفاع مقدس ایجاد کرد که تکانه ها 
و پس لرزه هــای آن تا ســال ها در آثار این 

حوزه ملموس خواهد بود.
 هادی حجازی فر، کشــف یــک دهه اخیر 
ســینمای ایــران اســت. هنرمنــدی که 
بلافاصله پس از فارغ التحصیلی در دانشگاه، 
از ابتدای دهــه ۸۰، فعالیت حرفه ای خود را 
در تئاتر و ســینما، با بازیگری و کارگردانی، 

آغاز کرد.
خیلی خوش شانس بود که کار حرفه ای اش 
در ســینما را بــا مزرعــه پدری رســول 
ملاقلی پور آغاز کرد. کار سنگینی در حوزه 
ســینمای جنگ که قطعا تجربیات بزرگی 
را در مســیر تولید فیلم هــای دفاع مقدس 
در پیشــگاه او قرار داد علی الخصوص آن که 
در آخرین ســاخته جنگــی ملاقلی پور نیز 
حاضر بود و عصاره ۲ دهه فیلمســازی این 
کارگــردان جریان ســاز را از نزدیک تجربه 

کرد و قطعا درس های بسیاری از آن گرفت.
حجازی فر پس از مزرعه پــدری، به دنیای 
تئاتر، روی خوش بیشــتری نشان داد چرا 
که در آنجا می توانســت نمایشــنامه های 
مورد قبول خود را کارگردانــی کند و این، 

علاقمندی بزرگ تری برای او بود. به همین 
دلیــل، او تا یک دهه پــس از مزرعه پدری، 
عمدتــا در تئاتر، کارگردانــی و بازی کرد و 
تجربیات بسیاری خوبی در این ۲ زمینه به 

دست آورد.
اقبال بزرگ اما در ســال ۹۴ و با ایستاده در 
غبار بــرای وی رقم خــورد. مخاطبانی که 
تا آن زمان، با ســبک حرفــه ای مهدویان 
آشــنایی نداشــتند، نمی دانســتند که با 
فیلمی داســتانی مواجــه هســتند و یا با 
مســتندی که در ســال های حیات احمد 
متوسلیان فیلمبرداری شــده. آنها حتی به 
این میزان شباهت حجازی فر با متوسلیان 
نیز شــک داشــتند و گمان می کردند که با 
متوســلیان واقعی طرف هســتند. همین 
نگاه، میخ حضــور حرفه ای تر حجازی فر در 
ســینمای ایران را محکم تر به زمین کوبید 
به طوری که وی خیلــی زود، به بازیگر فیلم  
کارگردانانی با اندیشــه های متفاوت نظیر 
ابراهیم حاتمی کیا، نیکی کریمی، ســعید 
سهیلی، بهروز شعیبی، کیوان علیمحمدی 
و امیربنکدار، مجیدرضــا مصطفوی، علی 

عظشانی و . . . تبدیل شد.
حجازی فر، بازی گل درشــتی ندارد. بیشتر 
به حیــات واقع گرای یــک کاراکتر نزدیک 
است. می داند روی میمیک صورت و تنالیته 
صدایش چه مهندسی هایی داشته باشد تا 

به مختصات نقشــش نزدیک شود، بازی او 
خشــک نیســت و انعطاف خوبی در زمینه 

جان بخشی به شخصیت دارد
حجازی فر، بازی گل درشــتی ندارد. بیشتر 
به حیــات واقع گرای یــک کاراکتر نزدیک 
است. می داند روی میمیک صورت و تنالیته 
صدایش چه مهندسی هایی داشته باشد تا 
به مختصات نقشــش نزدیک شــود، بازی 
او خشک نیســت و انعطاف خوبی در زمینه 
جان بخشــی به شــخصیت دارد. تمام این 
پارامترها ســبب شــد تا حجازی فر، خیلی 
زود، به محبوبیت بالایی در میان مخاطبان 
و البته جامعه ســینمایی کشــور برســد 
به گونه ای که طیف های مختلف فکری، در 

کارنامه او حضور دارند.
حجازی فــر که دهه ۷۰ را بــا آموزش، دهه 

۸۰ را با تئاتر و دهه ۹۰ را با ســینما سپری 
کرده بود، در آغــاز دهــه ۱۴۰۰، یک کار 
بزرگ انجام داد. او که تجارب فوق العاده ای 
در زمینــه بازیگری و کارگردانی به دســت 
آورده بود، به خاســتگاه دلی خود بازگشت 
و با موقعیت مهدی، یک انفجــار بزرگ در 
حوزه سینمای دفاع مقدس به وجود آورد. 
گونه دفاع مقدس کــه تا آن ســال، اقبال 
دهه های گذشته خود را نمی دید، این بار با 
هادی حجازی فر، تغییر ریل داد و موفق شد 
تا در فاز جدید، سمت وســوی روایت گری 
را به وجوه کمترپرداخته شــده این رخداد 

عظیم ببرد.
حجازی فر در موقعیت مهدی، دوربین را به 
زندگی مهدی باکری برد. او موفق می شود 
تا ترســیم دقیق تر و جزئی تری از احوالات 
درونی این شخصیت در زندگی خصوصی و 
جبهه های نبرد بیافرینــد و از همین روی، 
به تفســیر جدیدی برســد که تا آن زمان 
در ســینمای دفاع مقدس ما، تا این اندازه 

موردتوجه قرار نگرفته بود.
 در این فیلم، مخاطب بــا فرمانده ای مواجه 
اســت که مانند همه انســان ها، غلوآمیز به 
تصویر کشیده نمی شــود و تمرکز، بیشتر 
بر احوالات نفسانی اوست تا شجاعت هایش 
در میدان نبرد. این ریزبینی، خیلی به مذاق 
مخاطب خوش آمد و ســبب دیده شــدن 

گسترده فیلم شد.البته که موقعیت مهدی، 
یکی از داستان های سریال عاشورا است که 

به فیلم بلند تبدیل شد. 
عاشــورا این شــب ها درحالی از شبکه اول 
سیما در حال پخش است که اقبال مردمی 
قابل توجهی متوجه اوســت و بــا نگاه های 
ستایش گرایانه ای از سوی مخاطبان مواجه 

شده است.
هــادی حجازی فر، تا همین جــا که ۲ دهه 
از عمــر حرفــه ای او می گــذرد، کارنامه 
قابل قبولی از خود به یادگار گذاشــته است. 
مهم ترین اقــدام او تغییر ریــل قابل تاملی 
بود که وی با موقعیت مهدی در ســینمای 
دفاع مقدس به وجود آورد. گونه ای ملی که 
به دلیل تکرار مضامیــن و کمبود تولیدات، 
شعف چندانی را در سینماگران و مخاطبان 
ایجاد نمی کــرد، با موقعیت مهــدی، وارد 
فاز اجرایــی جدیــد و تحول ســاختاری 
قدرتمندی شد که مسیر این گونه سینمایی 
را تغییر داد و به عنوان صف شکن، راه را برای 
ورود مضامین مشابه فراهم آورد. روزگاری 
این تغییر ریل، بــا نام هایی چون رســول 
ملاقلی پــور و ابراهیــم حاتمی کیا صورت 
می گرفت و امروز این افتخــار به نام هادی 
حجازی فر سند خورده است. او تا همین جا 
هم دینش را بــه ســینما، علی الخصوص 

سینمای جنگ ادا کرده است.
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میدان

 از آخریــن تقابل پرســپولیس و النصر در شــرایطی 
سه ســال می گذرد که تنها ســه بازیکن سرخپوشان 
از آخریــن تقابل پرســپولیس با این تیــم در تیم گل 

محمدی حضور دارند.
 تیم فوتبال پرسپولیس روز سه شنبه در هفته نخست 
لیگ قهرمانان آسیا در شرایطی برابر النصر در ورزشگاه 
آزادی به میدان خواهد رفت که نسبت به آخرین تقابل 
دو تیم، سرخپوشان با چهره ای جدیدی برابر نماینده 

عربستان به میدان خواهند رفت.
النصر در شرایطی با انگیزه انتقام برابر شاگردان یحیی 
گل محمدی به میدان خواهد رفت که در سال ۲۰۲۰، 
آنها با قبول شکست برابر پرسپولیس از صعود به فینال 

مســابقات باز ماندند.نکتــه جالب تغییرات 
گسترده پرســپولیس در این سه سال است؛ 
به نحوی که تنها ســه بازیکن از آن مسابقه 
در فهرست پرسپولیس باقی مانده اند و حتی 
مربیــان تیم به جز یحیــی گل محمدی هم 

تغییر کرده اند.
وحید امیــری و محمــد حســین کنعانی 

زادگان تنها بازیکنانی هســتند که مقابل النصر در آن 
مسابقه حضور داشتند و میلاد سرلک به عنوان بازیکن 
جایگزین داخل زمین شــد. امید عالیشــاه هم در آن 

بازی نیمکت نشین بود و فرصت بازی پیدا نکرد.
در آن دوره از مسابقات عیسی آل کثیر که به تازگی به 

جمع سرخپوشان اضافه شده بود،  ستاره تیم 
یحیی گل محمدی بود اما با انجام خوشحالی 
بعد از گل مقابل پاختاکور که از سوی کمیته 
انضباطی AFC نژادپرســتانه تلقی شــد، 
محروم شد تا در آســتانه آن جدال حساس 

سرخپوشان به شوک فرو روند.
با این حال مهدی عبدی جــوان در ترکیب 
جایگزین او شد و توانســت تک گل سرخپوشان را به 
ثمر برســاند.در آن دیدار وحید امیری توانست از تعلل 
مدافع النصر اســتفاده کند و در گوشه زمین توپ را به 
بشار رسن برســاند تا این بازیکن توپ را به زیبایی و با 
دقت برای مهدی عبدی ارسال کند تا این مهاجم جوان 

با ضربه سر زیبا دروازه برد جونز را باز کند.
البته تــک گل نماینده عربســتان را هــم عبدالرزاق 
حمدالله مراکشی به ثمر رساند اما او نیز به الاتحاد رفته 

و دیگر در عضویت زردپوشان قرار ندارد.
در ضربات پنالتی اما محمدحســین کنعانی زادگان، 
سیامک نعمتی، شجاع خلیل زاده، میلاد سرلک و علی 
شجاعی گل زنی کردند. حامد لک هم پنالتی مایکون 
را مهار کرد تا جزو چهره های ویژه آن دیدار قرار بگیرد.

از میان چهره های ماندگار آن مسابقه، حامد لک، بشار 
رسن، مهدی عبدی، علی شــجاعی و سیامک نعمتی 
بودند که صحنه هــای خاطره انگیــزی را رقم زدند اما 

دیگر در جمع سرخپوشان حضور ندارند.

 نمایندگان کاراته کشــورمان موفق به کسب ۳ تشان 
رنگارنگ در مسابقات بین المللی بازل سوئیس شدند.

به گزارش فدراســیون کاراته، رقابت های بین المللی 
کاراته ســوئیس در شرایطی در شــهر بازل این کشور 
در حال برگزاری اســت که در پایان رقابت ۳ کاراته کا 
کشورمان در این مسابقات، ســجاد گنج زاده به نشان 

طلا رسید، بهمن عسگری نشان نقره را از آن خود کرد 
و مهدی خدابخشی در جای سوم ایستاد.

بر اساس این گزارش در وزن ۸۴+ سجاد گنج زاده با ۳ 
پیروزی برابر نمایندگان الجزایــر، ترکیه و آذربایجان 
فینالیســت شــد و با پیروزی ۴ بر یــک مقابل حریف 

فرانسوی خود در فینال به نشان طلا دست یافت.

بهمن عســگری پس از پیروزی مقابل کاراته کا کشور 
آلمان، با دو پیروزی ۶ بر ۳ و ۸ بر صفر برابر نمایندگان 
کشــور میزبان به دیدار نیمه نهایی راه یافت و با برتری 
قاطــع ۸ بر صفــر مقابــل پ حریف ترکیــه ای خود 
فینالیست شد و با قبول شکســت ۳ بر ۱ مقابل حریف 

گرجستانی خود به نشان نقره دست یافت .

در وزن ۸۴_ مهدی خدابخشی در گام نخست نماینده 
کشور ایتالیا را از پیش رو برداشــت و در ادامه با قبول 
شکست ۴ بر۲ مقابل حسن ارســلان ترکیه ای راهی 
جدول شانس مجدد شد.خدابخشی در ادامه با کسب 
۲ پیروزی مقابل نمایندگان کشور کشور گرجستان و 

ترکیه به نشان برنز این وزن دست یافت.

پرسپولیس

کاراته

خریدار   تیــم فوتبال پرســپولیس در 
گــروه E مرحله گروهــی رقابت های لیگ 
قهرمانان آسیا با تیم های النصر عربستان، 
الدحیــل قطر و اســتقلال تاجیکســتان 

هم گروه است.
تیم فوتبال پرســپولیس که در ســید اول 
قرعــه کشــی رقابت های لیــگ قهرمانان 
آسیا قرار داشــت، در گروه E این رقابت ها 
با تیم های النصرعربســتان، الدحیل قطر و 

استقلال تاجیکستان هم گروه شد.
در این گزارش قصد داریم شــما را با رقیبان 

این تیم در مرحله گروهی آشنا کنیم.

النصر عربستان:
النصر عربســتان یکی از قطب های سنتی 
قــدرت در فوتبال این کشــور اســت که 
۶۷ ســال پیش تاسیس شــد. این تیم با ۹ 
قهرمانی پس از الهلال دومین تیم پرافتخار 
عربستان است که ۶ بار فاتح جام حذفی و ۷ 
نایب قهرمانی لیگ نیز در ویترین افتخارات 
خود دارد. این تیم اخیرا با درخشــش فوق 
ستاره خود یعنی کریســتیانو رونالدو برای 
نختسین بار قهرمان جام باشگاه های عرب 
نیز شــدند. النصر مانند پرســپولیس یک 
قهرمانی و یک نایــب قهرمانی جام  در جام 

آسیا را در کارنامه دارد.
شــوالیه ها در ایــن فصــل هماننــد دیگر 
تیم هــای عربســتانی ســتارگان بــزرگ 
فوتبال جهان را در اختیــار گرفتند. النصر 
بازیکنان نامــداری همچون کریســتیانو 
رونالدو، ســادیو مانه، مارســلو بروزوویچ، 
اوتاویو، آیمریــک لاپــورت، الکس تلس، 
تالیسکا و سکو فوفانا را در اختیار دارد و این 
هفتمین حضور این تیم در رقابت های لیگ 

قهرمانان آسیا است.
بهترین عملکرد النصر در ایــن رقابت ها به 
ســال های ۲۰۲۰ و ۲۰۲۱ برمی گردد که 
توانستند تا مرحله نیمه نهایی صعود کنند. 
شوالیه ها در سال ۲۰۲۰ توسط پرسپولیس 
و در سال ۲۰۲۱ توسط الاهلی عربستان از 

صعود به فینال بازماندند.
هدایــت این تیم بــر عهده لوییز کاســترو 
۶۲ ســاله پرتغالی اســت. حالا این باشگاه 
متمــول عربســتانی با خرید ســتاره های 

بزرگ فوتبال جهان قصد دارد انتقام حذف 
تلخی که توسط سرخ پوشــان ایرانی برای 
آن ها رقم خورد را بگیرنــد. در نیمه نهایی 
لیگ قهرمانان ۲۰۲۰، پرســپولیس یحیی 
گل محمدی مقابل النصر قــرار گرفت و در 
غیاب عیســی آل کثیر به دلیل محرومیت 
موفق شد در ضربات پنالتی نماینده متمول 
عربســتانی را مغلوب کند. النصــر تا چند 
ســال به دنبال تغییر دادن نتیجه بازی بود 
و چند بار هم در مراجع قضایی فوتبال ناکام 

ماندند.
النصر فصل گذشــته به مقام نایب قهرمانی 
دســت پیدا کرد و به عنوان سهمیه چهارم 
عربســتان در مرحلــه پلی آف موفق شــد 
شباب الاهلی امارات را مغلوب کند و در سید 

چهارم مرحله گروهی قرار بگیرد.
پرســپولیس تا به اینجا کار ۳ بار در مقابل 
النصر قرار گرفتــه و ۲ برد و یــک باخت را 
در مقابل نماینده عربســتان بدست آورده 
است. سرخ پوشان عملکرد نسبتا خوبی در 
مقابل نمایندگان عربســتانی داشتند و در 
مجموع ۲۳ بازی مقابل حریفان عربستانی 
۹ برد، ۶ تســاوی و ۸ شکســت در کارنامه 

نماینده ایران به چشم می خورد.

الدحیل قطر:
لخویا ســابق فصل گذشــته موفق شد به 
سختی قهرمانی را از الســد بگیرد و مانع از 
هت تریک قهرمانی شاگردان ژاوی در قطر 
شود. این باشگاه با نام الشرطه دوحه )پلیس 
دوحه( تأسیس شده بود و در سال ۲۰۰۹ به 
لخویا و پس از آن نیز در سال ۲۰۱۷ با ادغام 
۲ باشــگاه لخویا و الجیش به الدحیل تغییر 

نام یافت.
الدحیل یکی از باشگاه های ثروتمند کشور 
قطر می باشــد که ســال ۲۰۱۰ با کســب 
قهرمانــی در لیگ دســته دوم قطــر جواز 
حضور در لیگ ســتارگان را کســب کرد و 
موفق به کســب ۸ عنــوان قهرمانی در این 
لیگ شد. این تیم همچنین سه قهرمانی در 
جام ولیعهد قطر، ۲ قهرمانی در جام شــیخ 
جاسم قطر و سه قهرمانی در جام امیر قطر را 
در کارنامــه دارد. همچنین الدحیل به مقام 
پنجمی جام باشــگاه های جهان در ســال 

۲۰۲۰ نیز دست یافته است.
هدایت ایــن تیم برعهده هرنان کرســپوی 
۴۸ ساله آرژانتینی است و الدحیل بازیکنان 
نامداری دارد که می توان به فلیپه کوتینیو، 
ادمیلســون بلژیکــی، مایــکل اولونگای 

کنیایی، ایساک لیحاجی فرانسوی، ابراهیما 
بامبــا ایتالیایی، روبن ســمدوی پرتغالی، 
ابراهیما دیالوی فرانسوی و مون هوان کیم 
کره ای اشــاره کرد. اولونگا ســابقه حضور 
مقابل نمایندگان ایرانــی دارد و بارها موفق 

به گلزنی شده است.
بهترین نتیجه الدحیــل از ۱۰ دوره حضور 
در رقابت های لیگ قهرمانان آســیا صعود 
به مرحلــه یک چهارم نهایی در ســال های 
۲۰۱۵ و ۲۰۱۸ بــوده اســت. الدحیل نیز 
هماننــد النصر انگیزه بالایــی برای گرفتن 
انتقام از سرخ پوشــان دارد. در سال ۲۰۱۸ 
الدحیل در حالی که بــازی رفت را با برتری 
مقابل پرســپولیس به پایان رسانده بود در 
بازی برگشت شاگردان برانکو موفق شدند 
به شکل معجزه آســایی الحدیل را مغلوب 
کند و این نماینده قطــری از صعود به جمع 

چهار تیم آسیا بازماند.
کفه ترازو در تقابل های اخیــر ۲ تیم به نفع 
نماینده قطری است. الدحیل و پرسپولیس 
تا بــه اینجــا کار ۸ مرتبه مقابــل یکدیگر 
قرار گرفتند که ســهم الدحیل ۴ و ســهم 
پرسپولیس ۳ پیروزی بوده و یک دیدار نیز 

با نتیجه تساوی به پایان رسیده است.

استقلال تاجیکستان:
استقلال دوشنبه در ســال ۲۰۰۷ تاسیس 
شد، اما خیلی زود به یکی از پرطرفدارترین 
و محبوب ترین تیم های تاجیکستان تبدیل 
شد. این تیم فصل گذشته موفق شد دهمین 
عنوان قهرمانی در لیگ برتر تاجیکســتان 
را بدســت بیاورد و جواز حضــور در مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آسیا را کسب کند و 

در سید سوم قرعه کشی قرار گرفت.
این تیم همچنین ۸ عنوان قهرمانی در جام 
حذفی تاجیکســتان، ۱۰ قهرمانی در سوپر 
جــام، ۱ قهرمانی در جام پرزیدنت آســیا و 
۲ نایب قهرمانی ای اف ســی کاپ آسیا را در 

کارنامه خود دارد.
مجتبی مقتدایی بازیکن ایرانی تیم فوتبال 
استقلال تاجیکســتان اســت و تقابل او با 
مهاجمین پرسپولیس نیز در نوع خود جالب 
توجه خواهد بود. این مدافع ســابقه حضور 
در تیم هــای صنعت نفــت، مس کرمان و 
ذوب آهن را در کارنامه خود دارد.اســتقلال 
سابقه ۵ دوره حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
را دارد و بهترین عملکرد آن ها به دوره قبل 
برمی گردد. جایی که این تیم موفق شــد در 
مرحله گروهی در ۲ دیدار رفت وبرگشــت 
الاهلال عربســتان قهرمان فصل گذشــته 
لیگ قهرمانان را را در ۲ بازی رفت و برگشت 

مغلوب کند و به مرحله حذفی صعود کند.
اما ایــن تیم در مرحله یک هشــتم نهایی با 
نتیجه یک بر صفر نتیجه را به پرســپولیس 
واگذار کرد تا بهترین عملکرد آن ها توســط 
سرخ پوشــان قطع شــود. حالا این تیم نیز 
همانند النصر و الدحیل انگیزه بالایی برای 

تقابل با شاگردان یحیی گل محمدی دارد.
ایگور چروچنکو هدایت ایــن تیم بر عهده 
دارد و از بازیکنان شاخص این تیم می توان 
بــه منوچهر جلیلــوف مهاجــم ملی پوش 
تاجیکستانی اشــاره کرد. وحدت هنانوف 
فصل گذشــته با درخشــش در همین تیم 
اســتقلال تاجیکســتان به همراه منوچهر 
صفروف، توســط یحیــی گل محمدی به 
عضویت پرسپولیس درآمدند. صفروف بعد 
از یک فصــل ناموفق از جمع سرخ پوشــان 
جدا شــد اما هنانــوف هم چنــان در جمع 

شاگردان یحیی گل محمدی حضور دارد.

چهره های ماندگار پرسپولیس و النصر غایب هستند

۳ نشان رنگارنگ نمایندگان کاراته ایران در مسابقات بازل سوئیس

لیگ قهرمانان فوتبال آسیا

وع بازی لحظه شماری می کنیم رحمتی: برای شر

خریدار  ســرمربی تیم فوتبال نســاجی 
ایران قبل از برگزاری اولیــن دیدار تیمش 
در لیگ قهرمانان آسیا گفت: ما برای شروع 

این بازی لحظه شماری می کردیم.
 ســیدمهدی رحمتی در نشســت خبری 

پیش از دیدار تیمش با ممبئی سیتی گفت: 
با توجه به این که نســاجی بــرای اولین بار 
اســت در لیگ قهرمانان آســیا شــرکت 

می کند.
 من، اعضای تیم و بازیکنان انگیزه مصاعفی 

داریم که از اعتبار فوتبال ایران دفاع کنیم.
خبرنگار هندی از رحمتی پرســید ممبئی 
سیتی ۶ بازیکن خارجی دارد و شما بازیکن 
خارجی کمتری دارید، آیــا این موضوع در 
بازی فردا تأثیری دارد یا خیر که ســرمربی 
نساجی پاســخ داد: مگر ما بازیکن خارجی 
بیشتری داشتیم فرقی هم می کرد؟ به یکی 
از بازیکنــان خارجی تیم ما اجــازه ورود به 

هند داده نشده است.
وی تاکیــد کــرد: فوتبال جای دوســتی و 
رفاقت اســت. من در حال حاضــر یکی از 
بازیکنان خوب و خارجی تیمم را در اختیار 
ندارم. به جای دو مهاجم در بازی فردا فقط 
یک مهاجم دارم اما همــکاری با ما صورت 

نگرفت.
سرمربی تیم فوتبال نســاجی ایران تاکید 
کرد: حریف فــردای مــا ۶ بازیکن خارجی 
دارد و از ۳-۴ بازیکــن ملی پوش اســتفاده 
می کند، این تیم ســابقه حضــور در لیگ 
قهرمانان آســیا را دارد و ما خودمان را آماده 

کردیم که مقابل یک تیم خوب بازی کنیم. 
البته ما بازیکنانی داریم که ســابقه حضور 
در این تورنمنت را دارنــد و جوانانی در تیم 
ما هســتند که قصد دارند خود را به فوتبال 

آسیا نشان بدهند.
رحمتی تاکید کرد: ویزا ندادن به علا عباس 
یک مشــکل بزرگ برای ما است،امیدوارم 
AFC برای اینگونه موارد چاره داشته باشد 
چون فکر نمی کنم تیم هــای دیگر بپذیرند 
که بازیکن بخرند و هزینه کننــد اما به آنها 

اجازه ورود در هند داده نشود.
وی با اشاره به شــرایط ممبئی سیتی گفت: 
ما دو بازی امســال این تیم را تماشــا کرده 
ایم سعی کردیم بازی های سال گذشته این 

تیم را هم بررسی کنیم. 
انرژی هواداران تیممــان را از ایران کنار 
خودمان حــس می کنیــم و امیــدوارم 
عزیزان ایرانی که در هند ســاکن هســتند 
فردا کنار ما باشند و از نماینده ایران حمایت 

کنند.

رحمتی در پاسخ به این ســوال که با توجه 
به شــرایط آب و هوایی هند و بــارش باران 
مشکلی برای بازی فردا ندارید گفت: این آب 
و هوا شبیه به شرایط جوی قائمشهر است. 
دیروز هم هوا شــرایط بدی نداشت، ما سه 
بازی لیگ مان را در قائمشهر بازی کردیم و 

مشکلی از بابت آب و هوا نداریم.
همچنین مهرداد عبدی کاپیتان نســاجی 
ایران بیان کــرد: بعد از قهرمانــی در جام 
حذفی ایران توانســتیم به ایــن رقابت ها 
راه پیــدا کنیم و برای رســیدن بــه اینجا 
لحظه شــماری می کردیــم و امیدواریــم 
بهترین عملکرد را به عنــوان نماینده ایران 

داشته باشیم.
وی افــزود: خیلــی از بازیکنان مــا جوان 
هســتند اما بســیاری از نفرات نیز تجربه 
حضور در آســیا را دارند. بــرای اولین بازی 
نساجی آسیا همه ما انگیزه زیادی داشتیم 
و اطمینان دارم می توانیم روزهای خوبی در 

لیگ قهرمانان داشته باشیم.

نگاهی به آخرین وضعیت شماره یک پرسپولیس در آستانه بازی با النصر
ونالدو  چشمک بیرانوند به ر

 دروازه بان تیــم فوتبال پرســپولیس در روزهای پیــش رو تمرینات 
درمانی و آمادگی را پشت سر می گذارد تا به بازی با النصر برسد.

تیم فوتبال پرســپولیس روز ســه شنبه در هفته نخســت رقابت های 
لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۳ از ســاعت ۲۱:۳۰ روز سه شنبه در ورزشگاه 
آزادی مقابل النصر عربستان قرار می گیرد.این در حالی است که النصر 
با انبوهی از ســتارگان بزرگ دنیای فوتبال مانند کریســتیانو رونالدو، 
مارســلو بروزوویچ، ســادیو مانه،  اوتاویو، لاپورته و ... در شرایطی خود 
را آماده تقابل با پرسپولیس می کند که در آســتانه این جدال حساس 

وضعیت علیرضا بیرانوند باعث نگرانی پرسپولیسی ها شده است.
دروازه بان سرخپوشــان در بازی تیم ملی مقابل بلغارســتان از ناحیه 
کشاله پا مصدوم شــد. او از همان روز برنامه درمانی خود را آغاز کرد اما 
مصدومیت از ناحیه کشاله پا به ۶ هفته زمان برای بهبودی کامل زمان 
نیاز دارد. با این حــال تا بازی با النصر تنها ۲۱ روز زمــان بود تا بیرانوند 

خودش را به آمادگی برساند.
حالا به نظر می رسد وضعیت درمانی او کادرفنی را امیدوار کرده است. 
این دروازه بان به صورت موازی هم برنامه درمانی و هم تمرینات فنی و 
فشــرده را زیر نظر ننکا دنبال می کند تا بتواند سرخپوشان را همراهی 
کند. بدین ترتیب به احتمال قریــب به یقین بیرانوند وظیفه حفاظت از 

دروازه پرسپولیس را مقابل النصر بر عهده دارد.

ایران حریف برزیل در فینال؛ سامورایی ها این 
بار هم حریف شاگردان شمسایی نشدند

 تیم ملی فوتسال کشــورمان با پیروزی برابر ژاپن، فینالیست تورنمنت 
برزیل شــد. تیم ملی فوتســال ایران در نیمه نهایی تورنمنت دوستانه 
برزیل به مصاف ژاپن رفت و موفق شــد با نتیجه ۲ بر صفر حریف خود را 
از پیش رو بردارد.مهدی کریمی و مجتبی پارســی پور گل های ایران را 

در این دیدار به ثمر رساندند.
شــاگردان وحید شمســایی پیش از این تیم های پاراگوئه و کلمبیا را 
از پیش رو برداشــته بودند.تیم ایران  امروز از ســاعت ۱۶:۳۰ در دیدار 

فینال به مصاف برزیل خواهد رفت.

و هوایی عراق برای حضور  فراخوان تیم نیر
تماشاگردان در دیدار مقابل سپاهان

باشــگاه نیرو هوایی عراق به دنبال پرتعداد تماشاگردان در بازی مقابل 
سپاهان است. تیم فوتبال سپاهان  امروز)دوشنبه( در اولین بازی خود 
از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا در ورزشگاه فرانسو حریری اربیل 

به مصاف نیرو هوایی عراق می رود.

در همین رابطه باشگاه نیرو هوایی با انتشــار بیانیه ای از بلیت فروشی 
بازی با ســپاهان در اربیل خبر داد. این باشــگاه عراقــی از هوادارانش 
درخواســت تا به ورزشــگاه بیایند و در این بازی حســاس تیمشان را 

حمایت کنند.
طبق اعلام باشــگاه عراقی قیمت بلیت دیدار نیروهوایی با سپاهان ۱۰ 
هزار دینار) حدود ۳۷۰ هزار تومان( اســت. عراقی ها اتوبوس هایی از 

بغداد به مقصد اربیل تدارک دیدند تا هواداران را منتقل کنند.

فوتبال ایران باید احساس خطر کند
پیشکسوت و کارشناس فوتبال ایران با اشاره به حذف تیم فوتبال امید 

گفت: باید خطر را در فوتبال آسیا احساس کنیم.
تیم فوتبال امیــد ایران خداحافظــی زودهنگامی بــا مرحله انتخابی 
المپیک پاریس داشت تا یکی از بدترین نتایج زیر ۲۳ سال های فوتبال 
ایران رقم بخورد. حســرت حضور فوتبال ایــران در المپیک در حالی 
بیشتر از نیم قرن شــد که عملکرد این تیم و فدراســیون فوتبال مورد 

بررسی کارشناسان قرار گرفت.
افشین ناظمی بازیکن ســابق فوتبال ایران در خصوص حذف تیم امید 
در دور اول انتخابــی المپیک پاریس با دو پیــروزی مقابل هنگ کنگ 
و افغانســتان و تحمل شکست مقابل ازبکســتان که کار را تفاضل گل 
مشــخص کرد، گفت: تیم امید با تیم های پایه دیگر مثــل نوجوانان و 
جوانان فرق دارد. دغدغه های این تیم نسبت به سایر تیم ها هم متفاوت 

است. 
سرمربی نباید دغدغه در اختیار داشــتن بازیکن از باشگاه های داخلی 
داشــته باشــد. امیدهای ما همچنان با مشــکلات اینچنینی دست و 
پنجه نرم می کنند.کارشــناس فوتبال کشــور درباره تأثیر اشتباهات 
فنی و مدیریتــی در حذف امیدها تاکید کرد: به هــر حال باید بپذیریم 
شرایط خوبی نداشتیم و حذف شــدیم. به نظرم لازم است فدراسیون 
فوتبال و وزارت ورزش جلسه ای را بگذارند تا دیگر یک راه تکراری را که 

نتیجه ای مشخص ولی ناموفق دارد را نرویم.
ناظمی درباره پیشرفت فراوان رقیبان آسیایی در سطح تیم های پایه و 
امید گفت: همین الان در قاره آسیا مثال های خوبی برای رشد و پرورش 
بازیکن در غالب یک تیم ملی وجود دارد. لازم است راه موفقی که ژاپن 
و کره رفته اند را جویا شویم. آنها سرمایه گذاری کردند اما ما چه چیزی 
کاشتیم ه بخواهیم برداشــت کنیم.او ادامه داد: من شک ندارم مشکل 
تیم امید صرفا فنی نبوده اســت. با آگاهی می دانم که همکاری لازم باز 
هم با تیم امید نشده اســت. باید یکدل و متحد نســبت به این موضوع 

اقدام شود.
پیشکســوت فوتبال درباره بازی های دوســتانه تیم ملی ایران مقابل 
بلغارســتان و آنگولا تصریح کرد: هیچکس بدش نمی آیــد با بهترین 
تیم ها بــازی کند. موجــودی فوتبــال مــا در ابعاد مختلــف مالی و 
تحریم های به وجود آمــده باعث رویارویی با چنین حریفانی شــد. دو 
بازی دوســتانه انجام دادیم که به شــناخت کادر فنی و هماهنگی بین 
بازیکنــان کمک می کنــد. آرزو می کنم تیم ملی مــا بتواند بازی های 
سنگین تری را انجام دهد و بتوانیم دو سه بازی با کشورهای درجه یک 
اروپا انجام دهیــم و خودمان را کاملا محک بزنیــم. فاصله بین فوتبال 
اروپا با آسیا خیلی کم شده است. وقتی ژاپن می تواند آلمان را شکست 

دهد باید متوجه شویم خطر بیخ گوش ما آمده است.
ناظمی درباره حضور در جام ملت های آســیا هشدار داد: متفاوت ترین 
جام ملت های آسیا را داریم. قطر، امارات و عربستان در بهترین شرایط 
هستند. شرق آسیا هم قدرت های زیادی داریم. من امیدوارم تیم ملی 
ایران بتواند با برنامه ریزی صحیح و استراتژی مناسب بتواند صعود کند. 
ما باید کار ویژه انجام دهیم تا پس از اســتعدادیابی بتوانیم تفکر حرفه 
ای را در ذهن بازیکنان خود ایجاد کنیم. شــاید خیلی زود بهترین های 
فوتبال کشور نتوانند با تفکر حرفه ای برخورد کنند و آسیب های فردی 

و سپس تیمی در رده های مختلف ببینیم. 



اصفهان-مریم مومنــی رییس بنیاد 
نخبگان استان اصفهان با بیان اینکه یکی از 
اهداف جایــزه مصطفی معرفی اهمیت علم 
در اسلام است، گفت: جایزه مصطفی)ص( به 
دنبال معرفی دستاوردهای جهان اسلام در 

عرصه علم و فناوری است .
 حســین ربانی رییس بنیاد نخبگان استان 
اصفهــان، در نشســت خبــری پنجمین 
دوره اعطای جایزه مصطفــی گفت: یکی از 
فلسفه های جایزه مصطفی معرفی اهمیت 

اسلام به مقوله علم اســت، زیرا در جهان به 
گونه ای دیگر اســلام معرفی شــده است و 
از طرفی جایزه مصطفی بــه دنبال معرفی 
دستاوردهای جهان اســلام در عرصه علم و 

فن آوری است .
رییس بنیاد نخبگان استان اصفهان با اشاره به 
به میزبانی شهر اصفهان، تصریح کرد: اصفهان 
میزبان پنجمین دوره جایزه مصطفی است 
که از دی ماه ســال گذشته موضوع برگزاری 
این جایزه در اصفهان مطرح شد. برنامه ها و 
رویدادهای مختلفی با حضور ۱۵۰ دانشمند 
و اندیشمند جهان اسلام، مهرماه سال جاری 

برگزار می شود.
وی با اشــاره به هدف جایزه مصطفی عنوان 
کرد: جوایز علمی از گذشته تا کنون تعریف 
شده است، اما آنچه در جایزه مصطفی، دنبال 
می شود، شناســایی و معرفی دانشمندان و 

اندیشمندان تأثیرگذار جهان اسلام است.
ربانی با تشریح برنامه هفته جایزه مصطفی 
اظهار کــرد: در پنجمیــن دوره این جایزه 

حوزه انرژی، محیط زیست، سلامت، هوش 
مصنوعی و زیســت بوم علم و فناوری  مورد 

توجه است.
رییس بنیاد نخبــگان اســتان اصفهان با 
بیان اینکه دانشــگاه اصفهان، دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان، شهرک علمی و تحقیقاتی، 
دانشگاه تربیت مدرس میزبان نشست های 
علمی این رویداد اســت، خاطرنشــان کرد: 
تعداد قابل توجهی از برنامه هــا در اصفهان 
برگزار خواهد شــد. همچنین دانشکده های 
دانشگاه اصفهان و دانشگاه صنعتی اصفهان 

برنامه های متفاوتی را برای دانشمندان دارند.
ربانی در ادامه با ذکر جزئیــات هفته جایزه 
مصطفــی افــزود: افتتاحیه هفتــه جایزه 
مصطفی، عصــر جمعه هفتــم مهرماه در 
سالن اجلاس شهر اصفهان برگزار می شود 
و شنبه هشــتم مهرماه همزمان چند برنامه 
موازی تحت عنوان بخش علمی نشســت 
استپ و بازدید از شرکت های شهرک علمی 

تحقیقاتی برگزار خواهد شد.

وی با اشــاره به برنامه هــای روز دوم هفته 
جایزه مصطفــی، اظهار کرد: یک شــنبه، 
دانشمندان با توجه با حوزه های تخصصی خود 
به دانشگاه های مختلف اصفهان رفته و ممکن 
اســت از صنایع مختلف نیز بازدید داشــته 
باشند. بعد از نشست ها، ضیافت علمی فرهنگی 
برای مهمانان بین  المللی تدارک دیده شده 
اســت همچنین در این ضیافت از هنرمندان 
اصفهانی دعوت شده تا آثار خود را ارائه دهند 
و شبکه ســازی علمی و فرهنگی نیز اتفاق 
بیفتد. روز دوشنبه، نشست های فناوری برگزار 
خواهد شد، شرکت ها نیازهای خود را عنوان 
می کنند تا مهمانان بین المللــی در حوزه 

فناوری و مدیریت، راه حل خود را بیان کنند.
رییس بنیــاد نخبــگان اســتان اصفهان 
اصلی ترین برنامــه عصر دوشــنبه را آئین 
اعطای جایزه مصطفی دانست و تصریح کرد: 
این آیین در روز دهم مهرماه برگزار می شود 
و برگزیــدگان جایزه مصطفی در نشســت 

خبری بعدی معرفی خواهند شد.

البرز-مظفری   شهردار کرج از آغاز طرح جهادی 
استقبال از مهر و بازگشایی مدرسه ها خبر داد.

مهرداد کیانی در حاشیه بازدید از طرح استقبال از مهر 
اظهار کرد: رنگ آمیزی دیوارهای مدارس، خط کشی 
معابر، آســفالت محوطه فضاهای آموزشی و نظافت 
محدوده مدارس از جمله اقدامات استقبال از ماه مهر 
اســت. وی ادامه داد: ده ها نفر نیروی خدمات شهری 
برای آماده سازی کلانشهر کرج و استقبال از بازگشایی 

مدرسه ها و دانشگاه ها پای کار آمده اند.
شــهردار کرج گفت: ایمن ســازی معابــر محدوده 
مدرسه ها و پاکسازی محیط های اطراف این اماکن، 
نصب ســرعت گیر و علائم هشــداری از مهمترین 

اقدامات استقبال از ماه مهر است.
وی  تاکید کرد: در طرح اســتقبال از مهر بهســازی و 
زیباسازی محیط خارجی مدارس شامل رنگ آمیزی 
جداول، رنگ آمیزی نیمکت های فلزی حیاط، رنگ 
آمیزی راه پله های ورودی مدارس و نصب پرچم ایران 

در محوطه های مدارس کرج انجام خواهد شد.
شــهردار کرج گفت: همچنین تمهیدات لازم برای 
ایاب و ذهاب آســان دانش آموزان پیش بینی شده و 
مدیریت شــهری کرج تمام امکانات را برای آغاز سال 

تحصیلی جدید به کار گرفته است.
شهردار کرج در پایان گفت: ایمن سازی معابر محدوده 
مدرسه ها و پاکسازی محیط های اطراف این اماکن، 
نصب ســرعت گیر و علائم هشــداری از مهمترین 

اقدامات استقبال از ماه مهر است.

ارومیه-رحیم جباردخت مدیرعامل شــرکت 
آبفای آذربایجان غربی از افزایــش دبی آب ورودی از 

سد شهرچای به تصفیه خانه شماره ۲ ارومیه خبرداد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی با 
اشاره به کاهش نزولات آســمانی و افت آبدهی منابع 
زیرزمینی اظهار داشت: در اثر خشکسالی های چند 
سال اخیر و کاهش نزولات آســمانی، ۱۱ حلقه چاه 
تامین آب شرب از مدار بهره برداری خارج و درنتیجه 
افزایش مصرف آب و افت ســطح مخازن ذخیره، افت 

فشار در مناطقی از شهر را بدنبال داشت.
محمداشرفی افزود: با توجه به حساسیت موضوع و نظر به 
نیاز آبی شرکت آب و فاضلاب در جهت خدمت رسانی به 
مشترکین و تامین آب شرب پایدار، درخواست افزایش 
دبی آب ورودی به تصفیه خانه شماره ۲ ارومیه به سازمان 
آب منطقه ای ارســال و میزان ورودی آب به این تصفیه 
خانه از یک هزار و ۶۵۰ لیتر در ثانیه به دو هزار و ۲۰۰ لیتر 

در ثانیه افزایش یافت.

وی گفــت: تصفیه خانه شــماره یــک ارومیه نیز 
با دبــی ورودی ۵۸۰ لیتر در ثانیــه، آب ورودی از 
ســد شــهرچای را پس از تصفیه وارد شبکه توزیع 
می نمایــد. مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
آذربایجان غربی تولید متوســط روزانه آب در شهر 
ارومیه را سه هزار و ۴۰۰ لیتر بر ثانیه اعلام و اظهار 
کرد: میزان تولید آب با میزان مصرف تقریبا برابری 
دارد، اما در مواقع پیک مصرف و ایام گرم تابســتان 

میزان مصرف از میزان تولید پیشی می گیرد.

البرز آذربایجان غربی

ج  شهرداری کر
تمام امکانات را برای آغاز سال تحصیلی به کار گرفته است

ی  د و ر ب و بی آ یش د ا فز ا
میه و ر ه ۲ ا ر نه شما ی به تصفیه خا چا شــهر ز سد ا

رییس بنیاد نخبگان استان اصفهان :

جایزه »مصطفی« فرصتی مغتنم برای معرفی دستاوردهای علمی جهان اسلام است

گرگان میزبان بخش صحنه ای و بین الملل 
جشنواره نمایش های آئینی و سنتی 

گرگان-مهنازمحمدزمانی رعیت از میزبانی اســتان گلستان در 
برگزاری بیست  و یکمین جشنواره بین المللی نمایش های آئینی و سنتی 

در استان گلستان خبر داد.
 محمد رعیت گفت: بیست  و یکمین جشنواره بین المللی نمایش های 
آئینی و سنتی همزمان با تهران در استان های گلستان، خراسان شمالی، 
چهارمحال  و بختیاری و مرکزی برگزار می شود.مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گلســتان با بیان اینکه در این دوره از جشنواره، استان گلستان 
میزبان بخش های متنوع و هنرمندان ملی و بین المللی اســت، افزود: با 
امضای تفاهم  نامه بین اداره کل هنرهای نمایشی و این اداره کل، استان 
گلســتان میزبان اجراهای نمایش های صحنه ای و بین الملل بیست  و 

یکمین جشنواره بین المللی نمایش های آیینی و سنتی است.
وی با اشاره به پیشــینه قوی استان گلســتان در حوزه نمایش و وجود 
زیرساخت های مناسب این اســتان، تاکید کرد: به منظور روان تر شدن 
با کیفیت بودن اجراها، باید به بهترین شــکل ممکن میزبان گروه های 

صحنه ای و بین المللی باشیم.
رعیت خاطرنشان کرد: اســتان گلســتان در برگزاری جشنواره های 
موسیقی نواحی، تئاتر استانی و هنرهای تجسمی جوانان جهان اسلام و 
غیره از تجربه های بسیار خوبی بهره مند است و این دوره از جشنواره نیز به 

نحو مطلوبی برگزار می شود.
وی با اشــاره به تأکیدات وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مبنی بر برگزاری 
فعالیت های هنری به صورت مردمی شــود و مشــارکت مردم در کنار 
هنرمندان، گفت: جامعه هنری و مردم اســتان گلســتان نیز خواهان 

برگزاری هرچه بهتر این جشنواره هستند.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی گلســتان افزود: بیست  و یکمین 
جشنواره بین المللی نمایش های آئینی و سنتی به دبیری احمد جولایی 

در مهر سال جاری برگزار می شود

مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی 
خبرداد:

هدف گذاری تولید ۴۰ میلیون لیتر 
الکل در سال جاری

اهواز-محمدمجدم مدیرعامل شــرکت توســعه نیشکر و صنایع 
جانبی از هدف گذاری برای تولید ۴۰ میلیون لیتر الکل طبی در شرکت 

خمیرمایه و الکل رازی خبر داد.
عبدعلی ناصری  در خصوص تولید الکل در شرکت خمیرمایه و الکل رازی 
اظهار کرد: یک سویه جدید تولید اتانول زیستی )ET( با استفاده از راهبرد 
مهندسی تکاملی با روش ناپیوسته در موسسه تحقیقات و آموزش توسعه 
نیشکر و صنایع جانبی کشف شده است که نقش بسیار موثری در افزایش 

تولید الکل طبی دارد.
وی با بیان این که استفاده از این سویه موفقیت آمیز بوده  است، افزود: استفاده 
از این سویه موجب بهبود تولید و مقاومت به اتانول در مخمر ساکارومایسس 
سرویزیه در شرکت خمیرمایه و الکل رازی شده  و می تواند در بحث افزایش 

تولید الکل در این شرکت نقش موثری داشته باشد.
مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی گفت: با توجه به کشف 
این سویه جدید امسال هدف گذاری کرده ایم ۴۰ میلیون لیتر الکل طبی 

تولید کنیم و قطعا این مهم محقق خواهد شد.
ناصری با بیان اینکه شــرکت خمیرمایه و الکل رازی وابسته به شرکت 
توسعه نیشــکر و صنایع جانبی، ۸۰ درصد الکل طبی مورد نیاز کشور را 
تولید می کند، عنوان کرد: بکارگیری این ســویه جدید باعث می شود 
فرآیند شست و شــوی مخازن و دســتگاه های مختلف تولید الکل در 
شرکت خمیرمایه و الکل رازی )سیســتم CIP( با فاصله بیشتری انجام 
 شود و در نتیجه با کاهش مدت زمان توقف تولید، افزایش تولید الکل در 

این شرکت محقق می شود.
وی خاطرنشان کرد: تحقیقات بیشتری در خصوص فواید این سویه در 
حال انجام است و توسعه استفاده از این سویه در برنامه های آینده شرکت 

توسعه نیشکر و صنایع جانبی قرار دارد.

 
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های 

فارس خبر داد:
بازگشایی یکی از شهربازی های 

شیراز پس از ۴ سال
شــیراز-چراغی مدیرعامل ســازمان همیاری شــهرداری ها و 
دهیاری های فارس از بازگشایی مجدد یک شهربازی پس از چهار سال 

تعطیلی، طی روزهای آینده خبر داد.
سیدعلی سیدنصیری بیان کرد: این شهربازی مستقر در ارتفاعات شمال 
شهر شیراز و در کنار دروازه قرآن، به دلایلی از چهار سال قبل، تعطیل شد و 

اکنون با تلاش دستگاه های مسئول، در آستانه بازگشایی قرار دارد.
 ســیدنصیری ادامه داد: این شــهربازی برای شــهروندان شــیرازی و 
گردشگرانی که به این شهر سفر کرده اند؛ خاطرات نوستالژیکی دارد و به عنوان 

یک مکان مفرح برای کودکان و خانواده ها، محسوب می شده است.
ســیدنصیری این پارک قدیمی و بزرگ در شــیراز را واجد ویژگی های 
ممتازی دانســت و با یادآوری اینکه محور این مرکــز تفریحی خانواده 
است، گفت: این شهربازی مهرماه امسال بازگشایی می شود و در اختیار 

خانواده ها قرار خواهد گرفت.
 به عنوان یکی از مقاصد مهم گردشگری و یک کلانشهر کشور، به دلیل تعطیلی 
دو شهربازی قدیمی، طی سال های اخیر فاقد مکان مناسب و استاندارد و با 

دسترسی مناسب برای بازی و تفریح کودکان و خانواده ها بوده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اردبیل

اعزام بیش از  هزار و ۶۰۰ زائر اردبیلی به حرم رضوی
اردبیل-افسون جبارزاده مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اردبیل 

از جابجایی بیش از یک هزار و ۶۰۰ زائر این استان به حرم رضوی خبر داد.
کلیم الله وثوقی  در بازدید از پایانه مسافربری اردبیل با بیان اینکه ناوگان حمل و 
نقل مسافری استان اردبیل همانند طرح اربعین آماده اعزام زائران از مبداء استان 
به مشهد مقدس است، گفت: ۵۷ دســتگاه اتوبوس ناوگان حمل و نقل استان 

اردبیل این زائران را جابجا کردند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اردبیل می گوید: طرح جابه جایی 

زائران مشهد مقدس از ۲۰ تا ۳۱ شهریور امسال ادامه دارد.
او همچنین از تشکیل کمیته های تخصصی شامل برنامه ریزی، ارزیابی و نظارتی 
در حوزه حمل و نقل خبر داد و گفت: تمام نیروهای راهداری، رانندگان و شرکت 
های مسافربری شبانه روزی در تلاش هستند تا شــیفتگان امام هشتم )ع( در 

ایده آل ترین شــرایط برای حضور در بارگاه رضوی و زیارت امام غریب شــرکت 
کنند.

عضو شورای اداری اســتان اردبیل با بیان اینکه هیچ اغماضی در تامین ایمنی 
ناوگان مسافری نخواهیم کرد، افزود: کارشناسان این اداره کل با حضور مستمر 
در ترمینال در حال انجام بازدید هستند تا مشکلاتی نظیر نقص فنی ناوگان در 

طول سفر پیش نیاید.
وثوقی گفت: برای اعزام زائران به مشــهد مقدس، ناوگان اتوبوســی مورد نیاز 
پیش بینی شده که با همت رانندگان و شرکت های مسافربری استان، امیدواریم 

مانند طرح اربعین خدمتگزار مردم استان باشیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اردبیل می گوید: کاربران 
جاده ای برای اطلاع از آخرین وضعیت راه ها و طرح مشکلات، پیشنهادات و 
انتقادات خود چه در حوزه راه ها و چه حوزه حمل و نقل می توانند با ســامانه 

۱۴۱ تماس بگیرند.

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیر عامل شرکت توزیع نیروي برق استان 
گلستان و هیئت همراه با نماینده ولي فقیه در اســتان و امام جمعه گرگان 

دیدار و گفتگو کرد.
سید احمد موســوی در این دیدار گفت :گذر موفق از پیک تابستان امسال 

دستاورد بزرگ کارکنان شرکت توزیع برق استان بوده است.
وی افزود: گذر موفق از پیک تابستان دغدغه اصلی توزیع برق گلستان بود و 
این موضوع با اقداماتی از قبیل پیک سایی و مدیریت هوشمند مصرف برق 

میسر گردید.
موسوی اضافه کرد: امسال کاهش مصرف بین هفت تا ۱۰ درصدی در دستور 
کار وزارت نیرو برای مصارف خانگی در نظر گرفته شده بود و برای این منظور 
مشوق های بی نظیری از قبیل به ازای هر کیلووات کاهش مصرف، ۲۰ برابر 

نرخ فروش برق پاداش در نظر گرفته شــد و۷۸ هزار خانوار در استان از این 
طرح بهره مند شدند.

وی افزود: پاداش در سال قبل ،۵برابر نرخ فروش برق در نظر گرفته شده بود، 
ولی امسال، این پاداش به ۲۰ برابر برای مشترکین خانگی درنظر گرفته شد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اســتان در پایان صنعت برق را یکی از 
زیرساختهای مهم پیشرفت و توسعه استان عنوان نمود و اهداف و چشم انداز 

صنعت برق گلستان را تشریح کرد.
نماینده ولي فقیه در گلستان و امام جمعه گرگان در این دیدار ضمن تقدیر از 
اقدامات شرکت توزیع نیروي برق استان گفت : مردم تا کنون صنعت برق را در 
حوزه مدیریت مصرف بخوبي همراهي کردند و امسال نیز بیش از پیش این 

صنعت را یاري نمودند که جای تشکر را دارد.

گرگان جمعه  امام  با  گلستان  برق   وی  نیر توزیع  مدیرعامل  دیدار 

گلستان

سنندج-فاطمه ملایی فرهاد گفت:هم اکنون ۸۰ درصد جمعیت روستایی 
استان کردستان از نعمت آب شرب لوله کشی به صورت بهداشتی، سالم و پایدار 

بهره مند هستند.
 مدیرعامل شرکت آبفا کردستان با اشاره به اینکه در استان کردستان یک هزار و 
۶۷۷ روستا وجود دارد، اظهار داشت: تا چندی پیش  تعداد  روستا های برخوردار 
از آب شرب بهداشتی در اســتان هزار و ۳۲ روستا بود که اکنون با آبرسانی به ۱۵ 

روستای دیگر در ماه جاری، این تعداد به یک هزار و ۴۷ روستا رسید.
محمد فرهاد گفت: ۸۰ درصد جمعیت روســتایی استان  زیر پوشش شبکه آب 
شرب بهداشــتی قرار دارند که البته هنوز تا بهره مندی همه جمعیت روستایی 

استان از آب شرب پایدار فاصله داریم.

او با تاکید بر اینکه با اجرای پروژه های مختلف در تلاش هســتیم این شاخص را 
ارتقا دهیم، اضافه کرد: یکی از پروژه هایی که در این رابطه در حال اجرا اســت، 
آبرسانی به ۱۶۹ روستای استان در قالب فاز اول طرح جهاد آبرسانی است که با 
توجه به پیشرفت مناسب آن، می تواند پس از تکمیل تعداد روستا ها و جمعیت 

بهره مند از آب شرب را به میزان قابل توجهی افزایش دهد.
 مدیرعامل شرکت آبفا کردستان خاطرنشان کرد: علاوه بر این طرح، آبرسانی به ۱۲۰ 

روستای دیگر استان در قالب فاز دوم طرح جهاد آبرسانی در دستور کار این شرکا است.
فرهاد افزود: اعتبارات آبرســانی به این ۱۲۰ روســتا، برای ۹۹ روســتا از محل 
اعتبارات ملی، ۸۸ روستا از محل اعتبارات اســتانی و ۱۲ روستا توسط خیرین 

آبرسان تامین خواهد شد.

 مدیرعامل شرکت آبفا استان خبر داد:
وستایی کردستان از آب شرب بهداشتی پایدار بهره مندی ۸۰ درصد جمعیت ر

کردستان

در پایان این نشست با حضور اهالی رسانه از پوستر پنجمین دوره اعطای جایزه مصطفی در استانداری اصفهان 
رونمایی شد
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۱۷۷ هزار واحد نهضت ملی مسکن شهرهای 
جدید در مراحل اجرایی قرار گرفت

 مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید با اعلام اینکه ۱۷۷ هزار 
واحد نهضت ملی مسکن شهرهای جدید در مراحل اجرایی قرار گرفته 
است، گفت: بخشی از تعهد شرکت عمران شهرهای جدید برای تولید 

مسکن در شهرک های جدیدالاحداث عملیاتی می شود.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »علیرضا جعفری« روند اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن در شهرهای جدید را تشریح و اظهار کرد: ۳۱۱ هزار 
نفر متقاضی مسکن در شــهرهای جدید ثبت نام کردند که از این تعداد 
۱۷۷ هزار نفر واجد شــرایط شدند و ساخت مســکن برای آنها در حال 

عملیاتی شدن است.
وی ادامه داد: در حال حاضر احداث مســکن برای ۱۵۰ هزار متقاضی 
بدون مشکل اســت و کارهای آنها آغاز شــده و ۲۷ هزار واحد دیگر در 
برنامه بــرای عملیاتی شــدن قــرار دارد.مدیرعامل شــرکت عمران 
شــهرهای جدید تصریح کرد: در تلاش هســتیم تا تعهد خــود را در 

خصوص اجرای طرح نهضت ملی مسکن عملیاتی کنیم.
جعفری توضیح داد: برای اجرای مناســب طرح نهضت ملی مســکن 
تامین زمین با الحــاق و همچنین تغییر کاربری هــای مجاز و تعریف 

شهرک های منفصل در حال پیگیری است.
معاون وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: بخشی از تعهد شرکت عمران 
شــهرهای جدید در خصوص طرح نهضت ملی مسکن در شهرک هایی 

که به زودی کار احداث آنها آغاز خواهد شد، عملیاتی می شود.
لاز به توضیح است که شرکت عمران شهرهای جدید تعهد کرده است 
تا در صورت معرفی به موقع متقاضیان و بررسی شرایط آن ها ۶۰۰ هزار 

واحد از ۴ میلیون واحد طرح نهضت ملی مسکن را احداث کند.

 دولت جدیتی در جریمه کردن بانک هایی 
که وام نمی دهند ندارد

کارشناس مسکن گفت:عدم جریمه شــدن بانک ها نشان می دهد که 
دولت جدیتی در سرعت ساخت و ســاز طرح نهضت ملی مسکن ندارد 
و زمانی که این جریمه و قانون اجرا نشــود بانک ها به تکالیفشان عمل 
نخواهند کرد. دولت سیزدهم در راستای اجرای ساخت ۴ میلیون طرح 
نهضت ملی مســکن نیاز به همکاری ارگان و نهادهــای دیگر دارد که 
بانک ها در خصوص وام دهی به مردم برای کمک هزینه ســاخت و ساز 

نقش مهمی در اجرای قانون جهش تولید مسکن دارند.
اما با توجه به آمار رســمی که از ســوی بانک مرکزی اعلام شد بانک ها 
نسبت به تعهد خود برای پرداخت تسهیلات متعهد نبودند و این آمارها، 
عملکرد بانک هــا در اجرای جــز )۱۰( بند )الف( تبصــره )۱۸( قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۰ و ماده )۴( قانون جهش تولید مســکن )از ابتدای 
اجرای قانون تا پایان مردادماه ۱۴۰۲( را نشــان می دهد و بر اساس این 
قانون، بانک ها باید ۲۰ درصد از منابع خود را برای پرداخت تســهیلات 
ســاخت مســکن اختصاص بدهند.آمارهای جدید بانــک مرکزی از 
عملکرد بانک هــا در اجرای این قانون نشــان می دهــد کل پرداخت 
تسهیلات از سوی بانک ها در قالب نهضت ملی مسکن از زمان تصویب 
این قانون و تا پایان مرداد ماه امســال معادل ۲۷۵ هزار و ۵۶۹ میلیارد 

ریال بوده است.
کم کاری بانک ها در پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن موجب شد 
که بخشی از منابع این طرح در قالب تســهیلات باید تأمین شود و عدم 
التزام بانک ها ســبب شده تا شــاهد وقفه در اجرای این ابر پروژه دولت 

سیزدهم در کشور باشیم.

دولت با واگذاری زمین رایگان به صورت انفــرادی و گروهی که بخش 
زیادی از گرانی مسکن به همین حوزه برمی گردد، در تلاش است تا این 
پروژه بزرگ خود را با همکاری بخش های خصوصی و… به ســرانجام 
برساند.فرشید ایلاتی کارشناس حوزه مسکن با تاکید بر اینکه بانک ها 
در صورت عدم وام دهی باید جریمه شــوند، گفت: در راســتای قانون 
جهش تولید بانک ها مکلف به پرداخت وام شــده اند و اگر برخلاف این 
قانون و وظیفه عمل کنند باید جریمه شــوند اما دو سال است که دولت 
بانکی را در این خصوص جریمه نکرده اســت.این کارشناس مسکن در 
ادامه تصریح کــرد: این مدارا کردن دولت بــا بانک های موجب ضرر به 
حوزه ساخت و ســاز کشور شده است زیرا که ســرعت ساخت و ساز در 
کشــور کند پیش رود،به گفته این کارشناس مســکن اگر طی دو سال 
گذشــته جریمه عدم وام دهی بانک ها را دولــت دریافت می کرد امروز 

مبلغی حدود ۱۶۰ همت اخذ می شد.
وی گفت: عدم جریمه شدن بانک ها نشان می دهد که دولت جدیتی به 
سرعت دادن به ساخت و ســاز و اجرای طرح نهضت ملی مسکن ندارد و 
تا زمانی که این جریمه و قانون اجرا نشــود بانک ها تمایلی به وام دهی 

نخواهند داشت و به تکالیفشان قطعاً عمل نخواهند کرد.
ایلاتی در ادامه تاکید کرد: هم اکنون بحران جدی در حوزه ســاخت و 
ساز مسکن نداریم، مسئله اصلی تأمین زمین برای پیمان کاران و مردم 

است که سرعت واگذاری ها کند است.
این کارشــناس در پایان گفت: برای پیش بردن پروژه ســاخت مسکن 
ابتدا باید زمین واگذاری شود سپس برای ســاخت و ساز به سراغ بانک 

برویم تا هزینه های ساخت و ساز را به صورت وام دریافت کنیم.

فقط ۵ درصد تسهیلات بانکی در بخش مسکن 
پرداخت شده است

 رییس انجمن انبوه سازان اســتان تهران با بیان اینکه بخش خصوصی 
در طرح نهضت ملی مســکن حضوری فعال دارد، گفــت: طبق قانون 
جهش تولید مســکن، بانک ها باید ۲۰ درصد از کل تسهیلات خود را به 
نهضت ملی اختصاص بدهند، اما این رقم در زمان حاضر حتی ۵ درصد 

نیز نیست.
ایرج رهبر با بیان اینکه کُند بودن روند پرداخت تســهیلات بانکی یکی 
از موانع جدی بر سر راه نهضت ملی مســکن است، اظهار داشت: تمایل 
بانک ها بیشتر به این ســمت است که تســهیلات خود را برای خرید، 
تجارت و یا مشارکت که دوره بازپرداخت آن بلندمدت نیست پرداخت 

کنند و خیلی به طرح های بلندمدت مانند مسکن تمایلی ندارند.
وی اضافه کــرد: این در حالی اســت که قانون جهش تولید مســکن، 
بانک ها را مکلف کرده که حداقل ۲۰ درصد از کل تســهیلات خود را به 
نهضت ملی مســکن اختصاص بدهند، اما به بهانه های مختلف از جمله 

نداشتن اعتبار امروز این رقم حتی ۵ درصد هم نیست.
رییس انجمن انبوه سازان اســتان تهران تهیه زمین بدون معارض را از 
دیگر مشکلات بر سر راه نهضت ملی مســکن، عنوان کرد و گفت: طبق 
قانون ارگان های دولتی باید زمین های خود را بــرای اجرای این طرح 
در اختیار دولت قرار بدهند، اما برخی از این دســتگاه ها آنچنان که باید 

هنوز تمکین نکردند.

وم بیشترین بهره برداری  تاکید محرابیان بر لز
 از بارش های پاییزی

 وزیر نیرو بــا بیان اینکه باید بــه گونه ای عمل کنیم کــه از بارش های 
پاییزی بیشــترین بهره برداری را داشــته باشــیم، گفت: پروژه های 

اولویت دار آب استان ها مطابق جدول زمان بندی پیگیری می شود.
به گزارش وزارت نیرو، »علی اکبر محرابیان« در نشســت سراســری 
مدیران ســتادی و مدیران عامل آب منطقه ای کشــور به منظور ادامه 
بررســی آخرین وضعیت و زمان بهره برداری پروژه هــای اولویت دار و 
اضطراری بخش آب، بــه پیش بینی های انجام شــده مبنی بر افزایش 

بارش ها در پاییز امسال اشاره کرد.

برنامه ریزی برای مهار سیلاب ها
وی افزود: این امر در چنین شــرایطی در کنار امیدبخشــی در افزایش 
منابع آبی کشور، زنگ خطری برای ما محســوب می شود و لازم است 
اقدامات و برنامه ریزی های لازم برای مهار ســیلاب به ویژه در بســتر 
رودخانه ها و نیز اجــرای پروژه های اضطراری، رفع انســداد و لایروبی 
رودخانه ها در دســتور کار باشــد.وزیر نیرو در همین زمینه گفت: به 
واسطه برنامه ریزی و مدیریت کارآمد تلاش داریم از بارش های پاییزی 
با کمترین خسارت، بیشــترین بهره برداری را داشته باشیم. در چنین 
شــرایطی باید نقاط گلوگاهی و حادثه خیز مناطق مختلف کشــور مد 
نظر قرار گیرد.وی با تاکید بر ضرورت تسریع در پیشبرد و بهره برداری 
از پروژه های صنعت آب کشــور، ادامه داد: قرار است به نحوی مدیران 
صنعت آب کشور مدیریت کنند که در زمان های معین و طبق جدول، 

پروژه ها به سرانجام برسند و افتتاح شوند.
وزیر نیرو در ادامه با بیان اینکه در برخی از استان های کشور حدود ۱۳ 
تا ۱۵ پروژه اولویت دار در دستور کار قرار گرفته است، تاکید کرد: بر این 
اساس انتظار می رود به نحوی مدیریت شــود که همه پروژه ها به ویژه 

پروژه های اولویت دار مطابق جدول زمان بندی پیگیری شود.
به گفته وزیر نیرو، مهمترین پارامتر و شــاخص ارزیابی مدیران توسط 

دولت، ملت و نظام اجرای به موقع و کیفی این پروژه ها است.
محرابیان در پایان خاطرنشــان کرد: اکنون در آستانه بارش ها هستیم 
و برنامه منابع و مصارف از دو هفته دیگر آغاز می شــود، بر این اســاس 
لازم اســت مدیران حوضه آبریز، جداول منابع و مصارف را آماده و برای 
تصویب ارائه دهند تا مدیریت منابع آب کشــور بر اســاس این برنامه 

انجام شود.

شدت مصرف انرژی ایران در دنیا رکوردار است
یک مقام مســئول گفت: در اصلاح قیمت انرژی باید گام به گام حرکت 
کنیم.عبدالصاحب ارجمند مدیرکل دفتر راهبــری و نظارت بر انتقال 
و توزیع وزارت برق نیــرو در گفتگو با رادیو اقتصاد در خصوص شــکل 
مصرف انرژی در صنایع کشور افزود: به نسبت سرانه جمعیت، وضعیت 
جغرافیایی و درآمد تولید ناخالص ملی، شدت مصرف انرژی کشورمان 
در دنیا رکوردار است. به نحوی که در سال ۱۴۰۱، معادل بیش از ۳۰۰۰ 
میلیون معادل بشــکه نفت خام که تقریباً کل انرژی منابع اولیه انرژی 
در کشور بوده اســت چیزی حدود ۵۰ درصد بشکه نفت خام، به عنوان 

مصرف نهایی انرژی در کشور ثبت شده است.

وی در ادامه بیان کرد: قســمت هایی از انرژی اولیه کشــور یا اتلاف یا 
صادر و یا صرف خوراک صنایع همچون پتروشــیمی و غیره می شود و 
به عنوان مصرف انرژی نهایی محســوب نمی شود. در نهایت ۱ میلیون 
و۵۰۰ هزار بشــکه نفت خام مصرف نهایی انرژی در کشور می شود که 
عدد بالایی است. از این مصرف نهایی انرژی تقریباً ۴۰ درصد در بخش 
خانگی، تجاری؛ ۳۱ درصد مصــرف نهایی انرژی مجموع برق، گاز و … 
در صنایع کشــور و حدود ۲۴ درصد در صنعت حمل و نقل و تقریباً نیم 

درصد نیز در کشاورزی مصرف می شود.
وی دربــاره ارزان بودن انرژی در کشــور برای صنایــع گفت: در بحث 
انرژی، شاخصی با عنوان شدت مصرف انرژی داریم که بر اساس قدرت 
برابری خرید، نرخ ارز و شدت مصرف نهایی، اعداد مختلفی دارد. شدت 
مصرف انرژی در کل کشور بر اســاس نرخ برابری قدرت خرید حدود ۴ 
برابر متوسط دنیا است. در بخش صنعت از قبیل صنعت سیمان، فولاد 
و… برآوردهایی انجام شده که به طور متوسط ۶۰ درصد بیشتر انرژی 
مصرف می کنیــم. در حقیقت، این قیمتِ پایینِ انرژی، یک ســیگنال 

اشتباهی به کل صنعت، انتقال داده است.
وی درباره قیمت برق و تأثیــر آن در اقتصاد ملی و صنعــت، افزود: در 
صنعت انرژی و برق کشــور، ناترازی وجود دارد که بــه خاطر ناترازی 
مالی صنعت برق اســت؛ یعنی همان ارزان بودن انــرژی صنعت برق. 
در این قسمت، سرمایه گذاران بخش خصوصی رغبت سرمایه گذاری 
ندارند. با قیمت ارزانِ این صنعت نمی توان، هزینه استهلاک و بازسازی 
تجهیزات موجود را پوشش مناســب داد و این امر باعث می شود که در 

صنعت انرژی و برق، با بحران مواجه شویم.

وجود ۱۲ هزار بنگاه مسکن بدون جواز کذب است
رئیس اتحادیه مشاورین املاک استان تهران به بیان توضیحاتی درباره 
وجود تبانی بین مشــاورین املاک و معاملات ســوری بــرای افزایش 

قیمت مسکن پرداخت.
 کیانوش گودرزی رئیس اتحادیه مشاورین املاک استان تهران گفت: 
از ابتدای فروردین ماه تاکنون ۱۴۰ تا ۱۵۰ بازرسی از مشاورین املاک 
تهران داشتیم و دو بار از تمام مشــاورین املاک تهران بازرسی و گشت 

ویژه داشتیم و با کمک تعزیرات این گشت ها را ادامه داده ایم.
وی ادامه داد: در این ۶ ماه هزار و ۴۲۰ مورد مشــاور املاک بدون مجوز 
را به اتاق اصناف و اماکن معرفی کرده ایم. ۱۱ هزار واحد صنفی مشاوره 
املاک دارای پروانه کسب داریم. چیزی حدود ۲ درصد دیگر به هزار و 
۴۲۰ مورد مشــاوره املاک بدون مجوز نیز باید اضافه کنیم زیرا ممکن 

است مورد بازرسی قرار نگرفته باشند.
وی خاطرنشان کرد: ما در حال اجرای طرح ساماندهی و قانون مداری 
برای مشاورین املاک هستیم. اینکه گفته شــده ۱۱ تا ۱۲ هزار بنگاه 
بدون پروانه داریم درست نیست و ما در دو بار گشت زنی به این مسئله 
نرسیده ایم.رئیس اتحادیه مشاورین املاک استان تهران گفت: ما باید 
کاری کنیم که به صــورت الکترونیکی جلوی واحدهــای بدون پروانه 
گرفته شــود و آنقدر گشت و بازرسی نداشته باشــیم. کد رهگیری جز 

وظایف مشاورین املاک است و باید این اقدام را انجام دهند.
وی در ادامه وجود تبانی بین مشاورین املاک برای انجام معامله سوری 
و افزایش کاذب قیمت مســکن را تأیید کرد و گفت: این مســئله در هر 
صنفی ممکن است وجود داشته باشد ولی این مسائل خیلی در افزایش 

قیمت مسکن تأثیر گذار نبوده است. 
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ح کلید به کلید باز می شود  قفل بافت فرسوده با طر

همزمان با اجرای طرح کلید به  ســمیرا ربیع 
کلید در بافت فرسوده، ســاکنان واحدهای واقع 
در بافت فرســوده، می توانند خانه خــود را با ۴۰ 
درصد تخفیــف، با یک واحد نوســاز یا یک قطعه 

زمین دولتی معاوضه کنند.
 بر اساس آمار رسمی و به گفته مدیرعامل شرکت 
باز آفرینی شهری، ۲۳ درصد از مساحت شهرهای 
کشــور را بافت فرســوده و ناکارآمد شهری در بر 
می گیرد. مســاحت قابل توجه و وجود مشکلات 
اساســی در این مناطق، اقدامات لازم به منظور 
سامان بخشی به بافت فرسوده را الزامی می کند. 
در همین راســتا، محمد آیینی، معاون وزیر راه و 
شهرســازی بیان کرده اســت: ۱۵ درصد تامین 
مســکن در قالب نهضــت ملی مســکن باید در 
محدوده بافت های فرسوده محقق شود؛ بر اساس 
برنامه نهضت ملی مسکن، سالی ۱۵۰ هزار واحد 

مسکن باید در بافت های فرسوده ساخته شود.
سال هاســت که احیا و بازســازی بافت فرسوده، 
با طرح  و نام های متفاوت در دســتور کار دولت و 
شهرداری قرار گرفته اســت؛ اما فارغ از این الزام، 
مســاله اصلی شــیوه این بازسازی اســت. بافت 
فرسوده از یکی از پیچیده ترین بخش های کالبد 
شهری را تشــکیل می دهد. تراکم جمعیتی بالا، 
کسری سرانه های شهری و معابر غیر استاندارد از 
جمله مواردی اند که زندگی در این مناطق را برای 
مردم سخت کرده اســت. تراکم جمعیتی در این 
مناطق دوبرابر دیگر مناطق شهری است و این به 
معنای آن اســت که برای رفاه حداقلی ســاکنان 
باید ســرانه هایی نظیر خدماتــی و درمانی نیز ۲ 
برابر سایر مناطق باشد،که مسلما اینگونه نیست. 
علاوه براین برخــی از این نقاط نیــز جز مناطق 
تاریخی بــوده و نمی تــوان بدون بررســی های 
کارشناسی اقدامی برای به سازی و بازآفرینی آن 

انجام داد.
با توجه به مســائل یاد شــده، اصلی ترین ویژگی 
این مناطق کــه مداخله برای دولــت را پیچیده 
می کند، وجود مالکان خصوصی است؛ به عبارت 
دیگر پای ذی نفع خصوصی درمیان است. تجربه 
نشــان داده هر گاه دولت بدون توجه به این ذی 
نفعان پــروژه ای را تعریف کــرده، خروجی آن نه 
تنها موجب بهتر شــدن حال شهر نشــده، بلکه 
مشکلات جدیدی را هم برای شهر به وجود آورده 
اســت، مانند پروژه بازسازی نواب که خروجی آن 
چیزی جز اخراج اجباری ســاکنین قبلی و ایجاد 

مشکلات فرهنگی نبود.
 بنابراین شــیوه مداخله دولت در بازســازی این 

مناطق در موفقیت پروژه ها تعیین کننده اســت؛ 
مهم اســت راهی انتخاب شود که کمترین هزینه 
را برای دولت، شــهر و مردم داشته باشد. اما دقیقا 

چه راهکارهایی در مقابل دولت است؟

 اعطای تراکم تشویقی مساوی است با فاجعه
در همین راســتا، ســعید قاســمی، کارشناس 
حوزه شهرســازی با اشــاره به اینکه اساسا برای 
مداخله دولت یا شــهرداری در بافت فرسوده دو 
نوع احیای بافت شــهری یا تجدید بافت شهری 
مطرح می شــود، گفت: در احیای بافت شهری، 
ســاکنان یک منطقه بعد از احیای بافت، باز هم 
در همان منطقه سکونت دارند و هویت فرهنگی 
و اجتماعی منطقه حفظ می شــود اما در تجدید 
بافت که در پروژه نواب اتفاق افتاد، علاوه بر تغییر 
بناها و ســاختمان ها، هویت فرهنگی و اجتماعی 
منطقه نیز از بین می رود و افراد جدیدی، بیگانه با 

فرهنگ بومی منطقه، در آن ساکن خواهند شد.
این کارشــناس مســکن تاکید کرد: آنچه تجربه 
نشــان داده، تجدیــد بافت از پیامدهــای منفی 
برخوردار بــوده و بایــد در هر نــوع مداخله ای 

ساکنین را به عنوان ذی نفع مدنظر داشت.
 در شــیوه احیای بافت نیز می توان به شیوه های 
متفاوتی اقــدام کرد. غالبا آنچــه مدنظر مدیران 
شــهری بوده اعطــای تراکم تشــویقی همراه با 
تســهیلات بانکی بــه مالکان در بافت فرســوده 
به منظور نوســازی ایــن مناطق اســت. در ابتدا 
شــاید این شــیوه یک مدل برد-برد به نظر آید، 
زیرا با این اقدام هم بافت ها نوســازی شــده و هم 
مالکان با استفاده از تراکم تشویقی از انتفاع مالی 
برخوردارشــده اند اما متاســفانه این همه ماجرا 
نیســت، چرا که بعد از احیای بافت به این شکل، 
مشکلات جدی تری این مناطق و ساکنانش را در 

برمی گیرد.
در این راســتا، مریم طیبی نظری، کارشــناس 
شهرســازی به خبرنگار فارس گفت: با بارگذاری 
جمعیت در ایــن مناطق کــه از تحمل جمعیت 
فعلی هم عاجز اســت، فاجعه زیستی رخ خواهد 
داد. در حالی که  بافت فرسوده از فشردگی بالای 
جمعیتی رنج می برد و تراکم جمعیتی این مناطق 
دو برابر ســایر مناطق شــهری بوده؛ سرانه های 
شهری مانند بیمارســتان، مدرسه، فضای سبز و 

غیره کمتر از استاندارد است.
طیبی نظری بیان کرد: بــه این ترتیب، بارگذاری 
جمعیت جدیــد در حکم ایجاد فاجعه زیســتی 
است. با اجرایی شدن این طرح دست مردمان این 

مناطق از ســرانه های خدماتی، درمانی و رفاهی 
بسیار دور می شــود. بارگذاری جمعیت بر بافت 
فرسوده که با ســاخت بناهای نو وارد این مناطق 
می شوند؛ نتیجه ای جز پایین آمدن پیش از پیش 

کیفیت زیست شهری در این مناطق را ندارد.

کلید به کلید را جدی بگیرید
با توجه به نظر کارشناسان مسکن، راه سومی هم 
برای نوسازی بافت فرســوده وجود دارد که تحت 
عنوان طرح کلید به کلید شــناخته می شود. در 
طرح معاوضه خانه فرسوده با واحد نوساز کلید به 
کلید، ســاکنان واحدهای واقع در بافت فرسوده، 
می توانند خانه خود را با ۴۰ درصد تخفیف، با یک 
واحد نوســاز یا یک قطعه زمیــن دولتی معاوضه 
کند. این طرح هم در برنامه هفتم توســعه به آن 
اشــاره شــده و هم برخی از مدیران شهری به آن 

توجه نشان داده اند.
اوایل امســال محمد آیینــی معاون وزیــر راه و 
شهرســازی از اجرای قریب الوقوع طرح معاوضه 
خانه های فرســوده واقع در محدوده های هدف 

بازآفرینی شهری با واحد نوساز یا زمین خبر داد.
وی به تازگــی اعلام کرده که این طــرح در قالب 
یک بسته تشــویقی جدید ابلاغ شده که بر اساس 
آن ساکنان بافت های فرســوده می توانند واحد 
مســکونی فرســوده ی خود را با یک واحد نوساز 
یا یک قطعــه زمین دولتی بــا ۴۰ درصد تخفیف 
تعویض کنند.در این طرح هم منافع شــهروندان 
و هم منافع شــهر باهم دیده شده است، در نتیجه 
دیگر با مشــکلات بارگذاری بیش از ظرفیت در 
این مناطق و یا اخراج اجباری ساکنین آن مواجه 

نخواهیم شد.

 الحاق زمین شرط مهم اجرای طرح
 کلید به کلید

پیش شرط اجرایی شدن این طرح الحاق زمین به 
محدوده شهری اســت. باید زمینی وجود داشته 
باشــد تا با تهاتر آن با مالکان در بافت فرســوده 
امکان اجرایی شــدن طرح کلید بــه کلید فراهم 

شود.
بدیهی است که شرایط فعلی کلانشهرهای کشور 
که مساله بافت فرســوده در آن پر رنگ تر بوده، به 
گونه ای اســت که زمینی در داخل محدوده برای 
اجرای این طرح وجود نــدارد؛ بنابراین اولین گام 
برای سامان بخشی به بافت فرسوده، الحاق زمین 
به محدوده شــهری و بازکردن کمربند شــهری 

است.

وشیمی پتر

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی با تأکید بــر اینکه 
افزایــش ۲۰ برابــری مهمانان 
نمایشــگاه  هفدهمین  خارجی 
ایران پلاست به این معناست که 
تهدیدها و تحریم های اقتصادی 
در این صنعت جایی نــدارد و از 
این مرزها عبــور کرده ایم، گفت: 
صنعت ارزش آفرین، اشتغال زا و 
ارزآور پتروشیمی حرکت جهنده 

و تحولی را آغاز کرده است.
نفــت،  وزارت  گــزارش  بــه 
مرتضی شــاهمیرزایی در آیین 
گشــایش هفدهمین نمایشگاه 
بین المللی ایران پلاســت ضمن 
خوش آمدگویــی بــه معــاون 
رئیس جمهــوری، وزیران نفت و 
صنعت، معدن و تجارت )صمت(، 
ســفرا و نماینــدگان مجلــس، 
و  هلدینگ هــا  مدیران عامــل 
شرکت های پتروشــیمی و همه 
فعالان صنعت پتروشیمی اظهار 
کرد: صنعت پتروشیمی ایران در 
۴۴ سال گذشته، صنعتی وابسته 
در تأمیــن کالا و تجهیــزات، 
موادشــیمیایی و کاتالیســت و 

از  حتی بهره بــرداری 
واحدها بود.

وی افــزود: تولید واقعی 
صنعــت پتروشــیمی 
در ســال ۵۶ حــدود 
۱.۵ میلیــون تــن بود 
کــه امروز بــا وجودی 

که کشــور حدود ۱۵ سال درگیر 
جنــگ و بازســازی واحدهای 
ظرفیــت  بــود،  پتروشــیمی 
نصب شــده صنعت پتروشیمی 
بــه بــالای ۹۲ میلیــون تن در 
ســال رســیده و روزانه معادل 
یک میلیون و ۱۰۰ هزار بشــکه 
خوراک مجتمع های پتروشیمی 

است.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی بــه فعالیــت ۶۷ 
مجتمع تولیدی و ســه مجتمع 
ســرویس های جانبی در کشور 
اشــاره کرد و گفت: چشم انداز ما 
برای آینده صنعت پتروشــیمی 
بسیار خیره کننده و جذاب است 
و برنامه هــای توســعه ای هفتم 
توسعه پارسال آماده شد و برنامه 
هشــتم توســعه نیز هم اکنون 

نهایــی شــده و آماده 
است.

شــاهمیرزایی از ۱۵۰ 
میلیــارد دلار فرصت 
در  ســرمایه گذاری 
صنعــت پتروشــیمی 
ایــران در افــق پایان 
برنامه هشــتم توســعه خبر داد 
و تصریح کــرد: ایــن فرصت ها 
بخش هــای مختلــف صنعــت 
از بالادســت تــا میان دســت و 

پایین دست را شامل می شود.
وی بــا بیــان اینکــه افزایــش 
۲۰ برابــری مهمانــان خارجی 
نمایشــگاه  هفدهمیــن  در 
ایران پلاســت نســبت به سال 
گذشــته به ایــن معناســت که 
تهدیدها و تحریم های اقتصادی 
در این صنعــت جایی نــدارد و 
از ایــن مرزهــا عبــور کرده ایم، 
اظهار کرد: بســیاری از مهمانان 
خارجی این نمایشــگاه به منظور 
برنامه ریزی برای سرمایه گذاری 
در صنعت پتروشــیمی ایران در 

این نمایشگاه حضور یافته اند.
به گفته معاون وزیر نفت در امور 

پتروشــیمی، بخشــی از فضای 
نمایشــگاهی نمایشــگاه دائمی 
بین المللی تهران به نمایشــگاه 
ایران پلاست اختصاص می یافت 
اما امروز کل فضای نمایشگاهی 
به هفدهمین دوره این نمایشگاه 

تخصیص داده شده است.
شاهمیرزایی تأکید کرد: شرکت  
ملی صنایع پتروشیمی با کمک 
انجمن هــای  و  هلدینگ هــا 
پتروشــیمی بر آن اســت که با 
رویکرد دولت سیزدهم و با اتخاذ 
سیاســت های ابلاغی وزیر نفت 
به تکمیل زنجیره ارزش دســت 

یابد.
وی با اشــاره به اینکه تــا پایان 
تولیــد  دولــت ســیزدهم در 
کاتالیســت های صنعت خودکفا 
می شــویم، افــزود: بر اســاس 
برنامه ریــزی انجام شــده همه 
کالا و تجهیزات ایــن صنعت نیز 

بومی سازی خواهد شد.
صنعت پتروشیمی، صنعتی سبز 
است و ۳۵ درصد فضای صنعتی 
پتروشیمی را فضای سبز تشکیل 

می دهد. 

وشیمی ایران ندارند وشیمی:تحریم ها جایی در صنعت پتر مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتر
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